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روزنامه صبح ایران
 سخنگوی قوه قضائیه با تاکید بر تداوم فعالیت های قاطعانه 
دستگاه قضایی در برخورد با مفاسد اقتصادی، گفت: حمایت از 
گزارشگران مفاسد اقتصادی در دستورالعمل تسکیل مجتمع ویژه 
رسیدگی به جرائم اقتصادی پیش بینی شده است.  غلامحسین 
اسماعیلی روز سه شنبه در هشتمین نشست خبری با اشاره به 
١٧ مرداد، روز خبرنگار از تلاش های موثر خبرنگاران در حوزه خبر 
رسانی به ویژه در حوزه اطلاع رسانی مجموعه قوه قضائیه،  تعامل و 

ارتباط خبرنگاران با حوزه سخنگوی قوه قضائیه تقدیر و تشکر کرد

معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم گفت: با توجه به حجم آمدوشدهایی که در محور قم- جعفریه 
صورت می گیرد، ورودی این محور باید تا پایان سال و قبل از آغاز مسافرت های نوروزی اصلاح شود. 

محسن بهشتی روز سه شنبه در جلسه کمیسیون ایمنی حمل ونقل قم، افزود: پیمانکار مربوطه باید با رعایت 
زمان بندی طرح، اصلاحات لازم را انجام دهد و برای سرعت در روند کار جلسه های کارشناسی برگزار شود.

وی اضافه کرد: مسئولان راهداری و پلیس راه باید در روند اجرای طرح حضور داشته باشند و با برگزاری 
جلسه های مشترک، مشکلات حین اجرای طرح را حل نمایند. وی تاکید کرد: ایمنی لازم در این محور از سوی 

پیمانکار رعایت شود و مسیر هر چه سریع تر زیر بار ترافیکی برود.
به گفته بهشتی، محور قم- جعفریه یکی از نقاط حادثه خیز استان قم بود که از سال ۹۵ تاکنون شاهد کاهش 

تصادف در این محور هستیم.
وی تاکید کرد: این مساله نشان دهنده این است که اصلاحات و ارتقاء جاده ها به آزادراه ها می تواند نقش 

موثری در سهولت دسترسی به استان و کاهش تصادف ها داشته باشد.

اصلی  عوامل  شناسایی  خواستار  جمهوری  رئیس  اول  معاون 
بروز سیل در کشور شد و گفت: نکته مهمی که نباید از آن غافل شد 
شناسایی عوامل اصلی بروز سیل است که همچنان پابرجاست و 
باید پیش از آنکه حادثه دوباره ای رخ دهد نسبت به رفع آنها اقدامات 
مناسب انجام شود.   اسحاق جهانگیری  ظهردیروزدر جلسه بررسی 
آخرین وضعیت مناطق سیل زده کشور، تصریح کرد: دولت به سهم 
بازسازی  به  کمک  آن  از  پس  و  رسانی  امداد  میدان  میانه  در  خود 

خسارات سیل ایستاد و امروز هم باید همه مسئولان تلاش کنند

مدیرکل تعاون ،کار و رفاه اجتماعی استان قم گفت:  در حال حاضر به درصد بالایی از پرونده های مسکن مهر 
رسیدگی و مشکلات آنها شناسایی، ارجاع و مرتفع شده است.

مهندس مصطفی کاویانی در دیدار صمیمانه با هیات تحریریه روزنامه سراسری ایمان افزود: هم اکنون تعداد 
انگشت شماری از این پرونده ها باقی مانده است که تا پایان سال به تمامی پرونده های مسکن مهر رسیدگی 

خواهد شد. 
وی ادامه داد: این در حالی است که بدون ارجاع هیچ پرونده ای به دادسرا موفق به حل مشکلات پرونده های 

مسکن مهر شدیم. 
کاویانی در بخش دیگری از سخنان خود به کاهش نرخ بیکاری در استان قم اشاره کرد و گفت: سال گذشته 

چهار هزار و 200 میلیارد تومان در حوزه صنعت و خدمات  دراستان قم سرمایه گذاری شده است. 
وی تصریح کرد: این حجم از سرمایه گذاری منجر به به اشتغال 13 تا 14 هزار اشتغال در استان قم ایجاد شد 

و در واقع تثبیت اشتغال در قم صورت گرفت . 

سخنگوی قوه قضائیه:

گزارشگران مفاسد اقتصادی 
حمایت می شوند

 معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم:

ورودی محور جعفریه به قم تا پایان سال اصلاح شود

معاون اول رئیس جمهوری: 

نباید رفع عوامل وقوع سیل امسال 
مورد غفلت قرار گیرد

مدیرکل تعاون ،کار و رفاه اجتماعی استان قم اعلام کرد

رسیدگی به پرونده های مشکل دار مسکن مهر 

به انتخاب رشته کنکور، اقتصادی نگاه کنید

چه رشته ای انتخاب کنیم تا بیکار نمانیم؟ 

وقتی مدعیان وحدت، عامل تفرقه اصولگرایان شدند

رویای ناکام حدادعادل برای ایفای نقش »ریش سفیدی« 

رییس کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس:

بساط کنکور جمع شود

چرا مدارس طبیعت تعطیل شدند ؟

عضو فراکسیون امید مجلس دهم با تشریح سناریوهای احتمالی اصلاح طلبان برای حضور در انتخابات مجلس شورای 
اسلامی، گفت: هر چه نیروهای تایید صلاحیت شده اصلاح طلب کمتر باشد، استفاده از سناریوهای بعدی بیشتر می شود 
و به لحاظ راهبردی، فرض ائتلافی شبیه به لیست امید هم پیش بینی شده است.  »محمود صادقی« افزود: برای انتخابات 
دوم اسفندماه مجلس شورای اسلامی، چهار سناریو پیش بینی شده است که این سناریوها به عواملی چون میزان باز بودن 

فضا و پیش بینی سطح مشارکت عمومی بستگی دارد. 

محمودصادقی تشریح کرد

سناریوهای اصلاح طلبان 
برای انتخابات مجلس 

مرداد از نیمه گذشت و فصل داغ انتخاب رشته دانشگاه 
شروع شده است. ورود به دانشگاه فرصت مناسبی برای 
آمادگی شغلی است، اما آیا داوطلبان کنکور می دانند 
چه رشته هایی آینده شغلی شان را تضمین می کند یا 
بعد از چهار سال به صف تحصیل کرده های بیکار اضافه 
می شوند؟  داوطلبان کنکور که در طول سال تحصیلی 
تا توانستند برای انواع کلاس های کنکور، کتاب و آزمون 

آزمایشی هزینه کردند، این روزها پای ثابت مراکز مشاوره 
دانشگاه  وارد  شده  طور  هر  تا  هستند  رشته  انتخاب 
شوند. در این گزارش البته نمی خواهیم از هزینه های 
بالای مشاوره انتخاب رشته که در بعضی از مراکز و توسط 
برخی افراد خاص انجام می شود، بگوییم که برای تقریباً 
یک ساعت، هزینه های چند صد هزار تومانی و حتی 

میلیونی درخواست می کنند.
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محمدرضا عارف :
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عاملان تصمیم سال ۹2
 امروز مدعی و طلبکارند
تحت هر شرایطی باید حضور جدی در انتخابات داشته باشیم

امیدوارم مسئله جدی به نام رد صلاحیت نداشته باشیم

حضور اشخاص آلوده به فساد را وتو خواهم کرد 

هر شخصی را در لیست قرار نمی دهیم

سازمان توسعه و عمران شهرداری قم

 

 به استناد مجوز هیئت مدیره به شماره 55/15228 مورخ 94/06/08 در نظر دارد از طریق مزایده عمومی نسبت به 
فروش مغازه های پاساژ سعدی ، طلا و ناشران، وتعدادی از زمینهای سطح شهر را طبق مشخصات ذیل اقدام گردد:

 میزان سپرده شرکت در
 مزایده ریال

قیمت کل
(ریال)

قیمت هر مترمربع
(ریال)

مساحت
مترمربع

کاربری موقعیت  مشخصات
ملک

ردیف

118.64۹.000 2/372/۹80/000 118 /000/000 20/11 تجاری پاساژ طلا  سرقفلی واحد
1 از10670

1

1۵1.۵۵0.000 3/031/000/000 140/000/000 21/6۵ تجاری  مجتمع
ناشران

 واحد تجاری
11۹

2

136.۵68.000 2,731,360,000 16,000,000 170/71 مسکونی  جمکران،
 خیابان

 نصر،کوچه
پنج امامزاده

 قطعه 4 از
 پلاک ثبتی

1/260

3

3۵0.000.000 7,000,000,000 20,000,000 3۵0  تفریحی
توریستی

 خ شهید
 کلهری،

 انتهای 2۵
متری رضوی

 قطعه 7 از
 پلاک ثبتی

11184/13

4

۵4.780.000 1/0۹۵/600/000 ۵۵,000,000 1۹/۹2 تجاری  خ آذر ، پاساژ
سعدی

 سر قفلی واحد
 10 طبقه اول
پاساژسعدی

۵

توضیحات
1(  بهای پیشنهادی باید از حیث مبلغ ، مشخص ، معین و بدون ابهام بوده و در پاکت لاک و مهر شده ) در بسته ( تسلیم 

گردد. 
2( مبلغ سپرده شرکت در مزایده معادل 5 درصد مبلغ پایه ملک مورد مزایده مندرج در آگهی میباشد که شرکت کنندگان 
باید به حساب شماره 1006220288 بانک شهر شعبه صفائیه به نام سازمان توسعه و عمران واریز و یا به صورت اوراق 

مشارکت و اوراق ضمانت تحویل نمایند. 
3( شرکت در مزایده و ارائه پیشنهاد به منزله قبول شروط طبق ضوابط جاری آئین نامه معاملات شهرداری میباشد. 

4( متقاضیان محترم میتوانند جهت دریافت مدارک و اطلاعات تکمیلی و اسناد شرکت در مزایده و ارائه پیشنهادات از 
تاریخ 98/5/23  از ساعت 8 الی 14 به نشانی قم-خیابان معلم-مجتمع ناشران-طبقه پنجم-سازمان توسعه و عمران قم 

)اتاق 506( مراجعه و یا با تلفن 61-02537840660 داخلی 6381 تماس حاصل نمایند. 
5( تمامی اوراق و اسناد شرکت در مزایده باید از سوی متقاضیان با قید کلمه )قبول است( امضاء شود. 

6( مدت قبول پیشنهادات از تاریخ نشر آگهی ، تا تاریخ 98/06/04  می باشد. 
7( محل تسلیم پیشنهادات: قم ، خیابان معلم، مجتمع ناشران، طبقه پنجم، سازمان توسعه و عمران، مسئول حراست 

سازمان. 
8( سازمان توسعه و عمران شهرداری قم در رد یا قبول یک یا کلیه پیشنهادات واصله مختار است. 

9( برنده مزایده موظف است ظرف یک هفته از تاریخ ابلاغ نتیجه مزایده نسبت به انجام معامله اقدام نماید در غیر این  
صورت ضمن ضبط سپرده وی به نفع سازمان توسعه و عمران شهرداری قم موضوع مزایده به شخصی که پیشنهاد او در 

رتبه دوم قرار گیرد واگذار می گردد. 
10( کلیه هزینه نقل و انتقال ) عوارض – مالیات و غیره ( به عهده برنده مزایده میباشد.

11(  هزینه چاپ آگهی و هزینه کارشناسی به عهده برنده مزایده میباشد. 
12( شرکت کنندگان میبایست در چارچوب لایحه قانونی منع مداخله کارکنان دولت )مصوب 1337( اقدام نمایند. 

13( پیشنهادات رسیده در تاریخ 98/06/05 ساعت 10 صبح در محل سازمان توسعه و عمران مفتوح و قرائت میگردد.  
»روابط عمومی سازمان توسعه و عمران شهرداری قم«

*دستاوردهای فراکسیون امید دیده نشده است
*ادعای پیروزی اصولگرایان تبلیغاتی است
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اخبار 2

بحرین، تدارکاتچی دشمنان منطقه
 

نباید فراموش شود که کشورهای استکباری تنها به منافع  خود می اندیشند و حاضرند 
حاکمان، مردم و کشورهای منطقه را قربانی مطامع استعماری خود کنند و این کشورهای 
منطقه هستند که باید با تکیه بر منابع قدرت داخلی و منطقه ای مانع از این شوند که حیات 

و ممات ملت های مسلمان به دست قدرت های سلطه گر بیفتد. 
پادشاهی بحرین که ساختار سیاسی و حکومتی آن بر پایه سیاست های دولت استعمارگر 
انگلیس شکل گرفته، چند سالی است که به هر شکل تلاش می کند خود را در منطقه 
خلیج فارس و صحنه بین الملل مطرح کند. در تازیه ترین نقش آفرینی در این راستا،  منامه 
این روزها نقش عروسک  خیمه شب بازی آمریکا، انگلیس و نوکران منطقه ای آنها )ریاض و 

ابوظبی( را بازی می کند.  
میزبانی برگزاری نشست اقتصادی معامله قرن مرتبط با مذاکرات صلح خاورمیانه )چهارم 
و پنجم تیرماه 13۹8( و آمادگی برای میزبانی نشست امنیت دریانوردی در خلیج فارس 

(2۹ و 30  مهرماه 1388( در این چارچوب ارزیابی می شود.
پیش از این هم بحرین با واگذاری پایگاه های نظامی به آمریکا و انگلیس فرصت مداخله 
بیگانگان در در منطقه خلیج فارس را فراهم کرده بود. علاوه بر این بحرین با شرکت در 
ائتلاف به سرکردگی عربستان در کشتار مردم بی گناه و ستمدیده یمن مشارکت داشته و در 

داخل کشور  هم به سرکوب و شکنجه مردم مظلوم می پردازد.
دولتمردان بحرین این روزها برای خوش خدمتی به بیگانگان و قدرت های استکباری 
ژست همگرایی با جامعه بین الملل گرفته و می خواهند منامه را بهشتی با ثبات نشان 
دهند. آنچه که مشخص است، همکاری با نیروهای بیگانه، باعث باز شدن پای آنان به خلیج 
فارس شده و ضمن تشدید درگیری و تنش، زمینه های همکاری میان کشورهای منطقه را 

نیز از بین می برد.
نباید فراموش شود که کشورهای استکباری تنها به منافع  خود می اندیشند و حاضرند 
حاکمان، مردم و کشورهای منطقه را قربانی مطامع استعماری خود کنند و این کشورهای 
منطقه هستند که باید با تکیه بر منابع قدرت داخلی و منطقه ای مانع از این شوند که حیات 

و ممات ملتهای مسلمان به دست قدرت های سلطه گر بیفتد.
اگر امروز کشوری بیرون از منطقه قرار باشد امنیت و ماندگاری حکومتی را تامین و تضمین 
کند،  در عین حال همان قدرت بیرونی هم می تواند روزی که بخواهد و در شرایطی که 
منافعش ایجاب کند، دست از حمایت از آن بردارد. در چنین شرایطی بالابردن ضریب 
امنیت هر کشور تنها با همکاری کشورهای منطقه امکان پذیر است و با تکیه بر منابع 
مشروعیت درونزای منطقه ای است که امنیت پایدار و  مشروعیت حکومت ها تضمین 

می شود.
در واقع این کشورهای منطقه هستند که امنیت شان در گرو امنیت  همسایگان است و 
بسان حلقه های متصل به هم عمل می کنند. کاملا منطقی است که تلاش برای چیدمان 
امنیت دسته جمعی و بومی باید در دستور کار کشورهای منطقه باشد. موضوعی که با گرد 
آمدن در پیرامون مشترکات و پرهیز از پیش کشیدن اختلافات گذشته، دستیابی به آن 

چندان دور از دسترس نیست.
با تمام این اوصاف، دولتمردان بحرین توجهی به واقعیات منطقه نمی کنند و درک نمی 
کنند که مطابق با اجبار جغرافیایی، کشورهای بیگانه متعلق به منطقه نبوده و رفتنی هستند 
و آنچه ماندگار خواهد بود، همسایگی ها است. دولتمردان منامه باید بدانند که تدارکاتچی 
بودن برای بیگانگان برایشان امنیت نمی آورد و هر زمان بیگانگان احساس کنند که 
حضورشان در منطقه نفعی ندارد، از منطقه خارج شده وآنها را به حال خود رها خواهند 

کرد.
به نظر می رسد آنها توجه ندارند که چنانچه امنیت هر یک از کشورهای منطقه بواسطه 
عملکرد آنها به خطر افتد، خود آنها بیشتر از هر کشور دیگری در معرض آسیب هستند.  
به قول رئیس جمهوری کشورمان صلح در مقابل صلح و امنیت در مقابل امنیت حاصل 
می شود. شایسته است که دولتمردان بحرین و سایر کشورهای پیرامون خلیج فارس هر 
وقت از نقش پادویی برای قدرت های فرامنطقه ای فارغ شدند،  به پیشنهاداتی چون امنیت 
جمعی و امضای پیمان عدم تعرض فکر کرده و ضمن کوتاه کردن دست بیگانگان از منطقه، 

گامی برای حفظ امنیت و حرکت در مسیر صلح و ثبات در منطقه بردارند.
 کارشناس سیاسی

 آنچه ترامپ باید انجام دهد؟
 از زمان انتخاب دونالد ترامپ به ریاست جمهوری آمریکا 
»فشار  بیمارگونه  سیاست  اتخاذ  با  او   ،2016 سال  در 
حداکثری«، بی سابقه ترین و سخت ترین تحریم ها را علیه 
ایران اعمال کرده تا در مورد یک توافق جدید هسته ای، 

تهران را به میز مذاکره بکشاند اما تاکنون موفق نبوده است.
این سیاست ترامپ نه تنها موجب »خصومت حداکثری« در روابط ایران و آمریکا، بلکه 
زمینه ساز تنش ها و اقدامات خصومت آمیز بی سابقه ای میان دو کشور شده، بگونه ای که 
جامعه جهانی را درمورد احتمال بروز یک درگیری نظامی جدید ، بشدت نگران کرده است.
سیاست های جاری ترامپ در صورت استمرار نه تنها محکوم به شکست است، بلکه هیچ 
شانسی برای مذاکره وجود نخواهد داشت حتی اگر او در انتخابات بعدی مجدد پیروز شود. 
نتیجه این روند فاجعه بار خواهد بود. اکثریت در تهران معتقدند که شخص ترامپ جنگ 
نمی خواهد و حتی تغییر رژیم هم برنامه جدی او نیست. او با نابودی برجام، خواست میراث 

اوباما را نابود کند اما می خواهد به یک معامله جدید به عنوان »میراث ترامپ« دست یابد.
به نوشته موسویان، فقط یک تغییر اساسی در سیاست ترامپ، می تواند موجب مهار تنش 
روزافزون جاری شود وی وی بدین منظور موانع کلیدی حل و فصل دیپلماسی مثبت بشرح 
زیر را باید از سرراه بردارد. اولین و بزرگ ترین مشکل ترامپ این است که کارگزاران اصلی تیم او 
دیدگاه و اهداف متفاوتی با وی در مورد ایران دارند. حتی برای سیاستمداران برجسته آمریکا 
هم روشن است که »جان بولتون« مشاور امنیت ملی ترامپ مشتاق جنگ و یا حداقل تغییر 
رژیم در ایران است. دومین مانع ترامپ متحدین کلیدی منطقه ای آمریکا یعنی اسراییل و 
عربستان هستند که اهداف بولتون را دنبال می کنند و نفوذ بی سابقه ای در تعیین سیاست 
های جاری آمریکا علیه ایران دارند تا حدی که بسیاری از سیاستمداران در تهران به این 
نتیجه رسیده اند که اسراییل و عربستان عامل مهم تشدید خصومت های اخیر امریکا با ایران 
هستند. سومین مانع این است که هیچکس باور ندارد که ترامپ بتواند به توافق هسته ای 
بهتری با ایران دست یابد در حالیکه برجام حاصل 12 سال مذاکره ایران و قدرت های جهانی 
است، دهها دانشمند هسته ای جهان در تدوین آن حضور داشتند، جامع ترین سند هسته 
ای تاریخ عدم اشاعه سلاحهای هسته ای است، از پشتوانه قطعنامه شورای امنیت سازمان 
ملل ماحد برخوردار است و بیش از 2 سال هم توسط ایران بطور کامل اجرا شد. حتی اگر 
دولت ترامپ در یکسال و نیم باقیمانده ریاست جمهوری خود با ایران مذاکره و به توافقی 
برسد، تضمینی وجود ندارد که ترامپ یا جانشین او به تعهد خود باقی بمانند. چهارمین 
مانع را تاکید ترامپ بر استراتژی های شکست خورده و ضد مسیر دیپلماسی است تصمیم 
او در مورد تحریم مقام عالی رهبری و وزیر خارجه ایران، شانس هرگونه دیپلماسی را از بین 
برد. پنجمین مشکل که واضح ترین مانع موفقیت ترامپ است اینکه او و دست اندرکارانش،  
شناخت درستی از اوضاع سیاسی، فرهنگی و اجتماعی ایران ندارند. ایرانی ها با هزاران سال 
تاریخ و تمدن، ملتی مغرور و مفتخر هستند. ایرانی ها نسبت به زورگویی آلرژی دارند و تسلیم 
سیاست های زورگویانه نمی شوند. از این رو برای مقابله با سیاست های خصومت آمیز ترامپ، 
ایران سیاست »مقاومت و مقابله به مثل« را در پیش گرفته است. علاوه بر آن، همکاریهای 
ایران و قدرتهای بلوک شرق جهت به شکست کشاندن سیاست »یکجانبه گرایی« و سلطه 
جهانی آمریکا تقویت شده، ضمن اینکه تهران امید خود را نسبت به »سیاست همکاری و 
تعامل با غرب« از دست داده است. اگر امیدی برای برای راه حل سازنده وجود داشته باشد، 
رییس جمهوری آمریکا باید سیاست تحریم، قلدری و زورگویی علیه ایران را کنار گذارد تا 
فضا برای دیپلماسی باز شود. فوری ترین اقدام برای ترامپ این است که کانال های معتبر 
ارتباطی با ایران داشته باشد و یک تیم جدید در مورد ایران منصوب کند که شناخت درستی 

از واقعیت های ایران و سراسر منطقه داشته باشند.

معاون اول رئیس جمهوری: 

نباید رفع عوامل وقوع سیل امسال مورد غفلت قرار گیرد
معاون اول رئیس جمهوری خواستار شناسایی عوامل اصلی بروز سیل در کشور شد 
و گفت: نکته مهمی که نباید از آن غافل شد شناسایی عوامل اصلی بروز سیل است که 
همچنان پابرجاست و باید پیش از آنکه حادثه دوباره ای رخ دهد نسبت به رفع آنها اقدامات 
مناسب انجام شود.   اسحاق جهانگیری  ظهردیروزدر جلسه بررسی آخرین وضعیت مناطق 
سیل زده کشور، تصریح کرد: دولت به سهم خود در میانه میدان امداد رسانی و پس از آن 
کمک به بازسازی خسارات سیل ایستاد و امروز هم باید همه مسئولان تلاش کنند تا در 
بازسازی خسارات حوزه مسکن و کشاورزی که در ارتباط مستقیم با زندگی و معیشت است، 
نقش خود را به درستی ایفا کنند.   معاون اول رییس جمهور با بیان اینکه رسیدگی به وضعیت 
واحدهای مسکونی آسیب دیده از سیل، از روند قابل قبول و مطلوبی برخوردار است، گفت: 
حادثه سیل روزهای اول سال ۹8 خیلی متاثر کننده بود، اما در جریان این حادثه بزرگ 
شاهد نمایش عظیم و باشکوه همبستگی و همیاری مردم بودیم که بار دیگر نشان دادند 
چگونه در روزهای سخت یکپارچه پشت یکدیگر هستند. وی با بیان اینکه براساس جمع 
بندی ها معیشت عمده مردم استان های گلستان، خوزستان و لرستان از طریق کشاورزی 
تامین می شد، خاطرنشان کرد: دولت در همان نخستین روزهای وقوع سیل تصمیم گرفت 
خسارات سیل کشاورزان و باغداران را پس از جبران خسارات واحدهای مسکونی آسیب 
دیده در اولویت کار قرار دهد.   معاون اول رئیس جمهوری با تاکید بر ضرورت اتخاذ تدابیر 
لازم برای اطلاع رسانی شایسته و به موقع درباره اقدامات موثر انجام شده در استان های 
سیل زده،  اظهار داشت: متاسفانه به دلیل عدم توجه به این موضوع مهم شاهد بودیم که در 
جریان زلزله کرمانشاه هم با وجود عملکرد بسیار خوب دولت که تایید و تحسین نهادهای بین 
المللی را نیز به دنبال داشت، فضای رسانه ای منفی علیه دولت شکل گرفت. بنابراین باید با 

روش های کارآمد رسانه ای عملکرد دولت به درستی منعکس گردد.

مدیرکل روابط عمومی وزارت علوم پاسخ می دهد

منظور وزیر علوم از برداشته  شدن دیوار 
دانشگاه ها چه بود؟

 وزیر علوم گفته است این وزارتخانه می خواهد دیوارهای دانشگاه ها را حذف کند. این 
اقدام به چه معنی است؟ آیا فضاهای دانشگاهی به روی عموم مردم باز خواهد شد؟ 

مدیرکل روابط عمومی وزارت علوم در گفت وگویی در توضیح سخنان وزیر علوم می گوید: 
اصل بحث موردنظر وزیر علوم برداشتن موانع و دیوارهای فرهنگی، اجتماعی و ارتباطی 
است. این اقدام، ذیل راهبردهای دانشگاه جامعه محور و ورود دانشگاه ها به مسائل 
اجتماعی و جامعه شناختی به عنوان مسئولیت اجتماعی دانشگاه در حال اجراست. 
یعنی دانشگاه باید وارد عرصه جدیدی از زیست خود شود؛ از دانشگاه های نسل اول که 
صرفاً آموزش محور و دانشگاه های نسل دوم که پژوهش محور بودند، گذر کند و به سمت 

دانشگاه جامعه محور و کارآفرین برود. 
به عبارت بهتر، به مسائل اجتماعی، فرهنگی، ارتباطی و زیست محیطی وارد شود و 
برای آنها راه حل و ایده ارائه دهد.وی با بیان اینکه منظور از این موانع، صرفاً موانع فیزیکی 
نیست متذکر شد: در حال حاضر هم بسیاری از دانشگاه ها در دنیا و حتی ایران )برای 
مثال دانشگاه تحصیلات تکمیلی زنجان( بدون دیوار هستند. منظور وزیر، افزایش فضای 

تعاملی دانشگاه با صنعت و دولت و جامعه است.
به گفته مدیرکل روابط عمومی وزارت علوم، برای ارتباط بیشتر مردم با دانشگاه ها، طرح 
»روز باز دانشگاه ها« دو سال است در حال اجراست. در این طرح، یک روز تا یک هفته، 
دانشگاه ها درهای خود را به روی همه مردم باز می کنند تا آنها با فضای دانشگاه آشنا 

شوند.
روی عموم مردم  به  موزه ها  و  فرهنگی  کانون های  دانشگاه ها،  بعضی  در  به علاوه،   
آزاد  این طرح شامل استفاده  آیا  این سؤال که  به  پاسخ  باز است«. عبداللهی نژاد در 
علاقه مندان از امکانات دانشگاه می شود یا نه گفت: این موضوع تابع شرایطی است و اگر 

افراد متخصص از سوی مراجع مشخصی باشند، موردی ندارد.
به  بودیم برخی دانشگاه ها در سال های اخیر  این سؤال که شاهد  به  پاسخ  وی در 
لحاظ جغرافیایی از جامعه دور شده و حتی به حاشیه شهرها برده شدند، آیا این کار دور 
کردن دانشگاه از جامعه محسوب نمی شود، اظهار داشت: این اتفاق در زمانی رخ داد 
که دانشگاه ها بر توسعه کَمی اصرار داشتند، اما در حال حاضر دانشگاه ها هرچه بیشتر 

سمت جامعه و ارتباط با مردم می آیند.
به گفته عبداللهی نژاد، برای ارتباط بیشتر دانشگاهیان با جامعه، در حال حاضر قانونی 
وضع  شده که اعضای هیئت علمی جوان در دوره پیمانی خود حتماً باید یک دوره فرصت 
مطالعاتی 6 ماه را به هزینه وزارتخانه، در صنعت، رسانه و به نوعی در متن جامعه بگذرانند.

روحانی در تماس تلفنی رئیس جمهوری آذربایجان:

همکاری های تهران - باکو دوستانه و رو به 
گسترش است

رئیس جمهور روابط ایران و جمهوری آذربایجان را دوستانه، برادرانه و رو به گسترش 
دانست و بر ضرورت تلاش مسئولان دو کشور در راستای توسعه مناسبات و همکاری های 

همه جانبه تهران - باکو تاکید کرد.
حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی روز سه شنبه در تماس تلفنی »الهام علی اف« 
رئیس جمهوری آذربایجان، با تبریک متقابل عید سعید قربان به دولت و ملت جمهوری 
آذربایجان، اظهار کرد: خوشبختانه شاهد روند پیشرفت مثبت در همکاری های فی مابین 

با تلاش مسئولان دو کشور هستیم.
رئیس جمهور سفر متقابل مسئولان و وزرای ایران و جمهوری آذربایجان به دو کشور را 
دارای نتایج تاثیرگذار در توسعه روابط و همکاری ها برشمرد و اظهار امیدواری کرد که با 
تلاش و اهتمام بیشتر مسئولان شاهد تسریع در به ثمر رسیدن توافقات و همکاری های 
متقابل باشیم.روحانی خاطرنشان کرد: جمهوری آذربایجان همواره کشور دوست و برادر 
ایران بوده و مطمئنا این دوستی و برادری میان دوملت بیش از پیش گسترش خواهد 

یافت.  
 »الهام علی اف« نیز در این تماس تلفنی با تبریک عید سعید قربان به دولت و ملت ایران، 
گفت: روابط و همکاری های ایران و جمهوری آذربایجان روبه توسعه و گسترش است و 
این ثمره تلاش، اهتمام و روابط مستمر و صمیمانه مسئولان در تهران و باکو است.رئیس 
جمهوری آذربایجان با ابراز امیدواری برای دیدار با دکتر روحانی در آینده نزدیک، اظهار 

داشت: مطمئناً روابط دو کشور و دوملت بهتر از گذشته و روبه توسعه خواهد بود.

معاون سیاسی وزیر کشور:

به انتخابات نگاه حزبی و جناحی نداریم
معاون سیاسی وزارت کشور تاکید کرد :انتخابات، آبروی نظام است و نگاه حزبی و 
جناحی را مد نظر نداریم تا بتوانیم انتخاباتی سالم و با رقابت بالا را برگزار کنیم و ازهمین 

جهت نگاهی فراجناحی را در سرلوحه کار خود قرار داده ایم.
جمال عرف در دیدار با نماینده ولی فقیه استان خراسان شمالی با اشاره به اینکه ارزیابی 
دشمنان انقلاب اسلامی از رضایتمندی مردم از نظام جمهوری اسلامی به مشارکت مردم 
در انتخابات بستگی دارد، اضافه کرد: دشمنان انقلاب اسلامی اعتماد عمومی از نظام را 
با میزان مشارکت مردمی در انتخابات ارزیابی می کنند و باید بستر مناسبی برای حضور 

مردم در انتخابات فراهم شود.
وی ادامه داد: چهار رکن در انتخابات باید وجود داشته باشد که مشارکت،  امنیت،  
سلامت و رقابت ارکان این انتخابات است. عرف اظهار کرد:  امیدواریم در سال جاری 

انتخاباتی باشکوه برگزار شود و مجلسی کارآمد را در نظام داشته باشیم.
معاون سیاسی وزارت کشور تصریح کرد: در وزارت کشور به دنبال ایجاد آمادگی کامل در 

کشور هستیم تا انتخاباتی با رقابت و باسلامت بالا برگزار کنیم.
به گفته وی جبهه و حزب های سیاسی برای ما اهمیتی ندارد و هدف اصلی برگزاری 

انتخابات باشکوه و سلامت کامل است و نگاهی حزبی و سیاسی نداریم.
عرف عنوان کرد: دشمنان انقلاب اسلامی در حال حاضر می خواهند ملت ایران را 
دلسرد کنند و عملا باید در مقابل این جبهه ایستاد و مردم ایران مانند همیشه که با شکوه 

در صحنه حضور دارند در مقابل افکار دشمنان انقلاب اسلامی صف آرایی کنند.
وی تاکید کرد: انتخابات، آبروی نظام است و نگاه حزبی و جناحی را مد نظر نداریم تا 
بتوانیم انتخاباتی سالم و با رقابت بالا را برگزار کنیم و ازهمین جهت نگاهی فراجناحی را در 

سرلوحه کار خود قرار داده ایم.

وزیر اطلاعات تاکید کرد

 برخورد قاطع با مفسدان اقتصادی
وزیر اطلاعات بر برخورد قاطع با مفسدان اقتصادی تاکید کرد.

حجت الاسلام و المسلمین سید محمود علوی در جلسه شورای اداری استان سمنان 
ارزشمندترین داشته جامعه اسلامی را عزت دانست و تصریح کرد: دشمن همواره به دنبال 
این است تا با انواع توطئه ها و جنایات مقابل ملتی  که راه عزت را در پیش گرفته بایستاد.

وی صبر ، پایداری و مقاومت در کنار تقوا را راهبرد کارآمد نظام مقابل تحریم ها دانست و 
تصریح کرد: خداوند در قرآن موفقیت و پیروزی ملت های مسلمان را تضمین کرده است 

،به سختی و دشواری ها  به عنوان نردبان رشد و تعالی نگاه کنیم.
وی با تاکید بر برخورد قاطع با مفسدان اقتصادی،  حمایت از فعالان اقتصادی و رونق 
تولیدات صنعتی را از نقاط قوت استان سمنان برشمرد و یاد آور شد: خطوط تولید متکی 

به مواد اولیه و تجهیزات داخلی راه توسعه بازار اشتغال و بی اثر کردن تحریم ها است.
قرآن  تعبیر  به  را  استکبار  و  امریکا  های  تحریم  از  شده  تحمیل  های  هزینه  علوی 

سختی های دانست که پس از آن گشایش نصیب مردم مقاوم و صبور خواهد شد.

فرمانده قرارگاه مرکزی راهیان نور سپاه و بسیج خبر داد :

بازسازی واقعه غدیر در ۱۳۹ نقطه کشور 
فرمانده قرارگاه مرکزی راهیان نور سپاه و بسیج از بازسازی و نمایش میدانی واقعه غدیر 
خم در 13۹ نقطه کشور خبر داد و گفت: 62 هزار نفر در بازسازی این واقعیت تاریخی 

هنرنمایی می کنند. 
سردار یعقوب سلیمانی روز سه شنبه در نشست خبری نمایش بازسازی غدیر خم که 
در مرکز بسیج سازمان صدا و سیما برگزار شد افزود: تاریخ بازسازی واقعه غدیر به سال 
8۹ برمی گردد که در تاریخ جهان اسلام افتاد و میدانی شد، این اقدام با اهداف گسترش 
فرهنگ ولایت دینی، الگوسازی روز غدیر ، ایجاد پیوند ارزشی میان نسل های جامعه و 

کمک به گسترش معنویت بوده است.
وی با بیان این که از سال 8۹ تا به امروز بیش از هزار و 100 نقطه واقعه غدیر در کل کشور 
اجرا شده است گفت: ما هر ساله شاهد رشد کمی و کیفی این برنامه هستیم و این اقدام 

رفته رفته در حال تبدیل شدن به یک فرهنگ است.
سردار سلیمانی به مشارکت اهل تسنن در واقعه غدیر اشاره کردو گفت: از این  13۹ 
نقطه از کشور که این واقعه را اجرا می کنند 30 نقطه مناطق اهل تسنن است که هم 
هنرنمایی و هم پشتیبانی می کنند، همانطور که رهبری گفتند امر غدیر تنها مساله 
شیعیان نیست بلکه مساله اهل تسنن نیز هست. وی در ادامه با بیان این که طبق 
آمار ها نزدیک به دو میلیون نفر از صحنه بازسازی  روز غدیر دیدن می کنند گفت: بیش 
از 8۵ تا ۹0 درصد هزینه های برگزاری این واقعه عظیم تاریخی کمک های مردمی، 
موسسات مردم نهاد، هیات های مذهبی اند که هم به صورت نقدی و هم به صورت 

امکانات است.
سردار سلیمانی در ادامه گفت: تولید مستند، انیمشن، پویا نمایی، توجه به محتوا برای 
اینکه تحریفی در این خصوص صورت نگیرد از جمله اقدامات فرهنگی ما در این واقعه 
است. وی در ادامه یادآور شد: برای اطلاع رسانی بازسازی روز غدیر می توانند به سایت 

الیوم مراجعه کنند. 

رییس سازمان انرژی اتمی درباره تصمیم گیری درباره 
گام سوم کاهش تعهدات هسته ای گفت: هیات نظارت 
بر برجام در این خصوص تشکیل جلسه داده و مشورت 

می کند و نظر رهبری هم اخذ می شود. 
علی اکبرصالحی در مراسم آغاز عملیات احداث مرکز 
ایزوتوپ های  کاربرد  توسعه  و  تحقیقات ملی جداسازی 
پایدار در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه آیا درباره گام سوم 
کاهش تعهدات هسته ای تصمیمی گرفته شده است، 
تشکیل  این خصوص  در  برجام  بر  نظارت  گفت:  هیات 
جلسه داده و مشورت می کند و نظر رهبری هم اخذ می 

شود.
وی اظهار داشت: من هم اکنون در شرایطی نیستم که 
درباره گام سوم صحبت کنم و اظهار نظر من هم در حد 
حدس و گمان خواهد بود اما ما به عنوان مجری دستورات 

سناریوهای مختلفی را ارائه کردیم.
وی افزود: این سناریوها بررسی شده است اما اینکه تا 
به حال دستوری در این خصوص صادر شده است یا خیر 
ترجیح می دهم صحبت نکنم و هر موقع مسئولین تصمیم 
لازم را اتخاذ کنند سازمان آمادگی دارد آن تصمیمات را در 

اسرع وقت عملیاتی کند.
انرژی در پاسخ به سوال دیگری درباره  رییس سازمان 
تمدید معافیت های هسته ای ایران از سوی آمریکا و اینکه 
آیا بازه زمانی این تمدیدها مشکلی در همکاری هسته ای 

ایجاد نمی کند اظهار داشت: همکاری های ما در چارچوب 
برجام با اروپا، روسیه و چین ادامه دارد.

به  ادامه داد: ساخت واحدهای 2 و 3 بوشهر  صالحی 
خوبی پیش می رود و ما حتی از برنامه هم جلوتر هستیم 
ضمن اینکه نباید فراموش کرد بحث تامین مالی این پروژه 
هم بحث مهمی است اما در مجموع از زمان بندی پیش 

بینی شده جلوتر هستیم.
وی یادآور شد: پروژه اراک هم تا امروز به خوبی پیش می 
رود هر وقت مساله ای باشد ما با صداقت با مردم درمیان 
می گذاریم حدود یک سال پیش هم زمانی که وقفه ای از 
طرف دوستان چینی دیدیم هم اطلاع رسانی کردیم اما 

الان پروژه به خوبی پیش می رود و مشکلی نداریم.
پروژه  این  در  کرد:  خاطرنشان  انرژی  سازمان  رییس 
قدم های بلندی برداشته شده است که ضرورت اعلام آن 
الان وجود ندارد اما ما در اراک به بخش ساخت تجهیزات 
رسیدیم و مراحل طراحی را پشت سر گذاشته ایم که من 
وارد جزئیات نمی شود اما ملت بدانند که مسائل به خوبی 

پیش می رود.
صالحی اظهار داشت: بحث همکاری با اروپا در مرکز نظام 
ایمنی هم به پیش می رود و یک آزمایشگاهی برای تست 
فشار با همکاری اروپا در دست اجراست که اتحادیه اروپا در 
این پروژه 20 میلیون یورو متعهد شدهاست که بخشی از آن 

به فعالیت درآمدهاست.

معاون رییس جمهوری افزود:  برجام تاکنون به خوبی 
پیش می رود اما اینکه در آینده چه اتفاقی می افتد را باید 
ببینیم ضمن اینکه ما با امکانات خودمان می توانیم کار را 
پیش ببریم هر چند ممکن است در بعضی مسائل کوتاهی 
شود و زمان ما طولانی تر شود و پروژه زمانبر شود اما فعلا 

کارها طبق تعهدات انجام می شود.
رئیس سازمان انرژی اتمی گفت: اگر ما برجام را به 3 
بخش فنی، اقتصادی و حقوقی تقسیم کنیم در بخش فنی 
هیچ مشکلی نداریم و بخش های مختلف آن اعم از غنی 
سازی اکتشاف، استخراج ساخت نیروگاه ها و سایت های 
جدید به خوبی پیش می رود و ما به صورت طبیعی پیش 
می رویم و سرعت ما هم متناسب با امکانات و الزامات کشور 

است.
و  سیاسی  و  حقوقی  بعد  در  هم  اگر  گفت:  صالحی 
اقتصادی طرف مقابل بدقولی می کند ما می توانیم در 
بخش فنی واکنش متناسب را بدهیم. و حوزه فنی برجام 
این قابلیت را دارد. ما فقط در یک مورد در پروژه ایتر اعتراض 
داشتیم که قرار شد اروپایی ها آن را به گونه دیگری جبران 

کنند.
آیت الله یزدی برداشت اشتباهی از کنوانسیون 

پسماندهای پرتوزا داشته اند
وی در بخش دیگری از سخنانش با اشاره به اظهارات 
گفت:  نگهبان  شورای  اعضای  از  یزدی  محمد  الله  آیت 
از  که  یزدی  الله  آیت  و حضرت  آمده  پیش  سوءتفاهمی 
که  کنوانسیونی  درباره  هستند  نگهبان  شورای  اعضای 
کنوانسیون  اخیرا در مجلس تصویب شده تحت عنوان 
به  است  داده  رخ  اشتباهی  برداشت  پرتوزا  پسماندهای 
داده  اجازه  استکباری  کشورهای  به  ما  گویا  که  نحوی 
ایم سوخت مصرفی خود را در ایران دفع کنند در حالی 
این  و 12  مواد 11  طبق  و  است  این  عکس  درست  که 
لایحه هیچ کشوری نمی تواند کشور دیگر را وادار به دفن 

پسماندهای خود کند.
بیان کرد:  امیدوارم شورای  اتمی  انرژی  رئیس سازمان 
نگهبان مطالعه دقیق تری بر روی این کنوانسیون داشته 
باشد کما اینکه ما در 2.۵ سال اخیر مشورت های گسترده 
ای با مرکز پژوهش های مجلس و کمیسیون امنیت ملی 
و با بخش هاش حقوقی دولت داشته ایم تا این لایحه را 
منقح کنیم. صالحی اضافه کرد: امیدواریم اعضای شورای 
نگهبان هم عنایت داشته باشند چرا که مردم در چنین 
مواردی نگران می شوند در حالی که چطور ممکن است ما 
چنین لایحه ای به مجلس بدهیم و دولت های استکباری 
اجازه دهیم سوخت مصرفی خود را در ایران دفن کنند و 

حتاما اینطور نیست.
ایم که  آموخته  را  قرآن  یزدی  الله  آیت  از  ما  وی گفت: 
فرموده است در هر چیزی که اطلاع ندارید اظهارنظر نکنید 

و حتما ایشان حقیقت را تبیین خواهند کرد. 

رییس سازمان انرژی اتمی:
نظر رهبر معظم انقلاب درباره گام سوم کاهش تعهدات اخذ می شود

عضو فراکسیون امید مجلس دهم با تشریح سناریوهای احتمالی اصلاح طلبان برای 
حضور در انتخابات مجلس شورای اسلامی، گفت: هر چه نیروهای تایید صلاحیت شده 
اصلاح طلب کمتر باشد، استفاده از سناریوهای بعدی بیشتر می شود و به لحاظ راهبردی، 

فرض ائتلافی شبیه به لیست امید هم پیش بینی شده است. 
»محمود صادقی« افزود: برای انتخابات دوم اسفندماه مجلس شورای اسلامی، چهار 
سناریو پیش بینی شده است که این سناریوها به عواملی چون میزان باز بودن فضا و پیش 
بینی سطح مشارکت عمومی بستگی دارد. اگر هر دو شاخص ذکر شده در حد مطلوب 
باشد، لیست خالص اصلاح طلبی ارائه می شود. اگر دست اصلاح طلبان باز باشد با آزادی 

عمل بیشتر، نیروهای قوی و شاخص خود را به مردم معرفی می کنند.
وی ادامه داد: پیش بینی در خصوص آرایش انتخاباتی زود است و نمی توان تصویر روشنی 
از شرایط گروه های سیاسی ارائه کرد.  اصلاح طلبان دیدگاه های مختلفی دارند و در حال 
رایزنی، تبادل نظر و جمع بندی راهبردها و سیاست های انتخاباتی خود هستند. با وجودی 
که کارهای مقدماتی برای ورود به انتخابات شورای عالی سیاست گذاری اصلاح طلبان 

انجام شده است ولی هنوز برنامه های انتخاباتی منسجم، نهایی و تصویب نشده است.
عضو کارگروه راهبردهای شورای عالی سیاستگذاری اصلاح طلبان ادامه داد: دیدگاه 
های مختلفی در خصوص کمیت و کیفیت حضور اصلاح طلبان در انتخابات وجود دارد. 
حضور مشروط و یا کناره گیری از انتخابات از جمله مواردی است که از طرف اشخاص 
حقیقی مطرح می شود، ولی نهادها و احزاب اصلاح طلبی تاکنون موضع رسمی خود در 

این خصوص را اعلام نکرده اند.
صادقی یادآور شد: شاید در یک ماه آینده راهبردهای انتخاباتی اصلاح طلبان مشخص 
شود اما اینکه چرا تاکنون این راهبردها مدون نشده است به شرایط ویژه ای که به سر می 
بریم ارتباط دارد. گروه های سیاسی در حال ارزیابی اوضاع هستند و برنامه ها و رفتارهای 

تشکیلاتی خود را تا زمان انتخابات به روز و همگن می کنند.
*دستاوردهای فراکسیون امید دیده نشده است

صادقی افزود: بخش مهمی از راهبردهای شورای عالی سیاست گذاری اصلاح طلبان 

معطوف به اقناع، شیوه حضور و مشارکت مردم در انتخابات و همچنین بخش مهمی از 
ضعف فراکسیون امید در ارتباط با رسانه ها و مردم است.

عالی سیاست گذاری اصلاح طلبان گفت:  پایش شورای  و  ارزیابی  کارگروه  مسئول 
دستورالعمل و شیوه نامه ای برای سنجش عملکرد فراکسیون امید طراحی کردیم. به عنوان 
نماینده مجلس به رغم کاستی ها، فراکسیون امید کارهای شایسته ای انجام داده است. 
دستاوردهای نمایندگان اصلاح طلب مجلس، دیده نشده و برای مردم ملموس نیست، به 
همین دلیل لازم است این دستاوردها مورد سنجش قرار گیرد و اطلاع رسانی شود. باید 
موانع و مشکلاتی که بر سر راه نمایندگان اصلاح طلب مجلس وجود داشته برای آگاهی 
بخشی به مردم بیان شود.  وی تاکید کرد: قصد فرافکنی ندارم ولی باید اذعان کرد مجموعه 
اصلاح طلبان و فراکسیون امید دارای ضعف های داخلی و درون تشکیلاتی هستند که 
ضمن شناسایی و رفع این ضعف ها باید دستاوردها و فعالیت های این مجموعه نیز به 
مردم گفته شود. معتقدم اگر تصویر واقعی از نقاط ضعف و قوت های از مجموعه ارائه شود، 
خیلی از افرادی که مردد هستند و انگیزه کمی برای حضور در انتخابات دارند با مطالعه 
دستاوردهای نمایندگان اصلاح طلب برای شرکت در انتخابات ترغیب و متقاعد می شوند.
نماینده مردم تهران یادآور شد: عامل مهمی که مردم را برای حضور در انتخابات ترغیب و 
تشویق می کند؛ ارائه کارنامه نمایندگان و تاثیر گذاری آنها در طرح و تصویب قوانین به رغم 

موانع و محدودیت ها است.
*ادعای پیروزی اصولگرایان تبلیغاتی است

صادقی درباره شانس پیروزی اصلاح طلبان برابر اصولگرایان، عنوان کرد: اصولگرایان 
فکر می کنند در این دوره مردم نسبت به آنها اقبال و استقبال بیشتری می کنند، که این 
خود نوعی تبلیغات انتخاباتی است. بخش اصلی انتقاد و مانور اصولگرایان نسبت دولتِ 
مورد حمایت اصلاح طلبان است که با وجود فشارهای اقتصادی خارجی و داخلی تمام 
تلاش خود را کرده است. بنابراین دولت هم کارنامه و عملکرد خود را مورد ارزیابی قرار دهد 
و دستاوردهای خود را با لحاظ مشکلات و موانع بیان کند و برنامه و راهبردهای آینده را نیز 

باید ترسیم، تبیین و مشخص کرد.

محمودصادقی تشریح کرد

سناریوهای اصلاح طلبان برای انتخابات مجلس 

مرتضی احمدی *

سید حسین موسویان*

رییس کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس شورای 
اسلامی با تاکید بر لزوم حذف کنکور گفت: مجلس در 
حال آماده کردن طرحی برای حذف کنکور است چون 
تا زمانی که بساط کنکور جمع نشود بساط موسسات و 

آموزشگاه های کنکور هم جمع نخواهد شد .
راه های  درباره  گفت وگویی  در  زاهدی  مهدی  محمد 
مقابله با مافیای کنکور و تعیین تکلیف آن گفت: بنده 
مسئولیت  داشتن  دوران  از  یعنی  تاکنون   86 سال  از 
زمان  آن  هستم.  کنکور  موضوع  درگیر  علوم  وزارت  در 
به این نتیجه رسیدیم که باید کنکور حذف شود لذا با 
هماهنگی های صورت گرفته با مجلس هفتم برای ارائه 
اجرای  که  شد  مصوب  کنکور،  حذف  درباره  طرحی 
آزمون های استاندارد برای سه سال آخر دبیرستان برگزار 
شود تا نمرات ملاک عمل برای جایگزینی کنکور باشد. 
امروز بعد از گذشت 11 سال از این مصوبه، این آزمون تنها 
برای کلاس یازدهم برگزار می شود و برای کلاس های دهم 

و دوازدهم عملیاتی نشده است.
استاندارد  آزمون  کامل  نشدن  اجرا  با  داد:  ادامه  وی 
آموزش  سسیتم  گرفت،  نتیجه  را  حالت  سه  می توان 
و پرورش نمی تواند، تسامح می کند یا اینکه به دلیل 
رخنه برخی عوامل نفوذی از بیرون تفکری ایجاد شده 
که آموزش و پرورش توانایی برگزای کامل این آزمون ها 

را ندارد.
.زاهدی توضیح داد:  قبول ندارم که آموزش و پرورش 

را ندارد؛ چون دارای  آزمون  این  انجام برگزاری  توانایی 
امکانات زیاد و نیروی انسانی خوب، متدین و کارا و فضای 
فشارهای  که   دارد  وجود  احتمال  این  است.  مناسب 
بیرونی به آموزش و پرورش باعث شده که دست به عصا 
راه رفته و تسامح به خرج دهد، یقین دارم این دو موضوع 
به نوعی با هم مرتبط هستند یعنی تفکری از بیرون به 
آموزش و پرورش القا می کند که بگوید انجام کامل آزمون 

های استاندارد خطرناک است.
وی اضافه کرد: القائات این چنینی به آموزش و پرورش 
می شود که مگر می تواند سوالات آزمون را برای هر سه 
مقطع قرنطینه کند و لو نرود؟ این القائات باعث ترس و 
وحشت شده  و آموزش و پرورش نسبت به گذشته بیش 
آزمون  توسعه  در  و  می رود  راه  عصا  به  دست  اندازه  از 
استاندارد کوتاهی می کند. یقینا در صورت اجرای کامل 

آزمون استاندارد امروز کنکور حذف شده بود.
رئیس کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس در جمع 
بندی با تاکید بر اینکه علت اصلی حذف نشدن کنکور 
پایانی  مقطع  سه  در  استاندارد  آزمون  برگزاری  عدم 
اساسی  سوالات  از  یک  البته  گفت:  است،  دبیرستان 
این است که آیا آزمون استاندارد می تواند برای انتخاب 
رشته های پرطرفدار تعیین تکلیف کند؟ نمونه آن  رشته 
شهید  دانشگاه  حقوق  رشته  تهران،  دانشگاه  پزشکی 
بهشتی و یا رشته برق و فیزیک دانشگاه شریف است. 
ابهام این است که اگر ظرفیت یکی از این رشته ها در این 

دانشگاه ها 100 نفر باشد آیا آزمون استاندارد ملاکی برای 
ورود صد متقاضی به این دانشگاه ها است؟

زاهدی ادامه داد: برای رفع این ابهام می توان شرایطی 
را تعیین کرد که نیازی به کنکور برای همه نباشد چون 
برای این رشته ها کمتر از ۵0 هزار نفر متقاضی وجود 
رشته  متقاضیان  بین  مثلا  که  است  آن  شرایط  دارد. 
پزشکی با معدل بیشتر از 1۹.۵ آزمونی توسط دانشگاه ها 
برگزار شود که با این کار هم پالایش صورت گرفته و هم 
دیگر نیازی به برگزاری کنکور برای یک میلیون متقاضی 

وجود ندارد.
زاهدی با اشاره به تاکیدات مقام معظم رهبری درباره 
تعیین تکلیف کنکور گفت: همین الان هم اقداماتی برای 
حذف کنکور صورت گرفته به طوری که امسال بیش از 
بر  8۵ درصد کل ظرفیت پذیرش دانشگاه های کشور 
اساس نمرات به دست آمده از آزمون استاندارد در کلاس 
یازدهم مدرسه است یعنی 8۵ درصد رشته محل ها نیازی 
به شرکت در کنکور ندارد که این شامل اکثر رشته های 
از  خیلی  و  نور  پیام  و  غیرانتفاعی  آزاد،  های  دانشگاه 
رشته های دانشگاه های دولتی می شود. بحث ما این 
است که به طور کلی کنکور حذف شود یعنی همان طور 
که امسال 8۵ درصد از داوطلبان می توانند از طریق غیر 
کنکور پذیرش شوند به تدریج به سمت حذف کنکور برای 
رشته های پرداوطلب رویم تا دیگر الزامی برای برگزاری 

کنکور نباشد و خود دانشگاه ها آزمون برگزار کنند.

رییس کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس:

بساط کنکور جمع شود

 سخنگوی سازمان انرژی اتمی از اضافه شدن 60 تا 70 کیلو به ذخایر اورانیوم غنی شده 
خبر داد و گفت: در حال حاضر میزان اورانیوم غنی شده ایران 360 تا 370 کیلوگرم است. 
بهروز کمالوندی روز سه شنبه در حاشیه مراسم آغاز عملیات احداث مرکز تحقیقات ملی 
جداسازی و توسعه کاربرد ایزوتوپ های پایدار درخصوص آخرین وضعیت اورانیوم غنی 
شده و آب سنگین گفت: وقتی ما سطح غنی سازی را به بیش از 3.67 افزایش دادیم نگاه 
کردیم بینیم نیازمان چیست. سخنگوی سازمان انرژی اتمی افزود: با توجه به ضرورت 
مدنظر قرار دادن سوخت نیروگاهی این سطح باید 4.2 درصد باشد ولی ما 4.0۵ درصد 
بالا رفتیم چرا که وقتی شما اورانیوم 4.۵ درصد تولید می کنید اگر هم زمانی محصول 4 
درصد داشتید و بنا به مقتضیات وقتی اینها را به هم مخلوط می کنید به عدد مورد نظر می 
رسید. کمالوندی عنوان کرد:  ما الان با ظرفیت خوبی تولید می کنیم و موجودی مان هم 
حداقل 60 تا 70 کیلو بیش از 300 کیلوگرم است و میزان آن هم به سرعت افزایش می 
یابد. سخنگوی سازمان انرژی اتمی همچنین درباره تولید آب سنگین در کشور خاطرنشان 
کرد: همانطور که رئیس جمهوری گفت ما تعهدی در قبال اینکه بیشتر از عرضه 130 تن 
آب سنگین نداریم از طرفی ما اجازه داریم بازارهای متنوعی که گرفته ایم که را از دست 
ندهیم. کمالوندی بیان کرد: گرچه مقادیر آب سنگین ما خیلی بزرگ نیست ولی بازارهای ما 
متنوع است و شامل کشورهای اروپایی و غیراروپایی می شود. وی خاطرنشان کرد: ما امروز 

نه فقط آب سنگین بلکه محصولات دیگر مثل دوتره ها و اکسیژن 18 را صادر می کنیم و این 
نوید می دهد که ایران می تواند صادرکننده کالاهای دارای تکنولوژی بالا باشد. سخنگوی 
سازمان انرژی اتمی تصریح کرد: ما نباید هیچ بازاری را از دست بدهیم ضمن اینکه هیچ 

تعهدی در قبال اینکه بالای 30 تن نرویم را نخواهیم داشت.

سخنگوی سازمان انرژی اتمی:

میزان اورانیوم غنی شده ایران به 3۷0 کیلو افزایش یافت
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درمان قند خون با این نوشیدنی خون ساز

یک محقق و پژوهشگر طب سنتی گفت: شربت زرشک تاثیر فوق العاده ای بر درمان فشار 
خون، قند خون و چربی خون دارد.

حیدر عظمایی، محقق و پژوهشگر طب سنتی، درباره فواید زرشک و شربت آن اظهار کرد: 
شربت زرشک حاوی ویتامین A، گروه ویتامین های C، E ،B6 ،B2 ،B، B1، کربوهیدرات، 

سدیم، پتاسیم، آهن، منیزیم، منگنز، روی، پروتئین، اسیدفولیک و غیره است.
    *بهترین مواد غذایی برای پاکسازی کلیه ها

او ادامه داد: از مهمترین خواص این شربت می توان به رفع عطش و تب به ویژه در 
فصل های گرم سال مخصوصا تابستان اشاره کرد. تأثیر چشمگیری در تصفیه خون و کنترل 
قند و فشار و چربی خون می شود و موجب بهبود گردش خون می شود و از بروز سکته های 

قلبی و مغزی می تواند جلوگیری کند.
عظمایی گفت: شربت زرشک اگر درست استفاده شود خاصیت لاغرکنندگی و چربی 
سوزی دارد؛ همچنین خاصیت آنتی اکسیدانی آن می تواند موجب تقویت سیستم ایمنی 

بدن شود و به کنترل و درمان انواع سرطان ها کمک کند.
این محقق و پژوهشگر طب سنتی تاکید کرد: شربت زرشک تاثیر فوق العاده ای برای 
بهبود بیماران کبدی و کلیوی دارد؛ این شربت کبد و کلیه را شست وشو می دهد و اسید 

اوریک اضافی بدن را دفع می کند.
عظمایی ادامه داد: نوشیدن شربت زرشک در حفظ شادابی و شفاف شدن پوست و مو 
تأثیر بسیاری دارد؛ نوشیدن آن می تواند جوش های روی صورت را رفع کند یا بیماری های 

پوستی مثل پسوریازیس و انواع اگزماهای شدید پوستی را بهبود ببخشد.
او تاکید کرد: کسانی که سنگ کیسه صفرا دارند، می توانند با نوشیدن این شربت به دفع 
سنگ ها کمک کنند؛ به طور کلی برای افرادی که دردهای مفصلی و رماتیسم مفصلی 
دارند، توصیه می شود، همچنین برای افرادی که گرم مزاج هستند و مزاج صفراوی دارند، 

مفید است.
عظمایی گفت: افرادی که طبع بلغمی و سوداوی دارند باید این شربت را با عسل مصرف 
کنند تا دچار ضعف و رخوت نشوند، همچنین افرادی که از داروهای رقیق کننده خون مثل 
آسپرین والفارین و یا داروهای خاصی مثل داروهای فشار خون، قند خون و چربی سوزها 
استفاده می کنند باید در مصرف شربت زرشک محتاطتر باشند یا اگر تمایل به مصرف آن 

را دارند حتما دو الی سه ساعت بین استفاده از شربت و دارو فاصله وجود داشته باشد.
این محقق و پژوهشگر طب سنتی ادامه داد: مقدار مناسب مصرف روزانه این شربت برای 
افرادی با مزاج صفراوی دو تا سه لیوان است، اما برای افراد با مزاج بلغمی و سوداوی حداکثر 

یک تا دو لیوان از این شربت را همراه با عسل مصرف کنند.
*تاثیر آب زرشک در درمان بیماران با فشار خون بالا

او گفت: برای تهیه این شربت به حدود یک کیلو زرشک سیاه آبگیری و بین یک و نیم تا 
دو لیتر آب احتیاج دارید؛ ابتدا زرشک ها را بشویید و آن ها را داخل آب بریزید؛ اجازه دهید 
زرشک ها برای حدود 3 الی 4 ساعت در آب باقی بمانند، بعد  به مدت 10 تا 1۵ دقیقه در 
حرارت ملایم بجوشانید و به آن 3 تا 4 ساعت زمان بدهید تا کاملا سرد شود ؛ در نهایت 

محلول به دست آمده را صاف کنید.
از  که  بیمارانی  درمان  بر  فوق العاده ای  تاثیر  زرشک  شربت  کرد:  یادآوری  عظمایی 
اختلالاتی مثل فشار خون، قند خون و چربی خون رنج می برند دارد و شاید این مهمترین 

تاثیر شربت زرشک بر بدن باشد.

چرت زدن بیش از حد نشانه این بیماری 
خطرناک است

 University of California, San( سان فرانسیسکو  کالیفرنیا،  دانشگاه  پژوهشگران   
Francisco( در مطالعه اخیر خود دریافته اند بیماری آلزایمر مستقیماً به نواحی از مغز که 

مسئول بیداری هستند، حمله می کند.
آلزایمر نوعی اختلال ناتوان کننده است که با مشکلات بسیاری همراه است و یکی از آنها 
این است که افراد مبتلا به این بیماری تمایل دارند در طول روز بیش از حد معمول، چرت 
بزنند. پیشتر پژوهشگران تصور می کردند علت این موضوع این است که این بیماری باعث 
ایجاد مسائل مربوط به خواب در شب می شود اما اخیرا پژوهشگران آمریکایی دریافته اند 

بیماری آلزایمر مستقیماً به نواحی از مغز که مسئول بیداری هستند، حمله می کند.
تحقیقات جدید نشان می دهد که این نواحی جزو نخستین نواحی هستند که تحت 
تأثیر سلول های عصبی قرار می گیرند. محققان معتقدند که چرت زدن بیش از حد در روز 
می تواند یکی از علائم اولیه هشدار دهنده بیماری آلزایمر باشد. علاوه بر این پژوهشگران 
طی این مطالعه جدید ارتباط بین آسیب های ناشی از آلزایمر و پروتئین موسوم به "تاو" 

(tau( را پیدا کرده اند.
این یافته ها مهم است زیرا تاکنون این آسیب به پروتئین "آمیلوئید" )amyloid( نسبت 
داده شده بود. "لی تی گرینبرگ" )author Lea T. Grinberg( استاد عصب شناسی 
و آسیب شناسی دانشگاه کالیفرنیا، سان فرانسیسکو و نویسنده ارشد این مطالعه گفت: 
مطالعه ما با ذکر شواهد قطعی نشان داد که نواحی از مغز که مسئول بیداری هستند تحت 

تاثیر تجمع پروتئین تاو قرار می گیرند.
تثبیت  را  میکروتوبول  که  هستند  پروتئین هایی   )Tau Proteins( تاو"  "پروتئین های 
می کنند. پروتئین تاو در نورونهای دستگاه عصبی مرکزی به فراوانی و در آستروسیت ها و 
الیگودندرسیتها به میزان کمتری یافت می شوند. پروتئین های تاوی که کارکرد خود را در 
تثبیت کردن میکروتوبول از دست داده اند عامل اصلی بیماری های مرتبط به زوال عقل 
مانند آلزایمر و پارکینسون هستند. در بیماری آلزایمر تاو غیرطبیعی از میکروتوبول جدا شده 

و باعث از هم پاشیدن میکروتوبول می شود.
پژوهشگران طی این مطالعه میزان پروتئین تاو و تعداد نورون های سه ناحیه از مرکز مغز که 
مسئول بیداری انسان هستند را در 13 فرد مبتلا به آلزایمر و 7 فرد سالم اندازه گیری کردند.
آنها دریافتند که پروتئین های تاو به میزان قابل توجهی در 3 ناحیه مذکور مغز بیماران 
مبتلا به آلزایمر افزایش یافته بود و این موضوع باعث از دست رفتن حدود 7۵ درصد از 

نورون های آن نواحی شده بود.
"جان او" )Jun Oh( یکی دیگر از پژوهشگران این مطالعه گفت: این موضوع بسیار مهم 
است زیرا تنها یک هسته مغز نیست که تخریب می شود بلکه کل شبکه بیداری تخریب 
می شود. این بدین معنی است که مغز راهی برای جبران ندارد زیرا همه این سلول های 

مرتبط با عملکرد بیداری، همزمان در حال نابودی هستند.
این یافته ها ممکن است توضیح دهد که چرا پروتئین آمیلوئید که تاکنون به طور گسترده 
مورد مطالعه قرار گرفته است در تولید  و توسعه روش های درمانی موثر آلزایمر موفق نبوده 

است. محققان اظهار کردند که از حالا به بعد می بایست بر روی پروتئین تاو متمرکز شویم.

با یک استکان آبغوره سلامتی تان را
 محک بزنید

 کافی است یک استکان آبغوره بخورید؛ بعد از ۵0 ثانیه تغییراتی را در دهان خود شاهد 
خواهید بود که خبر از وجود بیماری در قسمت های مختلف بدن می دهد.

کافی است یک استکان آبغوره بخورید؛ بعد از ۵0 ثانیه تغییراتی را در دهان خود شاهد 
خواهید بود که خبر از وجود بیماری در قسمت های مختلف بدن می دهد. اگر بعد از 
خوردن آبغوره دهانتان آب افتاد، به احتمال بالا قند خونتان بالاست، اما اگر اگر دهانتان 
خشک شد بدنتان با مشکلات کبدی دست و پنجه نرم می کند. ممکن است بعد از خوردن 
آبغوره دهانتان کمی کف کند یا بزاق دهانتان چسبناک شود در این صورت احتمال بالا 
بودن چربی خون بدنتان بسیار بالاست و اگر بعد از این ماجرا سردرد گرفتید احتمالا به  

فشار خون مبتلا هستید.

هیچگاه اجابت مزاج را به تاخیر نیندازید. مدفوع سفت یکی از 
نشانه های باقی ماندن طولانی مدت مدفوع در روده بزرگ است.

به گزارش بهداشت نیوز سفت و خشک شدن مدفوع می تواند 
تجربه ای بسیار ناخوشایند را برای شما رقم بزند. افراد ممکن است 
گاهی اوقات یا به طور مزمن با سفت شدن مدفوع و عبور دشوار 
آن از روده بزرگ و رکتوم مواجه شوند. ابتلا به این شرایط می تواند 

به بروز عوارض مختلفی نیز منجر شود.
 برخی افراد مدفوع سفت را اغلب با ابتلا به یبوست مرتبط می 
دانند، اما امکان تجربه سفت و خشک شدن مدفوع بدون ابتلا به 

یبوست نیز وجود دارد.
*چه چیزی موجب سفتی مدفوع می شود؟

غذایی که می خورید در معده تجزیه می شود تا گوارش آن 
تسهیل شود. پس از معده، غذای نیمه گوارش شده وارد روده 
کوچک می شود تا مواد مغذی جذب شوند و پس از آن، مایع و 
فیبر باقیمانده راهی روده بزرگ، محل شکل گیری مدفوع، می 
شوند. بیشتر آب همراه غذا توسط روده بزرگ دوباره جذب می 
شود و مدفوع نیمه جامد و آماده برای خروج از بدن باقی می ماند. 
اگر مدفوع برای مدت زمانی طولانی در روده بزرگ باقی بماند، 
مقدار آب جذب شده از آن افزایش یافته و موجب خشک و سفت 

شدن مدفوع می شود.
*چگونگی پیشگیری یا تسکین سفتی مدفوع

مدفوع سفت شرایطی ناخوشایند را ایجاد می کند. بر همین 
از چگونگی  آگاهی  راحت تر  و  بهتر  مزاج  اجابت  برای  اساس، 

پیشگیری از این شرایط اهمیت دارد.
*پرهیز از برخی غذاها

غذاهای کم فیبر. فیبر برای نرم شدن مدفوع اهمیت دارد زیرا 
می تواند به جذب مقادیر زیاد مایع و افزایش حجم مدفوع کمک 
کند. از جمله خوراکی های کم فیبر که باید از آنها پرهیز کنید می 
توان به تخم مرغ، گوشت، پاستا، نان و برنج سفید، سبزیجات 
کنسروی، میوه های کنسروی، میوه های بدون پوست، و آبمیوه 
های بدون پالپ اشاره کرد. غذاهای چرب. غذاهای چرب به 
آرامی از روده عبور می کنند و می توانند سفتی مدفوع را تشدید 
کنند زیرا کندی حرکت می تواند به جذب مجدد محتوای آب 
مدفوع منجر شود. هرچه آب بیشتری از مدفوع جذب شود، 
میزان سفتی و خشکی آن نیز افزایش می یابد. از جمله خوراکی 
های چرب که باید از آنها پرهیز کرد می توان به سیب زمینی سرخ 
شده، کره، بستنی، مارگارین، چاشنی های سالاد، شیر کامل و 
ماست پر چرب اشاره کرد. غذاهای فرآوری شده. غذاهای فرآوری 
شده حاوی فیبر بسیار کمی هستند که احتمال مواجهه با سفتی 
مدفوع را افزایش می دهد. از جمله خوراکی هایی که باید از آنها 
پرهیز کنید می توان به کیک ها، کراکرها، دونات ها، غذاهای 
کنسروی و وعده های غذایی آماده مانند پیتزای منجمد اشاره 
از کربوهیدرات  کرد. کربوهیدرات های پالایش شده. این نوع 
ها می توانند نقش چشمگیری در سفتی مدفوع داشته باشند 

و ممکن است به یک بی تعادلی در جمعیت باکتری های روده 
منجر شوند. از جمله کربوهیدرات های پالایش شده که باید از آنها 
پرهیز کرد می توان به کیک ها و شیرینی ها، پاستا، برنج و نان 

سفید اشاره کرد.
از فیبر دشوارتر است و  نوع  این  نامحلول. گوارش  فیبرهای 
مصرف بیش از حد آن می تواند مساله ساز شود. از جمله خوراکی 

های حاوی فیبر نامحلول می توان به گندم و سبوس اشاره کرد.
کافئین، غذاهای تند و شیرین کننده های مصنوعی از دیگر 
خوراکی هایی هستند که برای پرهیز از سفتی مدفوع یا بهبود این 

شرایط باید از آنها پرهیز کرد.  
*افزودن برخی غذاها به رژیم غذایی

برخی خوراکی ها می توانند به بهبود شرایط اجابت مزاج و نرم 
شدن مدفوع کمک کنند که از آن جمله می توان به موارد زیر 

اشاره کرد:
غذاهای سرشار از فیبر. مصرف منظم فیبر به افزایش حجم و 
نرم شدن مدفوع کمک می کند. مقدار مصرف توصیه شده روزانه 

فیبر 20 تا 3۵ میلی گرم برای فیبر محلول و نامحلول است.
از جمله خوراکی های سرشار از فیبر می توان به موارد زیر اشاره 

کرد:
- نان ها و سریال های تهیه شده از غلات کامل

- میوه ها و میوه های خشک شده، مانند سیب، توت ها، گلابی 
و آلو

- حبوبات و مغزدانه ها، مانند لوبیاها، دانه های چیا، دانه های 
کتان، عدس و نخود

بروکسل،  های  جوانه  بروکلی،  مارچوبه،  مانند  سبزیجات،   -
اسفناج، تره فرنگی و ذرت شیرین

غذاهای سرشار از ویتامین C. غذاهای سرشار از این ویتامین 
می توانند به نرم شدن مدفوع کمک کرده و امکان عبور راحت تر 
و سریع تر آن از روده بزرگ را فراهم کنند. از جمله منابع غذایی 

خوب برای ویتامین C می توان به موارد زیر اشاره کرد:
- میوه هایی مانند پرتقال، کیوی و توت فرنگی

- سبزیجاتی مانند بروکلی، فلفل و گوجه فرنگی
غذاهای سرشار از منیزیم. منیزیم به ماهیچه ها در ارائه عملکرد 
درست خود کمک می کند و حرکات روده را بهبود می بخشد 
که می تواند به دفع مدفوع از بدن کمک کند. از جمله غذاهای 

سرشار از منیزیم می توان به موارد زیر اشاره کرد:
- بادام، بادام هندی، و دانه های آفتابگردان

- آووکادو و سبزیجات برگدار سبز
- نان های تهیه شده از غلات کامل

- کربوهیدرات های پیچیده، مانند سبزیجات و غلات کامل
نوشیدن آب بیشتر

تشکیل  از  پیشگیری  به  تواند  بدن می  داشتن  نگه  هیدراته 
مدفوع سفت و خشک و عبور دشوار مدفوع از روده بزرگ کمک 
کند. کم آبی بدن موجب می شود تا آب بیشتری از مدفوع جذب 

شود که سفت تر و خشک تر شدن آن را در پی دارد.
روزانه حداقل هشت لیوان آب بنوشید. مصرف میوه ها، نعناع 
و چای های گیاهی نیز می تواند به تسهیل روند گوارش کمک 
کند. از نوشیدنی های الکلی و کافئین دار نیز پرهیز کنید زیرا هر 

دو موجب کم آبی بدن می شوند.
استفاده از توالت در زمان نیاز

هیچگاه اجابت مزاج را به تاخیر نیندازید. مدفوع سفت یکی از 
نشانه های باقی ماندن طولانی مدت مدفوع در روده بزرگ است. 

پس هر زمان که بدن سیگنال نیاز به استفاده از توالت را ارائه می 
کند، آن را نادیده نگیرید. اجابت مزاج امری طبیعی است که نباید 

آن را به تاخیر انداخت.
*ورزش منظم

تحرک داشتن و دنبال کردن یک برنامه ورزشی با شدت متوسط 
به صورت منظم می تواند به فعالیت روده ای و دفع راحت تر مدفوع 
کمک کند. پیاده روی و انجام ورزش برای 30 دقیقه در روز را هدف 
گذاری کنید. برای بهبود عملکرد روده خود می توانید پیلاتس و 

شنا را مد نظر قرار دهید.
*تسکین یا به حداقل رساندن استرس

استرس می تواند موجب سفت شدن مدفوع شود. پس زمانی را 
برای کسب آرامش اختصاص دهید. همچنین، وعده های غذایی 
روزانه را با آرامش بخورید زیرا به عملکرد درست دستگاه گوارش 

کمک می کند.
*درمان جایگزین

ماساژ. ماساژ می تواند فعالیت روده را بهبود بخشیده و پوست و 
عضلات اطراف روده را تحریک کند.

طب سوزنی. این روش به تحریک روده بزرگ از طریق فرو کردن 
سوزن هایی نازک در نقاط مختلف بدن کمک می کند. اگرچه 
کارایی این روش به خوبی مورد مطالعه قرار نگرفته است، اما باور 
بر این است که علائم منفی را تسکین داده و درد ناشی از مدفوع 

سفت را کاهش می دهد.
درمان های دیگر. درمان های هومئوپاتی روش هایی طبیعی 
و غیر سمی هستند که به نرم تر شدن مدفوع کمک می کنند. در 
همین راستا، از ملین های گیاهی استفاده می شود. با این وجود، 
پیش از آغاز این روند درمانی با پزشک خود مشورت کنید تا از 

مواردی مانند تداخل دارویی پیشگیری شود.
*استفاده از نرم کننده های مدفوع

نرم کننده های مدفوع محصولات بدون نسخه ای هستند که 
به نرم شدن مدفوع و بهبود حرکات روده طی 12 تا 72 ساعت 
کمک می کنند. این محصولات میزان مایعی که روده از مدفوع 
حد  از  بیش  کاهش  از  و  دهند  می  کاهش  را  کند  می  جذب 
محتوای آب مدفوع پیشگیری می کنند. به طور کلی، استفاده 
از این محصولات بی خطر است، اما تنها در کوتاه مدت باید به 

کار گرفته شوند.
*دریافت کمک پزشکی

دریافت کمک پزشکی در صورت پایدار بودن علائم ضروری 
است. به طور معمول، پزشک نرم کننده های مدفوع، ملین ها و 
داروهای بدون و با نسخه را توصیه خواهد کرد که می توانند به 

حفظ آب مدفوع کمک کنند.
در موارد مشکلات شدید گوارشی، ممکن است عمل جراحی 
به عنوان یک گزینه مد نظر قرار بگیرد. برداشتن بخش هایی از 
روده بزرگ یا رکتوم ممکن است برای کمک به پیشگیری از بروز 

مشکلات بیشتر انجام شود.

سفتی و خشک شدن مدفوع نشانه چیست؟

 

دسترسی به حساب بانکی با استفاده از
 اسپیکر هوشمند

اخیرا برنامه ای برای کنترل حساب های بانکی به دستیار صوتی "گوگل هوم" اضافه شده  
که در صورت تمایل کاربران، می تواند برخی امور بانکی آنها را انجام داده و حساب های بانکی 
آنها را کنترل کند. به گزارش ایسنا و به نقل از دیلی میل، این برنامه "نت وست")NatWest( نام 
داشته و کاربران می توانند با فعال کردن آن به دستیار صوتی گوگل اجازه دهند تا به صورت 
خودکار حساب آنها را بررسی کند. در حال حاضر قابلیت های "نت وست" محدود به کنترل 
حساب و اعلام موجودی است اما در آینده ای نزدیک می تواند گسترش یابد و امکان پرداخت 
قبوض با صحبت با یک دستگاه گوگل را به کاربران بدهد. کاربران با این برنامه قادر خواهند 
بود جزئیات حساب بانکی و موجودی خود را به صورت صوتی از اسپیکر هوشمند گوگل 
بپرسند. کاربران برای استفاده از این قابلیت می بایست یک پین را وارد کنند البته اخیرا به دلیل 
مسائل حریم خصوصی که پیرامون دستیار صوتی گوگل به وجود آمده نگرانی افراد افزایش 
یافته است. شرکت "نت وست" ماه گذشته تایید کرد که به برخی کارکنان خود اجازه داده است 
تا بتوانند به راحتی به اسپیکرهای هوشمند گوگل هوم و اندروید دسترسی پیدا کنند. برنامه 
بانکی مذکور قادر به پاسخگویی به هشت سوال افراد است و می تواند 1۵ نکته بانکی را نیز در 
اختیار افراد قرار دهد. "کریستن بنی")Kristen Bennie( رئیس بخش مرکز اختراع دیجیتال 
اوپن نت وست گفت: ما برای اولین بار در حال تحقیق در زمینه بانکداری صوتی هستیم و فکر 
می کنیم این امر می تواند آغاز تغییر اساسی در نحوه مدیریت مالی کاربران باشد. این فناوری 

سبب می شود تا افراد در همه مکان ها بتوانند خدمات بانکی خود را انجام دهند.

ساخت چسب زخم برای روده ها توسط 
باکتری های بدن

 محققان دانشگاه هاروارد موفق شدند با استفاده از باکتری های بدن، یک هیدروژل 
برای ترمیم زخم های روده بسازند. به گزارش ایسنا و به نقل از انگجت، اگر پوستتان دچار 
زخم شود، از چسب زخم برای ترمیم قسمت آسیب دیده استفاده می کنید.  اما اگر این 
زخم در روده ایجاد شود، دیگر نمی توان از چسب زخم استفاده کرد. زمانی  که پزشکان 
می خواهند صدمات روده ای را درمان کنند، از چسب زخم و یا باند استفاده نمی کنند. 
زیرا این مواد به دیواره لغزنده روده نمی چسبند. حال، تیمی از محققان دانشگاه "هاروارد" 
راه حلی برای این مشکل پیدا کرده اند و از باکتری های خود بدن کمک گرفته اند. این 
محققان از نانوفیبرهایی که می توانند به دیواره روده بچسبند، یک هیدروژل ساخته اند. 
هیدروژل مذکور از طریق مهندسی باکتری "اشریشیا کلی")E. coli( ساخته شده است. 
این باکتری به طور طبیعی در دستگاه گوارش ما زندگی می کند. ولی نکته قابل توجه این 
پژوهش این است که محققان از نسخه غیربیماری زای "اشریشیا کلی" استفاده کرده اند 
که فرد را بیمار نمی کند و در واقع به سالم سازی روده ها هم کمک می کند.  باکتری های 
مهندسی شده می توانند در آزمایشگاه رشد کنند و سپس به یک سرنگ و یا اسپری اضافه 
شوند تا برای ترمیم زخم های روده به کار گرفته شوند و کار درمانی خود را آغاز کنند.  البته 
باید گفت ضخامت این هیدروژل شبیه به ضخامت مخاط طبیعی تولید شده توسط 
روده ها است. "انا دوارج تاته" یکی از محققان پروژه عملکرد هیدروژل را همانند فرآیند 
خود ترمیمی زخم ها توسط بدن دانست. به طور طبیعی، سلول ها در قالب "بیوفیلم" به 
هم می چسبند و از ترمیم یک زخم جلوگیری می کنند. ولی فرآیند مهندسی شده توسط 
محققان دانشگاه "هاروارد" دقیقا عکس این فرآیند را انجام می دهد و به زخم ها کمک 

می کند که ترمیم شوند.

نتایج پژوهشی که با همکاری محققان دانشگاه تربیت 
می دهد،  نشان  شده  انجام  رویان  پژوهشگاه  و  مدرس 
درمان  برای  شده  مهندسی  بسترهای  در  روی  اکسید 

ضایعات استخوانی اثر مثبت دارد.
به گزارش ایسنا، درمان ضایعات استخوان های بزرگ 
یکی از چالش های امروز مهندسی بافت است. راه کارهای 
متعددی برای غلبه بر این مشکل آزمایش شده اند که در 
میان آن ها ایجاد عروق با هم کشتی سلول های رگ ساز 

)آنژیوژنیک( و استخوان ساز )استئوژنیک( بر روی بستری 
مهندسی شده راه حل مناسبی برای این مسئله به نظر 

می رسد.
هم کشتی  برای  مناسب  بستری  ساختن  منظور  به 
مذکور، دکتر هاشمی نجف آبادی، دکتر باغبان اسلامی 
تربیت  دانشگاه  در  و همکارانشان  امین رحمانی  نژاد، 
مدرس و پژوهشگاه رویان، با روش الکترواسپاینینگ از 
پلی کاپرولاکتون حاوی نانوهایدروکسی     آپاتایت با/ بدون 

فیبروزی  داربست  پلی اتیلن اکساید  و  روی  اکسید 
بهینه سازی شده ای تولید کردند.

این  شیمیایی  و  مکانیکی  فیزیکی،  ویژگی های 
داربست مورد بررسی قرار گرفت. نتایج این پژوهش که 
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حضور  داد،  نشان  است،  رسیده  چاپ  به   Research
اکسید روی واحد یانگ )Young’s module( شاخصی 
مکانیکی است که ارتباط میان فشار وارده و میزان کشش 
از ۵.۵تا 6.7  را  بستر ساخته شده  نشان می دهد(  را 
افزایش می دهد. همچنین بررسی ها نشان داد حضور 
فعالیت  باعث  شده  طراحی  داربست  در  روی  اکسید 
بیشتر آنزیم های موثر در روند رگ زایی و استخوان سازی 
می شوند، در شرایطی که سلول های اندوتلیال بندناف 
انسان و سلول های استرومایی مغز استخوان با نسبت 1 
به ۵ در بستر کشت داده شده باشند. همچنین حضور 
اکسید روی رگ زایی را در بستر مذکور القا کرده باعث 

افزایش بیان ژن های مربوط به رگ زایی می شود.
بنا بر اعلام روابط عمومی پژوهشگاه رویان، نتایج این 
پژوهش نشان داد حضور اکسید روی در داربست های 
مهندسی شده برای درمان ضایعات استخوانی، اثر مثبت 
قابل توجهی در رگ زایی و استخوان زایی سلول های جای 

گرفته در داربست دارد.

اثر مثبت اکسید روی در درمان ضایعات استخوانی

محققان روشی را برای چاپ سه بعدی با کمک پرتوهای الکترونی متمرکز ارائه کردند که در 
آن سرعت چاپ و قدرت تفکیک افزایش یافته است.

به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از ستاد توسعه فناوری نانو، محققان موسسه جرجیا 
موفق به ارائه روش نانوچاپ سه بعدی شدند که در آن از پرتوهای الکترونی متمرکز استفاده 
شده است. این جت سریع پرانرژی برای تسریع نشست مواد اولیه روی سطح ابداع شده 
است. با استفاده از این فناوری می توان کاربردهای جدیدی برای نانوساختار سه بعدی ارائه 

کرد.
نشست تحریک شده با پرتوهای الکترونی متمرکز )FEBID( یک روش نگارش مستقیم 
برای نانوچاپ است که در آن الکترون های پرانرژی و یک جت از گازهای حاوی مواد اولیه 
برانگیخته شده با گرما روی سطح اسپری می شوند. مواد اولیه در واقع قرار است روی سطح 
چاپ شوند که در این روش با دقت بالا و کنترل شده روی سطح قرار داده می شوند. یکی 

دیگر از مزایای این فناوری، آزادی در ترکیب شیمیایی و شکل ذرات است.
سلامتی،  رصد  برای  تازه ای  راهبرد  می توانند  نانومقیاس  سه بعدی  ساختارهای 

پردازشگرهای کامپیوتر و تحقیقات در حوزه انرژی باشند.
یکی از محدودیت های بزرگ روش FEBID، سرعت کم چاپ است؛ به همین دلیل 
نمی توان تولید در حجم انبوه را با استفاده از آن انجام داد. برای حل این مشکل، محققان 
روشی ارائه کردند که می توان سرعت را افزایش داد بدون اینکه نیاز به افزایش دمای زیرلایه 
باشد. آن ها انرژی مولکول های پیش ماده را با استفاده از یک تزریق کننده ستونی افزایش 
دادند. زمانی که این تزریق کننده مولکول ها را به مخزن خلاء تزریق می کند، مولکول های 
کوچک گاز با سرعت بسیار بالایی به حرکت در می آیند و جذب زیرلایه می شوند. از آنجایی 

که پیوندهای شیمیایی در این روش به سرعت شکسته می شوند در نتیجه سرعت نانوچاپ 
افزایش می یابد. این گروه تحقیقاتی قصد دارند در ادامه کار از جت های هیبریدی که حاوی 
گازهای خنثی با انرژی بالا و گازهای حاوی پیش ماده هستند، استفاده کنند. علاوه بر 
سرعت بالای نانوساختار سه بعدی، هیبریدهای جت می توانند کنترل بسیار دقیقی روی 
ترکیب شیمیایی مواد در حین فرآیند چاپ سه بعدی داشته باشد. با این فناوری تشکیل 

نانوساختارها با فاز و توپولوژی فراتر از آنچه که امروز انجام می شود، میسر است.

مرسدس بنز کلاسیک که یکی از زیرمجموعه های 
شرکت مرسدس به منظور بازسازی خودروهای قدیمی 
این شرکت است، یک خودروی مسابقه ای مربوط به 

سال 1۹32 را بازسازی کرده است.
به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از نیواطلس، قرار 
است این خودروی بازسازی شده که اس اس کی ال نام 
دارد، در نمایشگاه Concours d'Elegance 201۹ در 

پبل بیچ کالیفرنیا به نمایش گذاشته شود.
تولید  اسپرت  خودروهای  نمایشگاه  این  موضوع 
شده در 12۵ سال گذشته است و بسیاری از شرکت 
کلاسیک  های  مدل  دنیا  قدیمی  خودروساز  های 
بازسازی شده خود را در نمایشگاه مذکور در معرض دید 

علاقمندان قرار می دهند.
علاوه بر خودروی مسابقه ای سال 1۹32 مرسدس، 

در این نمایشگاه یک خودروی کلاسیک دیگر به نام 
دبلیو 142 که محصول سال 1۹38 است نیز به نمایش 
گذاشته می شود. بنز برای بازسازی و نمایش یکی از 
قدیمی ترین تولیدات خود به نام موتورواگن که در سال 

1۹86 ساخته شده هم برنامه ریزی کرده است.
خودروهای بازسازی شده دیگری که توسط مرسدس 
بنز در معرض دید علاقمندان قرار می گیرند، عبارتند از 
مرسدس سیمپلکس محصول سال 1۹03 با موتور 40 

اسب بخاری و مرسدس بنز ای سی کیو مدل 1886.
مرسدس اس اس کی ال با موتور 240 اسب بخاری 
سرعت 230  حداکثر  بخار،  اسب  به 300  ارتقا  قابل 
از  فرد  به  منحصر  بدنه  طراحی  و  ساعت  در  کیلومتر 
محسوب  خود  زمان  مهندسی  و  فنی  های  شگفتی 

می شد.

چاپ سه بعدی با سرعت بالا امکان پذیر شد

مرسدس خودروی ۱۹۳2 خود را بازسازی کرد

این ۶ سبزی لاغرتان می کنند
برای کاهش وزن موثر باید سراغ میوه ها و سبزیجاتی بروید که فیبر بیشتر دارند و منجر به 
کاهش اشتها و جلوگیری از گرسنگی می شوند. در اینجا 6 گزینه گیاهی که به شما را به اهداف 

کاهش وزن تان بیشتر نزدیک می کنند، معرفی شده اند:
آووکادو: دارای مقادیر مناسب اسید های چرب غیراشباع تک زنجیره است که در چربی سوزی 
پتاسیم٬  فیبر٬  مثل  ضروری  مغذی  ماده  نوع  حاوی 20  آووکادو  همچنین  دارند.  نقش  شکم٬ 
ویتامین ای و اسید فولیک است. کسانی که از آووکادو به صورت منظم در برنامه غذایی خود استفاده 

می کنند٬ شکر کمتری مصرف کرده و شاخص توده بدنی و سایز دور کمر آن ها نیز کمتر است.

تخم کدو: حاوی مواد معدنی ضروری مثل آهن٬ فسفر و منیزیم است و منبع بسیار خوب 
عنصر روی نیز بشمار می رود. تخم کدو سرشار از آنتی اکسیدان بوده و بیماری های قلبی و 

چاقی را نیز کاهش می دهد.
لیمو ترش: بین مصرف لیمو ترش و کاهش وزن رابطه وجود دارد. موقع خرید، لیمو هایی 
رو انتخاب کنید که سفت و نسبت به اندازهشان٬ سنگین باشند و پوست براق داشته باشند و 

رنگشان هم سبز تیره باشد.
فلفل سبز: سرشار از ویتامین ث. بوده که اثر چربی سوزی دارد. بنابر مطالعات، کسانی 

که دچار کمبود ویتامین ث. هستند٬ چربی اندوخته بیشتری در بدن خود دارند. پس خوردن 
میوه ها و سبزیجاتی که منبع این ویتامین هستند٬ می تواند بدن را به سوی چربی سوزی سوق 

بدهد.
کلم پیچ: این سبزی٬ سرشار از کلسیم است که به چربی سوزی و کاهش سایز کمر کمک 

می کند. کلم پیچ حاوی آهن و لوتئین )ویتامین چشم( است.
کاهو: کاهو سرشار از فیبر٬ ویتامین ث، فولات و منگنز است و احتمال تمایل شما به دسر یا 

پرس دوم بشقاب غذا را بسیار کاهش می دهد.
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شهردار بندرعباس خبر داد

رونمایی از سامانه متحرک ثبت تخلفات رانندگی
بندرعباس - پرویزی

شهردار بندرعباس از رونمایی و آغاز فعالیت سامانه متحرک)خودرویی( ثبت تخلفات 
رانندگی در این شهر خبر داد.

این سامانه  این سامانه اظهار کرد:  از  رونمایی  زاده در حاشیه مراسم  امینی  عباس 
خودرویی مجهز به چهار دوربین رنگی مادون قرمز است که کار ثبت تخلفات رانندگی در 

شهر را انجام می دهد.
وی از مشارکت شهرداری بندرعباس و پلیس راهور فرماندهی انتظامی استان هرمزگان 
در راه اندازی سامانه متحرک ثبت تخلفات رانندگی خبر داد و افزود: این سامانه قابلیت ثبت 

لحظه ای خودروهای متخلف را دارد.
شهردار بندرعباس با اشاره به اینکه نرم افزار این سامانه قابلیت پلاک خوانی را نیز دارد، 
گفت: قابلیت عملکرد در دمای 20 تا 60 درجه سانتیگراد، قابلیت عملکرد تا شرجی 
۹6 درصد،  امینی زاده با اشاره به تخلفات قابل ثبت توسط این سامانه، بیان کرد: توقف 
ممنوع، توقف مطلقا ممنوع، توقف در حریم پیاده رو، توقف در حریم گذرگاه عابر پیاده، 
توقف در حریم چهارراه، توقف در حریم تونل، توقف در حریم پل ، عدم معاینه فنی، توقف 
غیرمجاز در ایستگاه تاکسی و اتوبوس و چند مورد دیگر از جمله تخلفات قابل ثبت توسط 

این سامانه است.
وی با اشاره به اینکه هدف از راه اندازی این سامانه نظم بخشی به ترافیک شهری است، 
اضافه کرد: توقف در محل تخلیه زباله، توقف در محل شیر آتش نشانی، توقف در پارکینگ 
مخصوص معلولین و توقف دوبله نیز توسط این سامانه ثبت و جریمه مربوطه لحاظ می شود.
این مقام مسئول با اظهار اینکه شهر بندرعباس محدوده فعالیت و تردد سامانه متحرک 
بندرعباس  شهرداری  توسط  متحرک  سامانه  کرد:  بیان  است،  رانندگی  تخلفات  ثبت 

خریداری شده و در اختیار پلیس راهور قرار گرفته است.
وی در انتها نیز وی با بیان اینکه دومین سامانه ثبت تخلفات شهری نیز به زودی توسط 
شهرداری بر روی خودروی مورد نظر نصب و راه اندازی می شود، گفت: بالغ بر یک میلیارد 
و 8۵0 میلیون ریال از محل اعتبارات داخلی شهرداری برای خرید، نصب و پشتیبانی این 

سامانه اختصاص یافته است.
*افزایش وحدت نیازمند علم و دانش است

شهردار بندرعباس  همچنین در یکصد و سی امین جلسه علنی شورای اسلامی شهر 
بندرعباس که رییس دانشگاه مذاهب اسلامی کشور و جمعی از معاونین و مدیران این 
مجموعه نیز به عنوان مهمان حضور داشتند،  گفت: وحدت اصلی ترین عامل امنیت ملی 

کشورمان است که همه ما وظیفه داریم در جهت حفظ و ارتقاء آن تلاش کنیم.
عباس امینی زاده اظهار کرد: اهداف عالی دانشگاه مذاهب اسلامی قابل توجه بوده 
که حمایت های دفتر مرکزی این دانشگاه می تواند باعث دستیابی این اهداف در استان 

هرمزگان نیز شود.
وی با تاکید بر اینکه وحدت عامل اصلی امنیت ملی است، افزود: همه ما دو وظیفه در 

قبال این مسئله داریم که آن هم حفظ و ارتقاء وحدت در جامعه است.
شهردار بندرعباس با بیان اینکه افزایش و توسعه وحدت در جامعه با ارتقاء سطح علم و 
دانش امکان پذیر است، خاطرنشان کرد: اگر فقه تطبیقی در جامعه و خصوصا دانشگاه کار 

شود، باعث ارتقاء علم و اندیشه می شود.
دانشگاه  از  شهرداری  حمایت های  به  نیز  سخنانش  از  دیگری  بخش  در  امینی زاده 
مذاهب اسلامی اشاره و بیان کرد: معتقد هستیم باید در چارچوب قانون به ارتقاء این واحد 

تاثیرگذار دانشگاهی کمک کنیم.
این مقام مسئول با اشاره به تصمیم این دانشگاه در جهت احداث ساختمان اختصاصی، 

گفت: این دانشگاه نیازمند ساختمان مناسب و ماندگار است.

سرپرست امور کنترل کیفی شرکت آب و فاضلاب استان اصفهان :

۳ مرکز مستقل کیفیت و سلامت آب آشامیدنی 
اصفهان را می سنجند

سرپرست امور کنترل کیفی شرکت آب و فاضلاب استان اصفهان درباره چگونگی 
سنجش میزان سلامت آب آشامیدنی و چگونگی رصد آن گفت: آب آشامدینی اصفهان 
به طور روزانه در ۵0 نقطه مختلف شهر در شاخص های متعدد نظیر میکروبی، شیمیایی، 

باکتری، ویروس، کلر و کدورت نمونه برداری و آزمایش می شود.
محمود نجفی اظهارداشت: تمامی شاخص ها و فاکتورهای مورد سنجش به ۵0 مورد 
می رسد و این پایش و اندازه گیری به طور تقریبی در تمام محدوده شهر چه به صورت سیار 
و چه در محل آزمایشگاه مرکزی شرکت انجام می گیرد.وی با بیان اینکه مرکز آزمایشگاه 
تصفیه خانه آب اصفهان)باباشیخعلی( واقع در غرب اصفهان و شبکه بهداشت زیر نظر 
دانشگاه علوم پزشکی متولی امر سلامت مردم نیز به طور مجزا بررسی شاخص های های 
کیفی را بر عهده دارند، افزود: بنابراین می توان نتیجه گرفت که آزمایش های اندازه گیری 
سلامت آب در سه مجموعه مستقل انجام می شود و بی شک سلامتی و کیفیت آب در حد 
بالایی است.سرپرست امور کنترل کیفی آبفا به آیین نامه های سنجش و پایش کیفیت آب 
که در قالب دستورالعمل های متعدد قابل اجرا دارد اشاره کرد و ادامه داد: اندازه گیری 
مواد شیمیایی مضر در آب مانند نیتریت و نیترات در کنار آزمایش های میکروبی در حد 
مطلوبی انجام می شود و آب تحویلی به مشترکان وضعیت مناسبی دارد.نجفی با تاکید 
بر اینکه شبکه بهداشت استان اصفهان به عنوان یک دستگاه ناظر بر مقوله سلامت نیز 
به صورت تصادفی آب مناطق مختلف شهر را آزمایش می کند، اظهارداشت: وجود یک 
ناظر بیرون از بدنه شرکت آب و فاضلاب گواهی بر سلامت کامل آب شرب در منطقه است.

تمام شاخص های کیفیت و سلامت آب اصفهان بالاتر از استاندارد است
به  یا همان  Total dissolved solids که  وی درباره شاخص کل مواد جامد محلول 
اختصار )TDS( گفته می شود و باید در آب آشامیدنی مورد سنجش قرار بگیرد، گفت: 
چنانچه مقوله یاد شده ۵00 میلی گرم بر لیتر باشد مطلوب و تا 1۵00 مجاز است و این 
میزان در آب شرب اصفهان معمولا بین 300 تا 400 و در بیشترین حالت ممکن که در 
ایام گرم تابستان است به 600 تا 700 می رسد که باز هم تا حد مجاز فاصله مجاز و قابل 
اطمینانی دارد.به گفته این مقام مسوول این روزها حداکثر از 42 چاه در مناطق گوناگون 
شهر مانند قائمیه، درچه، آتشگاه، وحید، نظر غربی و توحید به صورت دوره ای و بر حسب 
نیاز استفاده و حدود 1200 تا 1300 لیتر بر ثانیه وارد شبکه آب آشامیدنی می شود.وی 
درباره دلیل افزایش TDS و یا شاخص های دیگر که ممکن است عاملی برای نارضایتی 
عده ای را فراهم کند، تصریح کرد: در روزهای گرم با اضافه شدن آب چاه ها به آب حاصل 
از تصفیه خانه اصفهان )باباشیخلی( میزان کیفیت آب کمی تغییر می کند، به زبان ساده 
شهروندانی که در طول سال آب خوشگوارتری می نوشیدند و ذائقه آنان به آن آب عادت 
کرده بود ممکن است در این روزهایی که مقدار آب چاه بیشتری در شبکه است کمی 
ناراضی شوند، البته تاکید می کنیم که هر چاهی که بخواهد در شبکه آبرسانی شهری 
قرار بگیرد از سوی شبکه بهداشت و کنترل کیفی آبفا مورد بررسی قرار می گیرد تا خیال 
 TDS همه از هر حیث راحت باشد.سرپرست امور کنترل کیفی آبفا خاطرنشان کرد: آب با
کمتر به اطلاح سبک تر است و شخصی که آن را می نوشد دیرتر احساس سیرآبی می 
کند، اما اگر این شاخص بیشتر شود قضیه معکوس می شود و حالت سیرآبی زودتر به فرد 
دست می دهد.نجفی با اشاره به شاخصی دیگر به نام هدایت الکتریکی )EC( که باید در 
کیفیت آب مورد ارزیابی قرار بگیرد، افزود: 1000 میکرو زیمنس بر سانتی متر حد مطلوب 
این شاخص و تا 2۵00 برای آن مجاز است و در اصفهان خوشبختانه در ایام مختلف سال 
بین 400 تا 480 و در روزهای گرم در نقاط مختلف متغیر و بین 800 تا ۹00 گزارش می 
شود که باز هم از حد مطلوب بهتر است.وی درباره کدورت آب که از جمله موارد مهم 
مورد سنجش است نیز گفت: حد مطلوب آن زیر nto 0.۵ و تا پنج است و در اصفهان بر 
اساس اندازه گیری های بعمل آمده بین 0.7 تا 0.8 گزارش می شود.نجفی درباره میزان 
PH آب اصفهان اظهارداشت: این میزان می تواند بین 6.۵ تا 8.۵ در نوسان باشد و در 
اصفهان 7.۵ تا 8.2 و کامل منطقی و معقول است. سرپرست امور کنترل کیفی شرکت آب 
و فاضلاب استان اصفهان به مقدار کُلُر در آب پس از گذشت 30 دقیقه اشاره کرد و گفت: 
0.۵ تا 0.8 میلی گرم در لیتر حد مناسبی برای آن و در اصفهان 8.1 است و در مواقعی که 
قصد داریم احتمال وجود هرگونه آلودگی در آب به صفر برسد بر اساس دستور وزارتخانه کلر 

را را 1.2 میلی گرم در لیتر افزایش داده ایم.

مدیر برق شهرستان بشاگرد  خبرداد

بازسازی شبکه برق آسیب دیده بشاگرد
بندرعباس - پرویزی

مدیر برق شهرستان بشاگرد گفت: بر اثر بارندگی چند روز اخیر در شهرستان بشاگرد به 
شبکه و تاسیسات برق خساراتی وارد شد که تمام آسیب ها رفع و پایداری شبکه به حالت 

قبل بازگشت.
محمد امین ذاکری افزود: بارش شدید باران و بروز صاعقه باعث شکستن 17 پایه شبکه 
فشار متوسط و ضعیف و سوختن 10 ترانسفوراتور بر اثر صاعقه شد. ضمن اینکه بارندگی 
شدید و طغیان رودخانه ها باعث خرابی جاده ها و مسدود شدن مسیر دسترسی به برخی 

روستاها شد که عملیات اصلاح شبکه آسیب دیده را با تاخیر مواجه ساخت.
 صعب العبور بودن مسیر دسترسی به روستاها بر اثر مسدود شدن جاده ها نیز موجب 
شد رفع خاموشی برخی مناطق با تاخیر صورت گیرد. وی ادامه داد: با این وجود و با تلاش 
کارکنان اتفاقات مدیریت برق بشاگرد شبکه های آسیب دیده اصلاح و ترانسفورماتورها نیز 

تعویض شدند.
ذاکری اضافه کرد: اصلاح شبکه و تعویض پایه های آسیب دیده مستلزم داشتن جاده 
دسترسی مناسب جهت تردد وسایل نقلیه سنگین مانند جرقیل است که متاسفانه به دلیل 

خرابی جاده ها تردد خودروهای سنگین به سختی امکان پذیر بود.
در  نیز  ها  تراس  سوختن  از  ناشی  های  خاموشی  داشت:  اظهار  بشاگرد  برق  مدیر 

سریعترین زمان ممکن برطرف و شبکه به حالت پایدار بازگشت.
ذاکری با قدردانی از حمایت های فرماندار بشاگرد، گفت: با حمایت و پیگیری فرماندار 
این شهرستان همه امکانات برای رفع خاموشی برخی روستاها بسیج تامین شدند و برق 

روستاهای آسیب دیده در کوتاه ترین زمان وصل شد.

 سخنگوی قوه قضائیه با تاکید بر تداوم فعالیت های 
قاطعانه دستگاه قضایی در برخورد با مفاسد اقتصادی، 
در  اقتصادی  مفاسد  گزارشگران  از  حمایت  گفت: 
به جرائم  ویژه رسیدگی  دستورالعمل تسکیل مجتمع 

اقتصادی پیش بینی شده است. 
هشتمین  در  شنبه  سه  روز  اسماعیلی  غلامحسین 
از  خبرنگار  روز  مرداد،  به ١٧  اشاره  با  خبری  نشست 
تلاش های موثر خبرنگاران در حوزه خبر رسانی به ویژه در 
حوزه اطلاع رسانی مجموعه قوه قضائیه،  تعامل و ارتباط 
خبرنگاران با حوزه سخنگوی قوه قضائیه تقدیر و تشکر 
کرد و افزود: آن چه امروز به خواست عمومی شهروندان 
از نهادهای مختلف حاکمیتی و به ویژه قوه قضاییه مبدل 
شده است و هر کجا که مقام های قضایی و رئیس قوه 
قضائیه را ملاقات می کنند خواستار کوتاه کردن دست 
تعدی مفسدان و متجاوزان به حقوق عمومی در عرصه 

مسائل اقتصادی و مجازات این افراد است.
جرائم  به  رسیدگی  ویژه  مجتمع  کرد:  اضافه  وی 
اقتصادی در دادگستری استان تهران راه اندازی شد و 
هفته گذشته دستورالعمل تشکیل این مجتمع تخصصی 
به  اجرا  برای  و  رسید  قضائیه  قوه  رئیس  تصویب  به 

دادگستری استان تهران ابلاغ شد.
 اسماعیلی، یکی از نکات مثبت در این دستورالعمل را  
ایجاد تمهیدات لازم برای دریافت گزارش های مردمی،  
دهندگان  گزارش  تشویق  و  نهاد  مردم  سازمان های 
دانست که اطلاعات مربوط به مفاسد اقتصادی را اعلام 
می کند.   علاوه بر آن فعال شدن سامانه اطلاع رسانی 
اقتصادی  جرائم  به  رسیدگی  ویژه  تخصصی  مجتمع 
که یکایک آرای این شعب به همراه متن در این سامانه 
در اختیار افکار عمومی جامعه قرار می گیرد و اصحاب 
رسانه و شهروندان می توانند آخرین اقدامات دادگستری 

استان تهران را مطالعه کنند.
*بنای تقویت ارتباط با رسانه  ها را داریم

اطلاع رسانی  تقویت حوزه  بر  کرد: علاوه  اضافه  وی 
در دوره تحول قوه قضائیه و مدیریت جدید، این قوه از 
سعه صدر برخوردار و نقدپذیر است و  نقد منصفانه را با 
دل و جان می پذیریم. انقلاب ما انقلاب فرهنگی است 
و با خبر آغاز شد و از ناحیه حضرت حق خطاب به پیامبر 
اکرم)ص( بود و آن حضرت به عنوان نبی یعنی کسی که 
در حوزه اطلاع رسانی و خبر دادن از خدای متعال برای 

بندگان به واسطه آگاهی بخشی به جامعه بشریت بود.
فرهنگی  مسائل  حوزه  در  داد:  ادامه  اسماعیلی   
اصحاب فرهنگ، رسانه، جامعه رسانه ای و مطبوعاتی 
در آگاهی بخشی به شهروندان نقش مهم و موثری را ایفا 

می کنند.
سخنگوی قوه قضائیه اظهارداشت: بنای تقویت ارتباط 
با رسانه  ها را داریم همچنین سعی داریم ارتباط با مردم 
را با کمک خبرنگار آن به عنوان نمایندگان افکار عمومی 

جامعه تقویت کنیم.
اسماعیلی گفت: معتقدیم با نقد صحیح می توانیم 
اشکالاتی را که در حوزه کاری ما است، برطرف کنیم و 
در تحول نیز اعلام کردیم که ریاست قوه قضایی از هیچ 

کسی شکایتی ندارند و تا امروز شکایتی نکرده اند.
دستور  قضائیه  قوه  رئیس  همچنین  داد:  ادامه  وی 
دادند تا شکایات قبلی مسترد شود و مختومه شود که 
تعداد قابل توجهی از این پرونده ها مختومه شده است و 
امیدواریم با این تعامل بتوانیم ما در حوزه عدالت و شما 
در حوزه آگاهی بخشی مأموریت خود را دقیق تر انجام 

دهیم.
اسماعیلی اضافه کرد: البته اعلام کرده ایم که هرجا 
اقدامات ارکان نظام ارزش های نظام باورهای اجتماعی 
بیاندازد،  مخاطره  به  را  شهروندان  آسایش  و  امنیت 

چاره ای جز اقدام نخواهیم داشت.
و  عفاف  موضوع  بر  تاکید  با  قضائیه  قوه  سخنگوی 
حجاب گفت: همه اهتمام ما بر ارتقاء وضعیت عفاف و 
حجاب در جامعه است که به عنوان یک موضوع شرعی  

همچنین یک تکلیف قانونی است.
اسماعیلی ادامه داد: شورای عالی انقلاب فرهنگی 
در سال های گذشته در حوزه عفاف و حجاب مصوباتی 
داشته و برای بخش های مختلف حاکمیتی و وظایفی را 

تصویب کرده است که لازم الاجرا است.
وی گفت: ارزیابی اولیه از آن حکایت دارد که اغلب 
دستگاه های 26 گانه ماموریت های خود را در اجرای 
سند تحول مصوب شورای عالی انقلاب فرهنگی انجام 

نداده اند.
وی اضافه کرد: اگر دستگاه ها به خوبی وظایف خود 
را انجام می دادند امروز جامعه متدین کشور و خاندان 

معظم شهدا گلایه ای از بحث عفاف و حجاب نداشتند.
اسماعیلی اظهارداشت: امروز تاکید ما بر آن است که 
تمام دستگاه های اجرایی که مخاطب مصوبه شورای 
عالی انقلاب فرهنگی هستند باید بار دیگر تکالیف خود 

را بازخوانی کنند و مروری به این وظایف داشته باشند.
 سخنگوی قوه قضائیه افزود: تاکید ما این است که 
دستگاه ها گزارش عملکرد خود در حوزه عفاف و حجاب 
را به دبیرخانه شورای عالی انقلاب فرهنگی ارسال کنند و 
ما از دبیرخانه شورای عالی انقلاب فرهنگی می خواهیم 
که مأموریت خود را به نحو شایسته انجام دهند و گزارش 

خود را ارائه کنند.
و  مأموریت  این  انجام  تاکید  بر  داد: علاوه  ادامه  وی 
انقلاب فرهنگی  از دبیرخانه شورای عالی  درخواست 
از  کشور  کل  بازرسی  سازمان  به  گری  مطالبه  برای 
ناحیه ای رئیس قوه قضائیه ماموریت داده شده است 
که این موضوع بررسی و گزارش دهند که هر کدام از 
دستگاه های مخاطب نسبت به انجام ماموریت های خود 

تاکنون چه کرده اند.
*حکم متهمان پرونده کیمیا خودرو صادر شد

اسماعیلی با اشاره به پرونده های مهم مفاسد اقتصادی 
گفت: در پرونده کیمیا خودرو متهمان به حبس های 

طولانی مدت محکوم شدند.
وی ادامه داد:  مهدی فتاحی نیا به ٢۵ سال حبس، 
مرتضی فتاحی نیا به 1۵ سال حبس، عبدالنبی حسین 
پور ١٠ سال حبس، علیرضا اشرف 10 سال حبس، 
اللهیاری ١٠ سال حبس، اعظم کریمی ١٠ سال حبس 

محکوم شدند.
اسماعیلی اظهارداشت:  غلامرضا بهاری معروف به 
سال  کشاورز ١٠  محمدرضا  حبس،  سال  عبادی ١٠ 
معصومه  حبس،  سال   ١٠ صمدی  صادق  حبس، 
موسوی 10 سال حبس و امیر علی سام رجبی به 10 

سال حبس محکوم شدند.
*حکم متهمان پرونده های ارزی صادر شد

دیگر  های  پرونده  در  آن  بر  علاوه  داد:  ادامه  وی 
اقتصادی حمیدرضا رنود به 3۵ سال،  علی وزیری 20 
سال،  حمید رضا انصاریان 11 سال، شهرام فرجی 17 
سال، علیرضا بهرامیان ١٠ سال، مسعود نوری 20 سال، 
محمودرضا سلیمانزاده 11 سال محمد قدسی 10 سال، 
فریبرز عزت آبادی ۵ سال، داوود توسلی ۵ سال، امیر 
سعیدیان ١٠ سال، آرش ١٣ سال، فرشاد باران زایی 12 

سال حبس در پرونده های ارزی محکوم شدند.
مدیر شرکت نگین اعظم به ٨ سال حبس محکوم شد

در  دیگری  پرونده  در  گفت:  قضائیه  قوه  سخنگوی 
دادگاه کیفری یک استان تهران حکم در دادگاه تجدید 
نظر تایید شد و سید محمد نعمتی فرزند علی اکبر مدیر 
با ١٣٨٢ شکایت که  اعظم  نگین  المللی  بین  شرکت 
کلاهبرداری بسیار گسترده انجام داده بود به تحمل 8 
سال حبس و همچنین جزای نقدی و رد مال در حق 

شاکیان محکوم شده است.
*رای شرکت پرشین خودرو قطعی نشده است

وی ادامه داد: در پرونده شرکت آرمان پرشین پارس 
معروف به پرشین خودرو رسیدگی دادگاه بدوی انجام شد 
و در این پرونده که 137۹ فقره شکایت و کلاهبرداری در 
نحوه ثبت نام فروش خودرو انجام شده بود مدیران شرکت 
به حبس های طولانی محکوم شدند و چون جزو پرونده 
های ویژه شعبه اقتصادی نبوده رای قطعی نشده است 
و جزئیات این دادنامه را اعلام می کنم و با قطعیت آن 

جزئیات لازم اطلاع رسانی خواهد شد.
 اسماعیلی اظهارداشت: همچنین در استان بوشهر 
پرونده کلاهبرداری بزرگ دیگری با 3217 شاکی مورد 
با  بدوی  حکم  پرونده  این  در  که  گرفت  قرار  رسیدگی 
حبس های طولانی صادر شده است و در انتظار فرآیند 
فرجام خواهی آن هستیم و بعد از قطعیت دادنامه نتیجه 

اعلام خواهد شد.
شرکت های  مدیران  از  یکی  به  مربوط  پرونده  وی 
خودروساز که در دادسرای تهران مفتوح بود؛ این پرونده 
با 23 متهم که برخی از آنان در زمره مدیران سابق شرکت 
خودروساز هستند و برخی از آنان کسانی هستند که 
خودروها را از خودروساز دریافت می کردند و انحصاری 
برای خود ایجاد کرده بودند و باعث التهاب در بازار خودرو 
شده بود و همچنین برخی از مقام های دیگر جزو کسانی 
هستند که برای آنان کیفرخواست صادر شده و برای 
اخلالگران  جرائم  به  رسیدگی  ویژه  شعبه  به  رسیدگی 

اقتصادی ارجاع شده است.
برخورد  در  کرد:  خاطرنشان  قضائیه  قوه  سخنگوی 
با مفاسد اقتصادی به ویژه مفاسد کلان اقتصادی که 
پرونده هایی با بیش از هزار شاکی وجود دارد؛ تمام تلاش 
ما این است که با سرعت و قاطعیت نسبت به این پرونده 

ها رسیدگی شود و مجازات قانونی صادر و اجرا شود.
*سالار آقاخان در روز دادگاه نیامده است

درباره  سوالی  به  پاسخ  در  قضائیه  قوه  سخنگوی 
وضعیت سالار آقاخان گفت: این پرونده فرایند رسیدگی 
در دادگاه را طی می کند و متهم برای جلسه رسیدگی 
به دادگاه احضار شده اما در جلسه دادگاه حضور پیدا 

نکرده است.
وی ادامه داد: وثیقه لازم هنگام آزادی اخذ شده است 
اما اینکه الان کجا هست خبر داریم که در روز دادگاه 
پیگیر  وثیقه  طریق  از  و  قانونی  طریق  از  ما  و  نیامده 
هستیم که در ادامه جلسات دادگاه حتماً حضور پیدا 
کند و از خود دفاع کند در غیر این صورت دادگاه تصمیم 
قانونی خود را خواهد گرفت. سخنگوی قوه قضائیه در 
پاسخ به سوالی مبنی براینکه در برگزاری دادگاه مدیران 
سابق بانک مرکزی عراقچی،  شبهاتی مطرح شده از 
جمله گریختن سالار آقاخان که گفته می شود نه ممنوع 
الخروج و ممنوع المعامله بوده، در فرصتی که داشته 
اموال خود را فروخته و از کشور فرار کرده است و در جلسه 
اول دادگاه، کیفرخواست مطرح شده و در جلسات دوم، 
مطالبی مطرح شده اما منتشر نشده و آقای کاشانی 
وکیل عراقچی اجازه دفاع و حضور در دادگاه نداشته 
است و ظاهراً این پرونده ضابط ندارد و قاضی پرونده می 
خواسته از خود دادگاه به عنوان اینکه فساد اقتصادی 
شایعه  همچنین  و  کند  صلاحیت  سلب  نشده  احراز 
تسویه حساب بین قوه مدیریت سابق قوه قضاییه و رئیس 
جمهور وجود دارد، گفت: آنچه که باید گفت نسبت به 
فرد خاص، این پرونده در دادگاه در حال برگزاری است 
و دادگاه آن علنی است ولی علنی بودن دادگاه و حضور 
خبرنگاران به معنای آن نیست که اگر خبرنگاران نبودند 

دادگاه غیر علنی خواهد بود.
وی ادامه داد: گاهی به لحاظ نوع تحقیقاتی که مدنظر 
جمع  دادگاه  در  حاضران  است  ممکن  است  دادگاه 

محدودتری باشند و جلسات دادگاه ادامه دارد.
*دو پرونده برای شهردار سابق کرج

سخنگوی قوه قضائیه در پاسخ به سوالی درباره آخرین 
وضعیت شهردار سابق کرج و ارتباط وی با پرونده معاون 
سابق بانک مرکزی گفت: حکم بدوی پرونده شهردار 
در  دیگری  پرونده  اما  است  شده  صادر  کرج  سابق 

دادسرای نظامی تهران در حال رسیدگی است.
وی ادامه داد: این فرد دو پرونده دارد یکی در استان 
البرز که رسیدگی شده و حکم بدوی آن صادر شده است 
و در ارجاع به تجدید نظر است و دادگاه تجدید نظر استان 
البرز هنوز رای صادر نکرده است و پرونده دیگری از وی 

در دادسرای نظامی و سازمان قضایی است.
*حسن میرکاظمی دستگیر شده است

بر  مبنی  سوالی  به  پاسخ  در  قضائیه  قوه  سخنگوی 
شده  دستگیر  چرا  و  کیست  میرکاظمی  حسن  اینکه 
است؟، گفت: ما هرچه می گوییم قبل از اثبات اتهام 
نام می آورید زیرا من معذورم که شفاف تر سخن بگویم. 
با رعایت معذوریت های قانونی اصل بازداشت این فرد را 

تایید می کنم و عناوین اتهامی وی چون هنوز در مرحله 
اول رسیدگی قرار دارد باید بعد از رسیدگی های قضایی 

اعلام شود.
*درخواست ابطال مصوبات شورای شهر از طریق 

دیوان عدالت اداری قابل پیگیری است
سخنگوی قوه قضائیه در پاسخ به سوالی درباره عوارض 
وضع شده توسط شهرداری تهران و اینکه  سال گذشته 
سازمان تعزیرات، شهرداری را جریمه و ملزم به پرداخت 
نباید  آیا  و  دارد  ادامه  اتفاق  این  اما  کرد  اضافی  وجه 
مدعی العموم به این موضوع ورود پیدا کند، گفت: متولی 
این حوزه سازمان تعزیرات حکومتی است و جزء مواردی 

است که در رسیدگی قضایی قرار نمی گیرد.
در  قانونی  غیر  عوارض  دریافت  داد:  ادامه  وی 
هیات های شورای مطرح و در مرحله بعد دیوان عدالت 
اداری ورود می کند که در هرکجا شورای شهر و شهرداری 
ها عوارض غیر قانونی وضع کنند از طریق این دیوان 
قابلیت ابطال دارد اما اینکه آیا این موضوع به عنوان وضع 
عوارض به دیوان ارجاع شده یا نه نمی دانم اما قابلیت 
رسیدگی در دیوان عدالت اداری را دارد و در دیوان نیز هر 
یک از شهروندان حتی اگر ذی نفعان نباشند می توانند 

درخواست ابطال این مصوبه را از دیوان داشته باشند.
*آخرین وضعیت رسیدگی به پرونده 

حسین فریدون
وضعیت  آخرین  درباره  قضائیه  قوه  سخنگوی 
رسیدگی به پرونده برادر رئیس جمهور و برادر معاون اول 
رئیس جمهور گفت: این دو پرونده یکی از این پرونده ها 
قبلا اعلام شده و دادگاه بدوی آن رای خود را صادر کرده 
و اکنون در دادگاه تجدیدنظر است ک تجدیدنظرخواهی 
محکوم علیه و وکلای او در نوبت قرار دارد و دادگاه منتظر 
تجدیدنظر و صدور رای نهایی است و با صدور رای قطعی 

اطلاع رسانی شفاف ارائه خواهیم کرد.
و  است  دادسرا  در  هنوز  دیگر  پرونده  داد:  ادامه  وی 
تاکید شده که روند رسیدگی به سرعت انجام شود البته 
رسیدگی مقداری کند بوده ولی تسریع در رسیدگی مورد 
درخواست قرار گرفته و به زودی دادسرا نظر نهایی خود را 
خواهد داد که اگر منجر به کیفرخواست شود به دادگاه 

ارائه خواهد شد.
بر  مبنی  سوالی  به  پاسخ  در  قضائیه  قوه  سخنگوی 
اینکه خانمی به دلیل ورود تجهیزات در آمریکا جرم خود 
را پذیرفته آیا این اقدام صحیح است یا نه و وزیر خارجه 
سخن  زاغری  نازنین  خانم  با  وی  مبادله  درباره  آمریکا 
گفته است، گفت: متاسفانه مدعیان دروغین حقوق بشر 
افرادی را تحت تعقیب قرار می دهند که برای همنوعان 
خودشان به دنبال ارائه خدمت های بشردوستانه هستند.
وی ادامه داد: گاهی اوقات کسی که به دنبال ارسال 
کاملًا  موضوع  یک  که  است  ایران  به  هواپیما  قطعات 
انسانی است چون هواپیمای غیرنظامی است می بینیم 
که تحت تعقیب قرار می گیرند یا کسی که اقلام دارویی 
را از کشورهای دیگر خریداری کرده و به ایران ارسال می 
کند تحت تعقیب قرار می گیرند اینها اثبات می کند که 
حقوق بشر در جوامع غربی به ویژه نزد امریکاییان یک 
ادعا بیش نیست و تاسف بیشتر این که برخی از متهمان 
که در سایر کشورهای غربی تحت تعقیب قرار می گیرند 
به درخواست آمریکا به آن کشور اعزام می شوند که این 
مسئله با هیچ یک از قواعد حقوق بین الملل سازگاری 

ندارد.
*آخرین وضعیت پرونده فاجعه منا

اسماعیلی در پاسخ به سوالی درباره وضعیت پرونده 
فاجعه منا گفت: در این پرونده مطالبات جدی دستگاه 
قضایی از کشور عربستان و دولت سعودی که عامل بروز 
الله  بیت  زائران  از  زیادی  و شهادت جمع  این جنایت 
الحرام و هموطنان ما و سایر کشورهای مسلمان اتفاق 

افتاد به صورت جدی پیگیری می شود.
وی ادامه داد: برای پیگیری و تسریع و تثبیت شکایت 
ها و دادخواست ها و مطالبات خانواده های شهدای 
فاجعه منا برای اینکه بدانیم دقیقا چند نفر هستند؟ 
هر کدام چند ورثه دارند؟  آیا شکایت و ادعای نسبت 
به دولت عربستان دارند یا نه؟ این اقدام انجام شده اما 
مرجع رسیدگی به این موضوع بر اساس ضوابط و مقررات 

حقوقی در کشور ما نیست.
بر  اینجا مدعی هستیم  ما  اظهارداشت:  اسماعیلی 
اساس اسناد و مدارک شهدا جان خود را از دست دادند 
باید حقوق آن ها استیفا شود و پیگیر مطالبات حقوق 
نتیجه  کل  در  هستیم؛  منا  فاجعه  شهدای  مجموعه 

خاصی حاصل نشده است.
*تصمیم گیری برای دسترسی به سامانه حقوق 

مدیران به عهده قوه قضاییه نیست 
سخنگوی قوه قضائیه در پاسخ به سوالی مبنی براینکه 
طبق برنامه ششم توسعه، قوه قضائیه باید حقوق مدیران 
را در سامانه پرداخت حقوق ثبت شود اما رییس سازمان 
این  قضائیه  قوه  که  است  گفته  استخدامی  و  اداری 
اطلاعات را ثبت کرده اما به دولت اجازه دسترسی داده 
نشده است، گفت: قانون برای ما احترام دارد و در دوره 
جدید همه الزامات قانونی باید اجرا شود اگر اشکالی در 
قانون هست باید آن را برطرف کرد نه اینکه قانون اجرا 

نشود.
وی ادامه داد: در این زمینه عدم هماهنگی و مشکلاتی 
اما درباره  اجراست  دنبال  به  قوه قضاییه  و  دارد  وجود 
به  دسترسی  برای  تصمیم گیری  گفت  باید  دسترسی 
عهده قوه قضاییه نیست بلکه قانون آن را مشخص کرده 
است؛ ما فقط باید اطلاعاتی را که قانونگذار به اشتراک 
گذاشته انجام دهیم و اراده ما آن است که همگام با دولت 
و مجلس و سایر حوزه ها اقدام کنیم و به صورت سراسری 

این قانون اجرا شود.
*ماده ١٠٠ قانون شهرداری ها کارآمد نیست

اسماعیلی در پاسخ به سوالی درباره پرداخت خسارت 
از سوی شهرداری به شهروندان گفت: ماده 100 قانون 
و  پیشگیری  در  موثری  و  کارآمد  قانون  ها  شهرداری 
برخورد با تخلفات نیست و این مساله را به مجلس شورای 
اعلام  استان ها  عالی  شورای  و  کشور  وزارت  اسلامی، 
کردیم و چون این لایحه قضایی نیست ما نمی توانیم 

اصلاحیه آن را به مجلس بدهیم.
به عنوان مرجع  اداری  ادامه داد: دیوان عدالت  وی 
رسیدگی به شکایت کمیسیون های ماده 100،  پیگیر 
این موضوع است و امیدواریم مجلس این قانون را اصلاح 
کند. اسماعیلی اظهارداشت: اعضای کمیسیون ماده 
100 شهرداری ها اگر مرتکب عمل مجرمانه شوند ما 
برخورد می کنیم و همچنان که اخیراً نیز در ارتباط با 
شهرداری ها و برخی از پرسنل شورای شهر و در یک مورد 
به صورت خاص نسبت به کمیسیون ماده صد اعلام جرم 

شده است.
*پرونده قضایی برای اجرای سند 2030 تشکیل 

نشده است
اسماعیلی در پاسخ به سوالی درباره اینکه دادستان کل 
کشور گفته است هنوز در برخی جاها سند 2030 اجرا 
می شود، گفت: تاکنون پرونده قضایی برای اجرای سند 

2030 تشکیل نشده است.
همان  سند  این  به  نسبت  ما  موضع  داد:  ادامه  وی 
و  کردند  اعلام  انقلاب  معظم  رهبر  که  است  موضعی 
این سند را برای بخش های مختلف جامعه و به ویژه در 
حوزه آموزش و پرورش تایید نمی کنیم و اجرای آن را با 
معضلات و مشکلاتی پیش بینی می کنیم و معتقدیم که 

نباید این سند اجرا شود.

فرمانده پلیس راه در جلسه کمیسیون ایمنی راه های قم :

ایمن سازی راه ها کاهش ۹۵ درصدی 
حوادث ترافیکی را به همراه دارد

 فرمانده پلیس راه کشور با اشاره به کاهش کشته های حوادث ترافیکی از سال 8۵ تاکنون، 
گفت: سهم ایمن سازی راه های مواصلاتی در این موفقیت ۹۵ درصد است و سایر عوامل 
از جمله به روز شدن ناوگان حمل و نقل و استفاده از تجهیزات نوین در محورها سهم پنج 
درصدی دارد.  سردار سید تیمور حسینی روز سه شنبه در جلسه کمیسیون ایمنی راه های 
قم، افزود: این مساله حاصل نهضت بزرگی بود که در کشور ایجاد و باعث تغییرات چشمگیر 
در راه ها شده است. وی با بیان اینکه  در بسیاری از محورها اولین خطا آخرین خطا می شود، 
تاکید کرد: در همین راستا باید عواملی که در محورهای مواصلاتی باعث حوادث ترافیکی 
است را برطرف کرد. فرمانده پلیس راه  با اشاره به نامناسب بودن وضعیت رانندگی و 
ترافیکی کشور در معابر به ویژه معابر برون شهری، گفت: باید برای بهبود وضعیت ترافیکی 
معابر کشور راهبردهای کارآمدی اتخاذ شود. حسینی در عین حال افزود: برای همه کشور 
نمی توان نسخه واحد پیچید و انتظار داشت این راهکار در همه استان ها جواب دهد، بلکه 
باید با همکاری و تعامل نزدیک مسائل هر استان را با توجه به شرایط خاص خودش تحلیل 
و بررسی  کنیم تابه نتیجه مثبت برسیم. وی با اشاره به اینکه راه، وسیله نقلیه و انسان عوامل 
دخیل در تصادفات است، گفت: در اغلب تحلیل ها نیز به درستی سهم عمده به انسان 
اختصاص داده می شود و از این واقعیت مسلم نباید غافل شویم که با وجود حقیقت داشتن 
خطای انسانی، نمی توانیم بگوییم خودشان در تصادفات مقصر بوده اند و با این کار سهم 
خودمان را نادیده بگیریم. وی اضافه کرد: با همان فرمول هایی که در دنیا وجود دارد باید 
مباحث مربوط به مهندسی ترافیک و ایمنی راه و خودرو را به درستی اجرا کنیم و در این 
صورت است که می توانیم ادعا نماییم بخش قابل توجهی از خطاهای انسانی را جبران 
خواهیم کرد. فرمانده پلیس راه کشور با اشاره به این که پارسال شاهد 2 تصادف در یک 
نقطه مشترک به فاصله زمانی یک هفته بودیم، خاطرنشان کرد: در تصادف نخست چهار 
تَن کشته و در تصادف دیگر یک تَن جراحت سطحی داشت که علت تفاوت خسارت این 2 
تصادف خودروهای غیرایمن و ایمن بود. وی در ادامه با اشاره به اجرای طرح های عمرانی 
در محورهای مواصلاتی، گفت: باید ارزیابی شود در محوری که امروز با گره ترافیکی مواجه 

هستیم، فردا با اجرای طرح جدید، با چه شرایط و خطاهایی مواجه خواهیم شد.

معاون اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم  خبرداد

تمدید مهلت شرکت در جشنواره
 فروشنده برتر قم تا پایان آذر

 معاون مطبوعات و تبلیغات اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم بابیان اینکه 2 هزار تن 
در جشنواره فروشگاه و فروشنده برتر قم شرکت کردند گفت: با توجه به استقبال شهروندان 
و همچنین اهمیت استمرار این جشنواره در طول سال، مهلت شرکت در آن تا پایان آذر ۹8 
تمدید شد.  محمدجواد محرابی جشنواره فروشگاه و فروشنده برتر را اقدامی فرهنگی برای 
ترویج درست فرهنگ فروشگاه داری دانست. وی بابیان اینکه در این جشنواره بر اساس 
هشت شاخص و محور تلاش شده تا فروشگاه ها و فروشندگان برتر استان شناسایی و 
تقدیر شوند، اظهار داشت: »حجاب و عفاف«، »تبلیغات فرهنگی«، »خلاقیت فرهنگی«، 
»انصاف«، »مشتری مداری«، »نام زیبا«، »چیدمان« و »کالای ایرانی« ازجمله محورهای 
این جشنواره است. محرابی، نقش اصناف در ترویج فرهنگ ایرانی اسلامی را ازجمله 
اهداف راهبردی این جشنواره دانست و افزود: با توجه به اهمیت استمرار این جشنواره 
به منظور تشویق فروشنده ها و فروشگاه های استان به مشتری مداری، توجه به کالای ایرانی 
و ارتقای سطح فرهنگی جامعه، تصمیم گرفته شد تا اختتامیه این جشنواره به سه ماهه 
پایان امسال موکول شود. معاون مطبوعات و تبلیغات اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم 
با اشاره به ایجاد سامانه پیامکی برای شرکت در این جشنواره، ادامه داد: تمام مردم استان 
می توانند، نام فروشگاه یا فروشگاه هایی در شهر قم و یا بخش های تابع استان را که دارای 
یک یا چند شاخص از محورهای مطرح شده در این جشنواره هستند، به سامانه پیامکی 
این اداره کل به شماره 1000302۵1 ارسال کنند. وی بیان کرد: به منظور دست یابی به 
اهداف مهم این جشنواره، نیازمند اطلاع رسانی و کار رسانه ای بیشتر برای فرهنگ سازی، 
افزایش مشارکت مردم و تبدیل این موضوع ها به مطالبه عمومی هستیم که در این راستا 
نقش رسانه ها بسیار حیاتی است. محرابی ادامه داد: در آیین اختتامیه این جشنواره از 20 
فروشگاه و فروشنده برتر که مردم معرفی کرده اند پس از ارزیابی و راستی آزمایی، تجلیل 
و »نشان برتر فرهنگ و اقتصاد« به آن ها اهدا می شود. معاون مطبوعات و تبلیغات اداره 
کل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم اظهار داشت: یکی از ویژگی های ویژه این جشنواره این 
است که علاوه بر فروشگاه و فروشنده برتر، به قیدقرعه به شرکت کنندگان در این جشنواره 
نیز جوایز بسیار نفیسی اهدا می شود. وی بابیان اینکه در حوزه مسائل فرهنگی باید از 
اقدام های سلبی به سمت اقدام های فرهنگی حرکت کرد، افزود: این جشنواره به دنبال 
این است که به فروشگاه ها و فروشندگان سطح استان این موضوع را گوش زد کند که علاوه 
بر کسب وکار و تجارت خود، رفتار آن ها ازنظر مسائل فرهنگی نیز مورد قضاوت مردم است 
که توجه به این موضوع به طورقطع موجب جلوگیری از برخی آسیب ها و ترویج رفتار و منش 
مناسب توسط واحدهای صنفی می شود. بیش از 40 هزار واحد صنفی در قم فعالیت 
می کنند که حدود هشت هزار از این واحدها فاقد پروانه هستند ضمن اینکه 60 درصد 

واحدهای صنفی استان در امور توزیع و بقیه در امور تولید فعالیت می کنند.

مدیرکل استاندارد استان قم:
شورای فقهی استاندارد حلال در قم ایجاد می شود

 مدیرکل استاندارد استان قم گفت: با همکاری مراکز دینی و نهادهای حوزوی، شورای 
فقهی استاندارد حلال در قم ایجاد می شود.  مجید آوری فرد بیان کرد:  نماینده ای از 
شورای گهبان در این شورای فقهی حضور پیدا خواهد کرد و با تصمیم این مجموعه،  
تولیدی متقاضی،  بررسی  به واحدهای  برای اعطای نشان حلال  مؤلفه های موردنیاز 
می شود. وی افزود:  با تشکیل این شورا در قم،  جایگاه استاندارد استان در عرصه های 
ملی و بین المللی به شکل برجسته ای ارتقا خواهد یافت و نشان حلال بانام ایران در 
جهان معرفی خواهد شد. وی ادامه داد:  تلاش خواهیم کرد با انجام کارهای کارشناسی 
و بررسی های فقهی موردنیاز،  تا پایان سال جاری به 1۵ واحد تولیدی متقاضی در سطح 
استان،  نشان استاندارد حلال را اعطا کنیم. آوری فرد در بخش دیگریاز سخنان خود با 
تبریک روز خبرنگار،  گفت:  خبرنگاران بهترین ناظر برای اجرای دقیق مؤلفه های استاندارد 
در بخش های مختلف هستند و نقش بسیار مؤثری در افزایش سطح آگاهی های مردم از 
این مقوله دارند. وی بیان کرد:  خبرنگاران می توانند با ایجاد دغدغه مندی در میان اقشار 
مختلف جامعه و تشویق آنان به سمت ایجاد تشکل های مردم نهاد،  نقش بسزایی در توسعه 
رسانه  اصحاب  داد:   ادامه  وی  باشند.  داشته  کشور  تولیدات  استانداردسازی  فرهنگ 
همچنین می توانند بابیان نقاط ضعف و قدرت عملکرد مسئولان در حوزه استاندارد،  آنان 
را به سمت تقویت نقاط قدرت و برطرف کردن نقاط ضعف،  راهنمایی کنند که این موضوع 

درنهایت منجر به افزایش رضایت عمومی جامعه از فعالیت های این نهاد خواهد شد.

مدیر آموزش و پژوهش سازمان نظام مهندسی کشاورزی و منابع طبیعی قم اعلام کرد

آموزش ۸۰۰ تن از عوامل فضای سبز قم
 برای مدیریت آب 

 مدیر آموزش و پژوهش سازمان نظام مهندسی کشاورزی و منابع طبیعی قم گفت: 
دوره های آموزشی برای ارتقا سطح مهارت و مدیریت صحیح مصرف آب در سطوح مختلف 

توسط این سازمان برای 800 تن از عوامل فضای سبز شهرداری قم برنامه ریزی شد. 
مجید پهلوانی با اشاره به تفاهم نامه میان سازمان نظام مهندسی کشاورزی و سازمان پارک 
ها و فضای سبز شهرداری قم برای برگزاری دوره های مختلف آموزشی افزود: بر اساس 
این تفاهم نامه سال گذشته 700 تن از فعالان فضای سبز در سطح پیمانکار،  کارفرما و 
کارگر سازمان فضای سبز شهرداری قم آموزش داده شد. وی با بیان اینکه آموزش 800 
تن از عوامل فضای سبز شهرداری قم در سال جاری برنامه ریزی شده است، اظهار داشت: 
هدف از این دوره های آموزشی ارتقای مهارت و مبانی فنی در سطوح مختلف به منظور 
مدیریت آبیاری فضای سبز، آشنایی با مبانی فنی باغبانی و اصلاح الگوی کشت در فضای 
سبز است. مدیر آموزش و پژوهش سازمان نظام مهندسی کشاورزی و منابع طبیعی قم 
افزود: نخستین دوره آموزشی سال جدید این سازمان از روز شنبه 1۹ مردادماه آغاز و تا 
26 مردادماه ادامه خواهد داشت ضمن اینکه این دوره ها به صورت مستمر در طول سال 
در سطوح مختلف ادامه خواهد داشت. پهلوانی با اشاره به محدودیت های منابع آبی قم 
و لزوم آموزش و بهره گیری از روش های جدید آبیاری و مدیریت آبیاری فضای سبز،  بیان 
کرد: با دوره های برگزاری شده در سال گذشته شاهد ارتقای سطح فنی، کاهش مصرف و 

همچنین اصلاح مدیریت مصرف آب در فضای سبز استان هستیم.
 

سخنگوی مرکز فوریت های پزشکی قم :
دو راکب موتور در قم جان خود را از دست دادند

 سخنگوی مرکز فوریت های پزشکی قم گفت: 2 راکب موتور سیکلت بر اثر وقوع حادثه در 
30 متری کیوانفر و بلوار پیامبر اعظم قم جان خود را از دست دادند.   مهدی فراهانی اظهار 
داشت: صبح روزدوشنبه در 30 متری کیوانفر قم حادثه ای برای یک مرد 4۹ ساله که راکب 
موتورسیکلت بود، رخ داد که در دم منجر به مرگ او شد. وی همچنین به حادثه مشابه دیگری 
اشاره کرد و افزود: عصر روز دوشنبه نیز حادثه تصادف موتور سیکلت در بلوار پیامبر اعظم 
)س( قم جان راکب 40 ساله این وسیله نقلیه را گرفت . بر اساس آخرین آمار، حدود 3۵0 
هزار دستگاه موتورسیکلت در استان قم آمد و شد دارد و روزانه به طور متوسط 3۵ تصادف 
موتورسیکلت در قم رخ می دهد.  فراهانی همچنین به حریق  عصرروزدوشنبه نیز اشاره کرد و 
گفت: ساعت 17:30 حریق در خیابان دروازه ری منجر به سوختگی 4 نفر با درجات مختلف 
شد که جهت انتقال مصدومین این حادثه 3 دستگاه آمبولانس اورژانس 11۵ به محل اعزام 
شد. وی افزود: حال یکی از مصدومین ککه با سوختگی بالای ۵0 درصد بود، وخیم گزارش 

شده است که اقدامات تکمیلی درمانی در بیمارستان فرقانی برای وی شروع شده است.

سخنگوی قوه قضائیه:

گزارشگران مفاسد اقتصادی حمایت می شوند
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گفت وگو از حامد حیدری

خودروسازها  زیرمجموعه  شرکت های  اینکه  می گوید:  بورس  ارشد  کارشناس  یک 
سهامدارشان باشند، علاوه بر کاهش سرمایه، در رأی گیری مجامع هم مشکل ایجاد می کند. 
این بازی را مدیران به راه انداختند تا کنترل شرکت در اختیار خودشان باشد و در تضاد با 

حاکمیت شرکتی، شفافیت و گردش نخبگان است. 
پیش از این در گزارشی با عنوان »هزارتوی سهامداری خودروسازان بزرگ« با بررسی ترکیب 
سهامداران دو خودروساز بزرگ کشور، آنها را این گونه دسته بندی کرده بود: سازمان های 
دولتی مانند ایدرو، صندوق های بازنشستگی، شرکت های زیرمجموعه خودروسازان، شرکای 
خودروسازان و در نهایت، شرکت هایی که به طور متقابل سهامدار خودروسازها هستند و 
خودروسازها نیز دارنده سهام آنها هستند. اکنون حسین خزلی خرازی، کارشناس بورس و 
دبیرکل اسبق کانون کارگزاران بورس و اوراق بهادار می گوید: یکی از مهم ترین مباحثی که در 
رابطه با ضعف صنعت خودروی ایران اشاره می شود، ساختار سهامداری است. تقریباً می توان 
گفت که این دو خودروساز یک سهامدار استراتژیک ندارند. سهامدار استراتژیک یعنی کسی 

که کنترل کامل دارد و همچنین برنامه ریزی بلندمدت 10 ساله برای آن شرکت دارد.
*تبلور معایب بخش دولتی و خصوصی

وی این طور ادامه می دهد: ترکیب سهامداری که اشاره کردید همان شترمرغی است که نه 
بار می برد و نه تخم می گذارد. این ترکیب سهامداری نه مزیت های بخش خصوصی را دارد، 
و نه مزیت های بخش دولتی را؛ اما معایب هر دو بخش را دارد. تا این ترکیب اصلاح نشود و 

این شرکت ها یک سهامدار استراتژیک پیدا نکنند، این صنعت به همین شکل باقی می ماند.
خزلی تأکید می کند: این مسئله خصوصاً در رابطه با سایپا صادق است، زیرا وضعیت این 
شرکت از ایران خودرو بدتر است و هر 6 ماه تا یک سال نیز مدیرعامل و اعضای هیئت مدیره 
آن مجدداً عوض شده اند. یعنی افزون بر نداشتن سهامدار استراتژیک، مدیر بادوام نیز در این 

شرکت حاضر نبوده است.
*سهامداران خودرویی ها برنامه بلندمدت ندارند

وی به ضعف دیگر این مدل سهامداری اشاره کرده و می افزاید: کسی که 10 تا 20 درصد 
سهام شرکتی را دارد، همواره ضعف ها را به دیگری پاس می دهد و بلندمدت فکر نمی کند. 
خودروسازها را با همراه اول مقایسه کنید، مخابرات سهامدار ۹0 درصدی همراه اول است و 
حدود ۵1 درصد مخابرات نیز به یک هلدینگ تعلق دارد. از زمانی که مخابرات خصوصی شد 
و وارد بورس شد، همین هلدینگ سهامدار آن است و کنترل و مدیریت آن را در اختیار دارد. 
در نتیجه برایش برنامه بلندمدت دارد و مدیران آن را می چیند؛ این اتفاقی است که در صنعت 
خودرو نیفتاده است. خزلی یادآوری می کند: مواردی از جمله توسعه بازار، توسعه محصولات، 
افزایش کیفیت، پاسخگویی به سهامدار و مشتری، خدمات پس از فروش و... همگی در گرو 

این است که جایی مالک شرکت باشد و برای آن برنامه بلندمدت داشته باشد.

این کارشناس بورس در پاسخ به این سؤال که آیا در اختیار گرفتن عمده سهام یک شرکت 
توسط یک شخص یا نهاد با مباحث رقابت تنافی ندارد، می گوید: در مورد بانک ها و بیمه ها این 
قانون وجود دارد، زیرا در آنجا سهامدار عمده می تواند کارهای خاصی انجام دهد. اما در رابطه 
با شرکت های تولیدی، این قانون نه وجود دارد و نه در جایی از دنیا اعمال می شود. اگر اراده ای 

وجود داشته باشد، به راحتی می شود این ترکیب را درست کرد.
*ایران خودرو باید سهام بانک پارسیان را بفروشد

وی در رابطه با سهامداری متقابل شرکت ها مانند ایران خودرو و بانک پارسیان اظهار کرد: در 
این مورد خاص سال هاست که بانک مرکزی و قوانین بالادستی الزام کرده اند که ایران خودرو 
باید سهام بانک پارسیان را بفروشد، ولی تا کنون ایران خودرو مقاومت کرده، زیرا در عملیات، 
زیان ده است و شرکت از زیرمجموعه های خود سود نشان داده است. در سه سال گذشته که 
صنعت بانکداری به شدت زیان ده شده، این مزیت نیز برای ایران خودرو از بین رفته و باید قانون 
را اجرا کند و حتماً از بانک پارسیان خارج شود. خزلی در همین رابطه می افزاید: در دنیا دیده 
شده که برخی خودروسازها در هلدینگی قرار دارند که آن هلدینگ بخش بانکی و مالی هم 
دارد، اما اینکه خود خودروساز سهامدار یک بانک و مؤسسه مالی باشد و بالعکس، بی معنا 

است. این صنایع به هم ارتباطی ندارند و نمی توان این دو را در راستای یکدیگر دید.
*بازی مدیران برای باقی ماندن در رأس شرکت ها

نیز  خودروسازها  زیرمجموعه  شرکت های  سهامداری  با  رابطه  در  بورس  کارشناس  این 
می گوید: اینکه شرکت مادر سهام شرکت دختر را داشته باشد و برعکس، وجود دارد، اما از 
یک جنس هستند. مثلًا سایپا یک شرکت زیرمجموعه دارد که سهامدار سایپا است، از نظر 
حسابداری و قوانین مشکلی ندارد، اما از نظر مالی معنایش کاهش سرمایه است. افزون 
بر این، مشکل دیگری که این مسئله ایجاد می کند، مربوط به رأی گیری مجامع است. 
شرکت های زیرمجموعه دستور شرکت مادر را در رأی دادن اجرا می کنند. این یک بازی است 

که سال هاست در ساختار اقتصاد ایران راه افتاده تا مدیران باقی بمانند.
وی همچنین یادآوری می کند: اخیراً سازمان بورس دستورالعمل حاکمیت شرکتی را ابلاغ 
کرده و این مسئله را ممنوع کرده است. اگر هم شرکت هایی سهام شرکت مادر را داشته باشند، 
در مجمع حق رأی ندارند. اکنون هلدینگ بزرگی وجود دارد که ۵0 درصد سهامش متعلق 
به یک شرکت زیرمجموعه است که 100 درصد آن شرکت زیرمجموعه نیز متعلق به شرکت 
مادر است. این بازی را مدیران به راه انداختند، مخصوصاً در سایپا و هنگامی که سهم را به 
کارکنان داده و از آنها وکالت گرفتند. علتش هم این بود که کنترل شرکت در اختیار همان 
مدیران باشند. این موارد در تضاد با حاکمیت شرکتی، شفافیت و گردش نخبگان است و در 

دستورالعمل های جدید ممنوع شده است.
*خرید سهام در راستای ادغام عمودی متداول است

خزلی در رابطه با اینکه قطعه سازها سهام شرکت های خودرویی را داشته باشند هم می گوید: 
استراتژی های ادغام دو حالت دارد. ادغام عمودی مانند این است شرکتی که سنگ آهن تولید 

می کند، معدن سنگ آهن را هم به عنوان بخشی از زنجیره تولید پایین دست خود می خرد. اگر 
این شرکت پول بیشتری به دست آورد، می تواند سهام شرکت های یک پله بالاتر از خود را هم 
خریداری کند. در دنیا ادغام های عمودی خیلی اتفاق می افتد، زیرا زنجیره تولید و تأمین یک 
کالا، اقتضا می کند مدیریتی یکپارچه بر آن حاکم باشد. وی ادامه می دهد: اگر یک خودروساز 
احساس  کند می تواند با خرید سهام یک قطعه ساز و کنترل مدیریتی آن، کیفیت تولید را بالا 
برده و هزینه را کاهش دهد، این کار را انجام می دهد. برعکس آن نیز ممکن است، یعنی یک 
قطعه ساز کسب سود کند و تصمیم بگیرد یک شرکت خودروسازی ایجاد کرده یا سهام یک 
خودروساز را خریداری کند تا قطعاتش را به شرکت متعلق به خودش بفروشد. این موضوع 
اگر مخالف قوانین ضدانحصار نباشد، می تواند کارایی، بهره وری و کیفیت را افزایش دهد. 
مگر اینکه شورای رقابت احساس کند با ادغام عمودی، انحصار در یک صنعت ایجاد می شود.

*صندوق های بازنشستگی سهامداری کنند، نه مدیریت
نیز  بازنشستگی  صندوق  و  ایدرو  مانند  خودروسازان  دولتی  سهامداران  درباره  خزلی 
می گوید: دولت باید کاملًا سهام خود را بفروشد. البته صندوق های بازنشستگی ذاتاً دولتی 
نیستند و متعلق به بخش عمومی هستند، هر چند کنترل آنها در اختیار دولت است. در دنیا 
این گونه است که تمام پرتفوی آنها سهام است، اما معمولًا وارد کنترل و مدیریت نمی شوند. 
صندوق های بازنشستگی باید در بورس فعال باشند، زیرا راه دیگری ندارند، اما باید سهامشان 

را از مدیریت و کنترل خارج کنند.
وی ادامه داد: این صندوق ها در حد ۵ تا 10 درصد می توانند سهام شرکت ها را در اختیار 
داشته باشند. مدیریت پرتفو در این حالت برای یک صندوق بازنشستگی خیلی راحت تر 
است، نسبت به زمانی که ۵0 درصد سهام یک شرکت را دارد و باید الی الابد مدیر آن باشد. 
صندوق های بازنشستگی باید پرتفویی از سهام داشته باشند، اما لزومی ندارد نفوذی در هیئت 

مدیره داشته یا مالکیت و کنترل آن شرکت را داشته باشند.
*چرا سهام دولتی باید بلوکی عرضه شود؟

این کارشناس بورس درباره نوع واگذاری سهام دولت می گوید: قطعاً باید به صورت بلوکی 
عرضه شود. علتش هم این است که قیمت سهام بلوک مخصوصاً در خودروسازی حداقل 
30 درصد بیشتر از سهام خرد است. علت دیگر این است که با خرید یک بلوک 20 درصدی، 

سهامداری این سهام را می خرد که بلندمدت و استراتژیک فکر می کند.
وی تأکید می کند: اگر سهام به صورت خرد فروخته شود، مردم قدرت کنترل و مدیریت یک 
بنگاه تخصصی را ندارند. هر چند در مجموع باید میزان 20 درصدی سهام شناور آزاد رعایت 
شود. این دستورالعمل بورس است که حداقل 20 درصد سهام یک شرکت باید در اختیار 
عموم باشد. در عین حال اگر قرار باشد بخش دولتی سهام خودرویی ها به صورت خرد فروخته 
شود، قیمت تابلو را به شدت پایین می آورد. افزون بر این، مدیریت استراتژیک و کنترلی از دست 
می رود. همچنین بلوک های مدیریتی مخصوصاً در شرکت های خودروساز که دارایی زیادی 

دارند، قیمت هایی خیلی بهتر از تابلو خواهد داشت.

اقتصاد    ی

چرا صفرها باید حذف شوند؟ 

سبک و سنگین حذف ۴ صفر از ریال
حذف صفر از پول ملی این روزها به یکی از پربحت ترین طرح های اقتصادی تبدیل 
شده که نظرات موافق و مخالف زیادی دارد، اما مهم ترین موضوع، توجه به آثار مثبت و 

منفی این طرح بر اقتصاد کشور است.
افزایش تورم در ایران در دهه های اخیر سبب شده تا در طول این سال ها صفرهای 
بیشتری در مقابل قیمت کالاها قرار گیرد و همین امر وجهه پول ملی ایران در دنیا را نیز 

تحت تاثیر قرار داده است.
طرح حذف صفر از پول ملی ایران اولین بار نیست که توسط بانک مرکزی مطرح 
طرح  دولت  هیات  اکنون  و  گرفته  خود  به  واقعی تری  صورت  بار  این  اما  می شود، 
پیشنهادی بانک مرکزی را تصویب کرده و به صورت لایحه به مجلس شورای اسلامی 
فرستاده تا در صورت تصویب مجلس و تایید شورای نگهبان اقدامات اجرایی آن انجام 
شود. بر اساس طرح بانک مرکزی قرار است با حذف چهار صفر از پول ملی ایران، هر 
10000 ریال فعلی برابر با یک تومان جدید شده و هر تومان برابر با 100 ریال جدید؛ به 
عبارت دیگر تومان واحد رسمی پول ایران شده و ریال پول خرد ایران می شود که هر 100 

ریال برابر با یک تومان خواهد بود.
با تصویب این طرح در دولت، کارشناسان به بررسی نقاط مثبت و منفی اجرای آن 
پرداختند و نظرات موافق و مخالف زیادی درباره آن مطرح شد؛ اما در این باره باید 
منتظر نظر مجلس شورای اسلامی و شورای نگهبان ماند تا اجرای این طرح که به گفته 

رئیس کل بانک مرکزی حداقل دو سال زمان می برد، آغاز شود.
*چرا صفرها باید حذف شوند؟ 

عبدالناصر همتی، رئیس کل بانک مرکزی درباره چرایی لزوم اجرای سیاست حذف 
چهار صفر از پول ملی در شرایط فعلی اقتصاد، گفته است: الان کسی اصلا ریال 
نمی گوید؛ چرا اصرار داریم واحدی که هیچ کس اسمش را اعلام نمی کند، واحد پول 
ملی باشد؟ این طرح اصلا هزینه چند هزار میلیاردی ندارد، اما الان هزینه تولید ۵00 

تومانی 880 تومان است و این موضوع مشکل ایجاد می کند.
به گفته وی، حرف چهار صفر از پول ملی حسابرسی را ساده تر کرده و هزینه چاپ پول 
را نیز کاهش می دهد. حذف صفر از پول ملی، طرحی نیست که تنها در ایران مطرح 
شده باشد، بلکه کشورهایی چون برزیل، ترکیه و ... نیز اقدام به اجرای این طرح کرده اند 

و بعضا این طرح موفق یا ناموفق بوده است.
*نقاط قوت

پیش از هرگونه اظهارنظر درباره این طرح باید دید که این طرح چه تاثیرات مثبتی 
می تواند بر اقتصاد کشور بگذارد؟

البته باید این را بدانیم که با حذف صفر هیچ اتفاق ملموسی در متغیرهای اقتصادی 
کشور رخ نمی دهد و در حقیقت این کار فقط امری حساب داری محسوب می شود، 
بنابراین از طرح حذف صفر از پول ملی نمی توان بیش از اندازه انتظار داشت و نباید تصور 

شود که با این کار همه مشکلات اقتصادی رفع می شود.
اما حذف صفر از پول ملی می تواند باعث سهولت در مبادلات مردم شود، البته این در 

صورتی  است که این طرح به  خوبی عملیاتی شود.
یکی از دیگر نقاط قوت حذف صفر از پول ملی، ایجاد بار روانی برای نقل  و انتقال پول 
است؛ مردم در صحبت ها و معاملات تجاری محاوره ای بیشتر از واژه تومان استفاده 
می کنند، اما در نوشتار اعداد و ارقام صورت های مالی از ریال استفاده می شود و همین 

موضوع باعث ایجاد مشکلاتی شده است که این طرح می تواند آن را از بین ببرد.
از سوی دیگر، از اثرات مثبت این اقدام، چرخش نقدینگی و کاهش میزان چاپ پول 
است، تجربه کشوری مثل ترکیه در این مورد مثبت است، اما به این بستگی دارد که بعد 

از این چقدر بتوانیم تورم را کنترل و ارزش پول ملی را حفظ کنیم.
*نقاط ضعف

حذف صفر از پول ملی کشور به زعم برخی کارشناسان اقتصادی نتیجه مثبتی ندارد، 
بلکه بیشتر منجر به افزایش هزینه برای جایگزینی اسکناس ها می شود؛ در واقع برای 
جایگزینی اسکناس های موجود با اسکناس های جدید، هزینه زیادی صرف می شود که 

به جامعه تحمیل خواهد شد.
اگر بخواهیم چهار صفر از پول ملی را حذف کنیم، کل اسکناس و سکه های رایج در 
کشور باید از دور خارج شوند و اسکناس جدیدی را جایگزین کنیم که موضوع امحا 
کردن این ها و چاپ جدید با توجه به شرایط موجود، هزینه های قابل ملاحظه ای  دارد، 
البته در شرایط فعلی که بیش از 8۵ درصد نقل وانتقالات مالی در داخل کشور به وسیله 
سیستم های الکترونیکی انجام می شود، کمتر نیاز به اسکناس است و این امر می تواند 

تا حدودی هزینه ها را کاهش دهد.
برخی کارشناسان نیز می گویند که در شرایط فعلی، اجرای این طرح درست نیست و 

می تواند بار دیگر منجر به افزایش تورم شود.
از سوی دیگر، حذف چهار صفر از پول ملی به تقویت پول ملی منجر نمی شود، چراکه 

افزایش ارزش پول ملی به ساختار و تولید اقتصاد و اشتغال مربوط می شود.
البته همتی گفته بود که اجرای این طرح هزینه  میلیاردی ندارد، اما ضروری است که 
نمایندگان مجلس شورای اسلامی، در بررسی این لایحه، برآورد هزینه های این طرح را از 
دولت بخواهند که این هزینه ها شامل چاپ اسکناس و ضرب سکه های جدید، تغییرات 
نرم افزاری در کلیه سیستم های بانکی و حسابداری که هم دولت و هم هر فعال بخش 

خصوصی که سیستم مالی دارد، خواهد شد.

حریری، نائب رییس اتاق ایران و چین 5 دلیل آرامش بازار ارز را تشریح کرد

خیالتان راحت! تا پایان سال ارز گران نمی شود
 

یک عضو اتاق بازرگانی با اشاره به وضعیت اقتصادی و شرایط سیاسی ایران پیش بینی 
کرد آرامش بازار ارز تا پایان سال تداوم داشته باشد. 

مجیدرضا حریری، فعال اقتصادی و نائب رییس اتاق بازرگانی ایران و چین با اشاره به 
مهار بازار ارز و ماندگاری قیمت در کانال یازده هزار تومانن گفت: به نظر می رسد بالاخره 
ابزارهای مدیریتی برای مهار نوسان بازار به درستی مورد استفاده قرار گرفته و بازار ارز با 
آرامشی نسبی روبروست که این وضعیت می تواند در تزریق آرامش به دیگر بازارها نیز 
موثر واقع شود.  وی با اشاره به اینکه در دوره های افزایشی نیز من مسئولیت را متوجه 
بانک مرکزی می دانم، گفت: من همواره گفته ام هنگامی که یک نوسان بیش از 1۵ روز 
به طول می انجامد، قطعا مسبب آن بانک مرکزی است و اکنون نیز که بالغ بر یک ماه از 
کنترل بازار ارز می گذرد، به نظر من بیشترین سهم را در آن بانک مرکزی داشته است.   
این فعال اقتصادی با اشاره به اینکه ۹0 درصد صادرات کشور توسط چند ده شرکت 
دولتی و خصولتی انجام می شود، ادامه داد: اینجاست که سهم مدیریت مناسب در 
بازار روشن می شود، در یک سال گذشته که آقای همتی سکان امور در نهاد سیاستگذار 
پولی را بر عهده دارد، به بازار آرامش داده و تصمیمات وی در بخش هایی چون نظارت 
عملا دست این نهاد برای مدیریت بازار را بازتر از هر زمانی کرده است. این مهم ناشی 
از آن است که برای اولین بار در سالهای پس از انقلاب بانک مرکزی اختیاراتی در حد 
وظایف خود دارد و خوشبختانه در این زمان جناب همتی هم با استفاده از توانایی 
موجود عملکرد مقبولی داشتند. او تاکید کرد: به طور مثال تا سال گذشته شاهد بودیم 
که تعداد زیادی دستگاه پوز در کشورهای دیگر وجود داشت که از این طریق به راحتی 
ارز کشور خارج می شد ولی خوشبختانه این دستگاه ها جمع آوری شدند و این راه بسته 
شد.  علاوه بر این نظارت بر ارزهای صادراتی به خوبی دنبال شد و ارز نیما نیز به تدریج به 
قیمت بازار آزاد نزدیکتر شد. درنتیجه مجموعه ای از عوامل در کنار سیاستگذاری های 
اصولی در شرایطی که شوک های سیاسی چون زدن پهباد آمریکایی، بحران نفتکش ها 
و... عملا کنترل بازار پول را در دست بانک مرکزی نگه داشت. این در حالی است که 

پیش تر هر کدام از این اتفاقات می توانست بازار ملتهب کند.
*آرامش بازار ارز ادامه دارد

حریری با تاکید بر اینکه اقتصاد ایران در شرایط کنونی باید به سمت حمایت از تولید 
حرکت کند، ادامه داد: در شرایط فعلی با افزایش نرخ ارز ، قاچاق نفع اقتصادی خود را تا 
حد زیادی از دست داده است و فرصتی متفاوت برای حمایت از تولید ملی و با کیفیت در 
ایران ایجاد شده و باید از این فرصت بهره لازم را برد.  حریری با اشاره به آمار واردات کشور 
نیز گفت:  این میان واردات کشور به دلیل کاهش شدید قدرت خرید مردم روند نزولی به 
خود گرفت به گونه ای که در دو سه سال پیاپی سالانه کاهش 20 تا 2۵ درصدی در این 
بخش دیده شد. کاهش قدرت خرید در عمل تقاضا برای کالاهای خارجی را کاهش داد 
که این نیز به حفظ ثبات بازار یاری رسانده است.   به گفته وی به این ترتیب توقف فعالیت 
دستگاه های پوز، نظارت بر بازگشت ارزهای صادراتی، کاهش واردات و مهار قاچاق به 
همراه مدیریت درست بازار مهمترین دلایل تداوم آرامش در بازار ارز است و انتظار داریم 
بازار ارز تا پایان سال در شرایط با ثبات باقی بماند.  عضو اتاق ایران و چین در توضیح این 
مطلب ادامه داد: حمایت از تولیدی که تاکنون در کشور صورت گرفته عملا یک شکست 
بزرگ بوده است و در حالی که ایران در تقریبا اغلب صنایع حضور دارد اما در هیچ صنعتی 
سرآمد نیست زیرا تولیدکنندگان ایران تنها بازار 80 میلیونی داخلی که سرانه مصرفی 
اندکی دارند را مدنظر دارد. درنتیجه به باور من حمایت از تولید به شکلی که تاکنون 
صورت گرفته به سود کشور نیست بلکه حمایت موثر، حمایتی است کوتاه مدت، هدفمند 

و با آماده نمودن شرایط برای تولیدات گسترده برای بازارهای جهانی است.

تحلیل خزلی از سهامداری شرکت های زیرمجموعه خودروسازان:

بازی مدیران خودروسازها برای باقی ماندن در قدرت

مرداد از نیمه گذشت و فصل داغ انتخاب رشته دانشگاه شروع شده است. ورود به 
دانشگاه فرصت مناسبی برای آمادگی شغلی است، اما آیا داوطلبان کنکور می دانند 
صف  به  سال  چهار  از  بعد  یا  می کند  تضمین  را  شغلی شان  آینده  رشته هایی  چه 

تحصیل کرده های بیکار اضافه می شوند؟ 
کلاس های  انواع  برای  توانستند  تا  تحصیلی  سال  طول  در  که  کنکور  داوطلبان 
کنکور، کتاب و آزمون آزمایشی هزینه کردند، این روزها پای ثابت مراکز مشاوره انتخاب 
رشته هستند تا هر طور شده وارد دانشگاه شوند. در این گزارش البته نمی خواهیم از 
هزینه های بالای مشاوره انتخاب رشته که در بعضی از مراکز و توسط برخی افراد خاص 
انجام می شود، بگوییم که برای تقریباً یک ساعت، هزینه های چند صد هزار تومانی و 

حتی میلیونی درخواست می کنند.
معمولًا به داوطلبان کنکور گفته می شود علاقه، مهم ترین ملاک انتخاب رشته است، 
با  انجام شود می توانند  با اطمینان بیشتری  انتخاب رشته شان  اما اگر می خواهند 
پرداخت 7۵00 تومان، از سامانه انتخاب رشته مجازی سازمان سنجش استفاده کنند 
و ببینند کنکوری های سال گذشته با رتبه آنها در چه رشته و دانشگاهی پذیرفته شده اند.
به غیر از علاقه و شانس قبولی، بازار کار هم مسأله مهمی در انتخاب رشته است که 
معمولًا کمتر به آن توجه می شود و دانش آموزان دیروز و دانشجویان فردا، در سال های 
آخر تحصیل خود تازه به یاد بازار کار و موقعیت شغلی می افتند. شاید دانش آموزی که 
امروز وضعیت بازار کار را رصد کند، چند سال بعد با مدرک دانشگاهی خود به صف 

تحصیل کرده های بیکار اضافه نشود.
*از همه بیکارتر، فارغ التحصیلان دانشگاه ها هستند

بر اساس گزارش مرکز آمار از طرح آمارگیری نیروی کار در سال 13۹7، نرخ مشارکت 
جمعیت بالای 10 سال در کل کشور، 40.۵ درصد است یعنی از هر 100 نفر تقریباً 40 
نفر از نظر اقتصادی فعال هستند. افرادی از نظر اقتصادی فعال هستند که یا شاغل 
باشند یا در جست وجوی کارند. نرخ بیکاری در این سال، 12 درصد اعلام شده، یعنی 
از هر 100 نفر جمعیت فعال، 12 نفر بدون اینکه کاری پیدا کرده باشند، همچنان در 

جست وجوی کار هستند.
اگر افراد بالای 10 سال را بر اساس سطح تحصیلات در سه گروه »بی سواد«، »آموزش 
عمومی« و »آموزش عالی« قرار دهیم، مشخص می شود بار بیکاری کشور، بر دوش 

دانشگاه رفته ها با نرخ بیکاری 18.34 درصد است.
*زنان از مردان بیکارترند

دختران کنکوری باید با دقت بیشتری انتخاب رشته کنند تا بتوانند فرصت های محدود 
بازار کار را از آنِ خود کنند. نرخ بیکاری دخترانی که فارغ التحصیل دانشگاه ها هستند، 
بیش از دو برابر پسران است. بر اساس آمارها، این نرخ برای فارغ التحصیلان دانشگاهی 

مرد حدود 13.1 درصد و برای زنان، 28.76 درصد است.
*بیکاری دانشگاهیان در روستاها بیشتر است

از  ساکنان روستاها هم باید در انتخاب رشته دانشگاهی دقت کنند تا وقتی بعد 
خداحافظی با دانشگاه، به دیار خود برمی گردند، بتوانند کسب وکار خود را راه اندازی 
کنند. شاید این گونه آمار بیکاری فارغ التحصیلان دانشگاهی در روستاها هم کاهش 
یابد. نرخ بیکاری فارغ التحصیلان دانشگاهی در مناطق شهری، 18 درصد و در مناطق 

روستایی 21.38 درصد است.
شاید فکر کنید کسی که در رشته های پرمتقاضی درس بخواند، بیکار نمی ماند. 
اول باید ببینیم پرمتقاضی یعنی چه؟ کسی که بتواند رشته های پرمتقاضی کارفرماها 
را شناسایی کند، با احتمال کمتری در بین جامعه بیکاران قرار می گیرد، اما هدایت 
تحصیلی ما در ورود به دانشگاه، این طور کار نمی کند. رشته های پرمتقاضی، رشته هایی 

هستند که داوطلبان کنکور مایل اند در آنها درس بخوانند، حتی اگر بیکار بمانند!
*این 13 رشته پرطرفدار

سازمان سنجش آموزش کشور، از اواخر دهه 1380، بر اساس مصوبه شورای انقلاب 
فرهنگی، 13 رشته را در دفترچه  انتخاب رشته، به عنوان پرطرفدار معرفی کرده است.

این 13 رشته بر اساس دسته بندی مرکز آمار، در ۹ گروه عمده قرار می گیرند. مرکز 
آمار، رشته های تحصیلی را در دسته بندی های بزرگ تری قرار می دهد. مثلًا رشته های 
و  قرار داشته  و حرفه های مهندسی«  و مکانیک در گروه »مهندسی  برق  مهندسی 

حسابداری، زیرمجموعه گروه بزرگ تری به نام »بازرگانی و علوم اداری« است.

*بیشتر دامپزشک ها سر کارند
نرخ مشارکت دانشجویان و دانش آموختگان گروه دامپزشکی از سایر گروه هایی که 
رشته های پرمتقاضی را در خود جای داده اند بیشتر و برابر با 74.2۹ درصد است. یعنی 
از هر 100 نفر دانشجو یا فارغ التحصیل این گروه، تقریباً 74 نفر از نظر اقتصادی فعال 
هستند. نرخ بیکاری 7.28 درصدی شان هم کمترین نرخ بیکاری بین این ۹ گروه است. 
از هر 100 نفر جمعیت فعال اقتصادی، تقریباً هفت نفر نتوانسته اند کار پیدا کنند، اما 

همچنان در جست وجوی کار هستند.
*روانشناس هایی که از جست وجو دست کشیدند

کمترین نرخ مشارکت، مربوط به گروه »علوم اجتماعی و رفتاری« است که رشته پر 
متقاضی روانشناسی در آن قرار دارد. نرخ مشارکت این گروه، ۵1.40 درصد است، 

یعنی تقریباً نیمی از دانشجویان و فارغ التحصیلان این گروه نه شغلی دارند و نه در 
جست وجوی کار هستند.

*بیکارها در دانشگاه چه خوانده اند؟
گروه »معماری و ساختمان« که دو رشته پرمتقاضی مهندسی عمران و مهندسی 
معماری در آن قرار دارد، با 26.10 درصد، بیشترین نرخ بیکاری را داشته، یعنی بیش 
از یک چهارم دانشجویان یا فارغ التحصیلان این گروه، به تلاش برای پیدا کردن کار 

مشغول اند.
*دکترها کجا کار می کنند؟

کار داشتن و بیکار نبودن مهم است، اما مهم تر این است که افراد شغلی داشته باشند که 
با رشته تحصیلی شان هماهنگ باشد. در این صورت می توان مطمئن شد که دانشگاه 
کار خود را درست انجام داده و بازار کار هم نیروهای متخصص را به سمت شغلی که 
برایش آموزش دیده اند، هدایت می کند. بخش زیادی از فارغ التحصیلان گروه بهداشت 
که سه رشته پزشکی، دندان پزشکی و داروسازی در آن قرار دارد، توانسته اند شغل مرتبط 
با رشته تحصیلی خود را پیدا کنند. 80.6۹ درصد فارغ التحصیلان این گروه بر اساس 
گروه بندی مرکز آمار از عمده فعالیت های اقتصادی، در فعالیت های مربوط به سلامت، 
انسان و مددکاری اجتماعی مشغول به کار هستند. حدود پنج درصدشان در مشاغل 
مربوط به عمده فروشی، خرده فروشی و تعمیر وسایل نقلیه فعالیت می کنند و شغل 
حدود چهار درصدشان نیز مرتبط با آموزش است. دامپزشک ها که نرخ بیکاری شان 
درصد  دارند. 24.42  مختلفی  مشاغل  است،  کمتر  پرمتقاضی  رشته های  بقیه  از 
فارغ التحصیلان این گروه، در فعالیت های حرفه ای، علمی و فنی مشغول هستند، 
1۹.0۹ درصد در تولید صنعتی و 1۵.28 درصد نیز در مشاغل مربوط به کشاورزی، 

جنگلداری و ماهی گیری فعالیت می کنند.
*رکود مسکن، دامن مهندس ها را گرفت

بررسی مشاغل فارغ التحصیلان گروه معماری و ساختمان که بیشترین آمار بیکاری 
 80 تقریباً  که  بهداشت  گروه  فارغ التحصیلان  برخلاف  است.  جالب  هم  دارند  را 
درصدشان شغلی مرتبط با رشته تحصیلی خود پیدا کرده اند، تنها حدود 28 درصد از 

فارغ التحصیلان معماری و ساختمان در بخش ساختمان مشغول به کار هستند.
*مهندس کامپیوتر یا نمایشگاه دار؟

مورد عجیب دیگر، مربوط به فارغ التحصیلان گروه فناوری اطلاعات و ارتباطات است 
که گروه بزرگی از آنها یعنی 1۵.66 درصدشان در مشاغل مربوط به عمده فروشی، 
خرده فروشی و تعمیر وسایل نقلیه فعالیت می کنند و برخلاف انتظار، تنها شغل 10 

درصدشان مربوط به فناوری اطلاعات و ارتباطات است.

به انتخاب رشته کنکور، اقتصادی نگاه کنید

چه رشته ای انتخاب کنیم تا بیکار نمانیم؟ 

و  توزیعی  شبکه های  و  مصرفی  کالاهای  بر  نظارت  معاون 
اقتصادی سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان با 
تکذیب خبر افزایش 40 درصدی قیمت رب گوجه فرنگی، اظهار 
کرد: هرچند در حال حاضر رب گوجه فرنگی از اقلام مشمول 
اولویت اول قیمت گذاری تثبیتی و تکلیفی نیست و واحدهای 
تولیدی ذیربط باید براساس ضوابط عمومی قیمت گذاری مصوب 
هیأت تعیین و تثبیت قیمت ها نسبت به تعیین قیمت کالای خود 
اقدام کنند، اما به دلیل کاهش قیمت گوجه فرنگی و سهم بالای 
آن در قیمت رب، هماهنگی لازم با واحدهای تولیدی و انجمن 
ذیربط به منظور تعدیل قیمت از طریق این سازمان انجام شده 

است.
سیدداود موسوی افزود: براساس هماهنگی به عمل آمده مقرر شد تاثیر کاهش قیمت گوجه فرنگی با توجه به سهم قابل توجه آن در 
تولید رب، اعمال و تمامی واحدها نسبت به تعدیل قیمت اقدام کنند و به همین منظور حداکثر قیمت مصرف کننده قابل قبول برای درج 
بر روی محصولات به زودی اطلاع رسانی خواهد شد. او تصریح کرد: برخلاف خبر منتشره نه تنها قیمت رب افزایش نیافته بلکه شاهد 
کاهش قیمت آن نیز خواهیم بود و همانطور که پیش از این نیز اعلام شد، شفافیت در قیمت کالاها و دسترسی آسان مصرف کنندگان به 

قیمتهای موجود در بازار و قیمتهای مصوب ازجمله اهداف راه اندازی سامانه اطلاع رسانی قیمت کالا و خدمات است.
معاون نظارت بر کالاهای مصرفی و شبکه های توزیعی و اقتصادی سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان همچنین گفت: 
با توجه به اینکه سامانه مذکور در شروع فعالیت است و براساس شرایط و قواعد عادی بازار و ضرورت وجود کالا، برخی اقلام پیش از این 
تولید و با قیمتهای قبل در بازار موجود است و از آنجاییکه اطلاعات مندرج در سامانه 124، قیمت فعلی کالا در سطح کشور است و نه 
قیمت درج شده بر روی محصول، آنهم بدون توجه به تاریخ تولید آن، لذا مقایسه این دو موضوع و اطلاع رسانی آن با هدف عدم کارکرد 
مطلوب سامانه صحیح نیست و ضرورت اصلاح قیمتها توسط واحدهای تولیدی، در خصوص تمامی محصولات با توجه به تغییرات 

قیمت مواد اولیه یا سایر عوامل موثر بر بهای تمام شده براساس اطلاعات قیمتی منتشره، حاکی از کارکرد مطلوب این سامانه است.
موسوی اظهار کرد: هدف نهایی طراحی و اجرای سامانه مورد نظر، تسهیل اطلاع رسانی به موقع و دقیق از قیمت کالاها برای استفاده 

عموم شهروندان است و حساسیت و دقّت مخاطبان در شروع راه اندازی سامانه قابل ستایش است

که  زمانی  تا  است  معتقد  تهران  بازرگانی  اتاق  رییس 
اصلاحات لازم در اقتصاد ایران رخ ندهد، طرح هایی مانند 

حذف صفر از پول ملی تاثیری ندارد.
مسعود خوانساری دیروزدر نشست هیئت نمایندگان 
 30 تورمی  ما  کشور  وقتی  گفت:  تهران  بازرگانی  اتاق 
درصدی را تجربه می کند یعنی به طور میانگین هر سه 
سال یک صفر به قیمت ها افزوده می شود؛ از این رو بدون 
اصلاح این شاخص های کلان، طرح فعلی راه به جایی 

نمی برد.
وی با بیان این که حذف چهار صفر از پول ملی می تواند 
باشد، گفت: حل مشکلات  داشته  بر  در  مثبتی  نتایج 

حسابداری و کاهش هزینه ها در زمینه  محاسبات، بخشی از نتایج مثبت این کار است، اما قبل از اجرایی شدن این طرح باید به 
انجام برخی اصلاحات اساسی در اقتصاد پایبند بود.

رییس اتاق بازرگانی تهران با اشاره به اعتراض بخش خصوصی ایران به تحریم محمدجواد ظریف وزیر امور خارجه ایران، تاکید 
کرد: دکتر ظریف توانسته در ماه های گذشته با مصاحبه های خود یک فشار روانی علیه تصمیمات دولت ترامپ به وجود آورد و 

همین موضوع آمریکا را عصبانی کرده است، از این رو ما ضمن محکومیت تحریم ایشان از اقدامات شان سپاسگذاریم.
خوانساری با اشاره به مشکلاتی که ارز 4200 تومانی برای اقتصاد ایران به وجود آورده است، گفت: ارزهای چند نرخی بستر 

ایجاد فساد و رانت هستند و در طول ماه های گذشته ارز 4200 تومانی باعث ایجاد بی عدالتی شده است.
وی ادامه داد: با توجه به این که نتوانسته ایم سیستم توزیع سریعی برای این ارز ایجاد کنیم، عملا کالاها با قیمت ارز آزاد به 
دست مردم می رسد و از این رو بخش خصوصی خواستار قطع سریع ارز 4200 تومانی و جایگزینی یارانه نقدی برای حمایت 

از مردم است.
رییس اتاق بازرگانی تهران با اشاره به مشکلاتی که در ممنوعیت صادرات برخی کالاها به وجود آمده، اظهار کرد: جز مشروبات 
الکلی و مواد مخدر، صادرات سایر کالاها مجاز است و دولت می تواند با وضع  کردن تعرفه، مدیریت بازار را در اختیار بگیرد، زیرا 

در غیر این صورت ما شاهد آن خواهیم بود که سرمایه تولیدی کشور از بین می رود و تولیدکنندگان با مشکل مواجه می شوند.

در روزهای آینده 

قیمت رب گوجه فرنگی کاهش می یابد
رییس اتاق بازرگانی تهران:

حذف صفر، بدون اصلاحات اقتصادی بی فایده است
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حیدر بهاروند، رئیس سازمان لیگ فدراسیون فوتبال به تشریح 
آخرین وضعیت ورزشگاه های میزبان بازی های لیگ برتر پرداخت.

حیدر بهاروند درباره تغییرات رخ داده در ورزشگاه ها در راستای 
مایه  داشت:  اظهار  لیگ  سازمان  و  فوتبال  فدراسیون  الزامات 
خرسندی است که جامعه فوتبال و مردم عزیز علاقه مند در هفته ها و 
روزهای اخیر خبرهای خوبی از اکثریت ورزشگاه هایی که مسابقات 
لیگ برتر در آنها برگزار می شود، شنیده اند. این تحولات با تلاش 
باشگاه ها،  فوتبال،  فدراسیون  جوانان،  و  ورزش  وزارت  گسترده 
ادارات کل ورزش و جوانان استان ها و شرکت تجهیز عملیاتی شد 
تا در مسیر رفاه حال تماشاگران برای فصل آتی مسابقات گام های 
رخ  قائمشهر  و  سیرجان  در  که  اتفاقی  شود.  برداشته  استواری 
داد نمونه عملی تحقق اهداف بزرگ در بحث زیرساخت ها بود که 

می تواند برای تمام باشگاه ها الگو باشد.
وی ادامه داد: به عنوان عضوی از خانواده بزرگ فوتبال، صمیمانه 
سپاسگزار تلاش های صورت گرفته هستم. اینکه باشگاه ها تلاش 
کردند تا بستر لازم برای تحقق استاندارهای مدنظر انجام شود، 
هزینه های زیادی را می طلبید که با همت و تلاش و کوشش همه 
جانبه رنگ واقعیت به خود گرفت و لذا طرح مباحثی چون ظاهری 
بودن این تغییرات ظلم، توهین و بی انصافی در حق مردم، باشگاه ها 
و خانواده فوتبال تلقی می شود. متأسفانه "رسانه ایران" که از دولت 
ارتزاق می کند واقعیت روند پیشرفت ورزشگاه ها را وارونه القا می کند و 
این روند را ظاهری تلقی کرده است. این رفتار، اجحاف در حق مردم 
و هواداران خوب باشگاه هاست که زحمات آنان را نادیده می گیرند. 
امیدواریم در هر مقطع زمانی واقعیت ها گفته شود و همه ی دوستان 

رسانه ای می توانند به ورزشگاه رفته و خود از نزدیک تغییرات و ایجاد 
الزامات را به نظاره بنشینند.

رئیس سازمان لیگ خاطرنشان کرد: درباره ورزشگاه آزادی باید 
بگویم گیت های بیرونی و طبقه اول تکمیل شده است و در حال 
حاضر فرآیند تکمیل گیت های طبقه دوم انجام می شود. مشکل 
دو باشگاه پرسپولیس و استقلال برای فروش الکترونیک بلیت هم 

حل شد.
وی ادامه داد: در ورزشگاه شاهین شهرداری بوشهر، دوربین ها 
کار گذاشته شده و صندلی های این ورزشگاه هم شماره گذاری شده 
است.گیت های ورزشگاه هم در حال نصب است تا میزبان مسابقات 

شاهین بوشهر باشد.
سکو،  که  بگویم  باید  گهر  گل  باشگاه  درباره  افزود:  بهاروند 

رختکن و VIP ساخته شده است.گیت ها در حال نصب است و 
شماره گذاری تمام شده. در ورزشگاه ماشین سازی، کار راه اندازی 
دوربین ها انجام شده، شماره گذاری ها انجام می شود و گیت ها در 
حال نصب است. در بحث باشگاه ذوب آهن اصفهان یک قسمتی 
از ورزشگاه سکو نداشت که سکوگذاری شد. این ورزشگاه گیت 
ندارد و تلاش می کنند تا گیت ها را هم نصب کنند. وضعیت تیم 
نفت مسجدسلیمان هم تقریباً مانند ذوب آهن است و باید در بازی 
اول بیرون بازی کند. ورزشگاه فولاد هم فقط گیت می خواهد، چون 
شماره گذاری انجام شده و دوربین هم دارد، اما بعید است به این 

هفته برسد.
بهاروند خاطرنشان کرد: برای هفته دوم لیگ برتر، ورزشگاه یادگار 
امام )ره( تبریز دوربین هایش نصب شده، صندلی ها در حال نصب 
و شماره گذاری هستند و گیت ها هم در حال آماده سازی است و 
به هفته دوم می رسد. در حال حاضر نصب صندلی های ورزشگاه 
پارس جنوبی شروع شده، ولی بعید است به هفته دوم برسد، چون 
گیت ها آماده نیست. ورزشگاه های سایپا و صنعت نفت هم بعید 
است به هفته دوم برسند و این دو تیم بیرون از خانه بازی می کنند. 
استادیوم سپاهان هم صندلی گذاری و دوربین هایش نصب شده 
است. فقط گیت این ورزشگاه مانده است و به هفته دوم می رسد. 
ورزشگاه نساجی مازندران هم فقط گیتش مانده و صندلی گذاری 
شده است که به احتمال زیاد به هفته دوم می رسد. ورزشگاه شهر 
خودرو هم گیت هایش باقی مانده که بعید است، به این هفته برسد، 
ولی موضوع را پیگیری می کنند. به هرحال، هر ورزشگاهی الزامات 

را ایجاد نکند نمی تواند میزبان مسابقات باشد.

 تشریح آخرین وضعیت ورزشگاه ها از زبان رئیس سازمان لیگ

 ذوب آهن و نفت مسجدسلیمان در هفته اول بیرون از خانه بازی می کنند

 زرینچه:

 استقلال مدعی اصلی قهرمانی است
فوتبال  تیم  سرپرست  زرینچه،  جواد 
استقلال تأکید کرد که این تیم یکی از 

مدعیان اصلی قهرمانی خواهد بود.
جواد زرینچه درباره شعارهای هواداران 
استقلال در پی عدم حضورشان در بازی 
داشت:  اظهار  پیکان  مقابل  تدارکاتی 
تماشاگر  بدون  بود  قرار  ابتدا  از  بازی 
تیم  سرپرست  که  روزی  از  شود.  برگزار 
استقلال شدم، هواداران را با مسئولیت 
خودم به محل تمرینات راه داده ایم. روز 
گذشته اما، به هواداران گفتم که موافق 
حراست  وقتی  اما  هستم،  حضورشان 
ورزشگاه پیکانشهر اجازه نمی دهد، چه 

کار کنم؟
وی افزود: یکی دو نفر از این تعداد خط گرفته بودند و شناخته شده هستند. زرینچه و 
فتحی چه کار کنند، وقتی مسئول ورزشگاه اجازه نمی دهد؟ اینها افراد مریضی هستند 
و نمی خواهند استقلال آرامش داشته باشد، اما کور خوانده اند. بازیکنان استقلال به 
همراه هواداران واقعی می خواهند استقلال بدون حاشیه وارد لیگ شود. مطمئن باشید 

استقلال یکی از مدعیان اصلی قهرمانی خواهد بود.
سرپرست تیم فوتبال استقلال در خصوص تجمع هواداران مقابل باشگاه در پی 
استعفای استراماچونی گفت: بحث استعفا مطرح نیست. اگر دست روی دست گذاشته 
شود و کاری صورت نگیرد، پیگیری هواداران بد نیست، اما بدانند فتحی همه تلاشش را 
می کند که کارها درست انجام شود. هادی مباشری معاون اجرایی باشگاه قلبش را عمل 
کرده و علی خطیر هم معاونت ورزشی را رها کرده است. مسئله استقلال فقط آوردن 
بازیکن نیست که همه از فتحی چنین توقعی دارند. استقلال کارهای مختلف دارد. با 

فحش دادن و دعوا چیزی حل نمی شود و به اسم استقلال لطمه می زند.

برزیلی نیامد؛ پرسپولیس امیدوار به آقای گل
علیرغم وعده مدیران پرسپولیس برای جذب مهاجم خارجی، در نهایت او طبق برنامه 

در تهران حاضر نشده است.
بعد از اینکه مادیبو مایگا در تست های پزشکی باشگاه پرسپولیس رد شد و نتوانست 
و  را معرفی  به زودی گزینه دیگری  آنها اعلام کردند  را جلب کند،  تیم  نظر مدیران 
مراحل عقد قراردادش را دنبال خواهند کرد. اوایل هفته از براندائو به عنوان گزینه دیگر 
پرسپولیس برای خط حمله نام برده شد. بازیکنی که سابقه حضور در لیگ برزیل را در 
کارنامه دارد و قرار بود بامداد امروز در تهران حاضر شود و مراحل عقد قرارداد را پشت سر 
بگذارد. با این حال این اتفاق تا به این لحظه رخ نداده تا در فاصله کم مانده به شروع 
فصل جدید، گابریل کالدرون از بزرگترین خواسته خود در زمان حضورش روی نیمکت 

پرسپولیس با نگرانی یاد کند.
اکنون با تاخیر در حضور مهاجم خارجی پرسپولیس در تهران، علی علیپور بار دیگر 
به مرد مورداعتماد هواداران این تیم تبدیل شده است. بازیکنی که در فصل هفدهم 
به عنوان آقای گلی لیگ دست یافت و فصل گذشته را نیز با عنوان بهترین گلزن 

سرخپوشان به پایان رساند.
علیپور که پیش از شروع تمرینات با شایعاتی درباره جدایی و حضورش در فوتبال اروپا 
مدتی در صدر اخبار قرار گرفته بود، در نهایت به توافق برای ادامه همکاری با سرخپوشان 
رسید و باید دید در افتتاحیه لیگ قادر خواهد بود با گلزنی و بازگشت به مسیر آقای گلی 

هواداران این تیم و همچنین کالدرون را امیدوار نگه دارد یا خیر.

پیکان دو خروجی جدید معرفی می کند
باشگاه پیکان دیروز با دو بازیکن خود قطع همکاری خواهد کرد.

باشگاه پیکان برای شروع فصل جدید لیگ برتر، دست به تغییرات وسیعی زده و رفته 
رفته خود را مهیای لیگ نوزدهم می کند.

بعد از اینکه حجت صدقی، دروازه بان سابق این تیم که برای پشت سر گذاشتن دوران 
سربازی راهی ملوان شده بود، در بازگشت به این تیم مورد توجه کادرفنی قرار نگرفت، 

پایان همکاری خودروسازان با این گلر اعلام شد.
آرمان قاسمی نیز دیگر بازیکنی بود که در این فصل موردتوجه کادرفنی و مدیران 
باشگاه قرار نگرفته و در اتفاقی عجیب بعد از سال ها حضور در این تیم، از جمع پیکانی ها 

خارج شده است.
باشگاه پیکان بیشترین خروجی را البته در خط هجومی خود داشته و نفرات شاخصی 
همچون محمد قاضی، عیسی آل کثیر و محمد روستایی از جمع این تیم جدا شده اند.

گفته می شود دیروز نیز حسین فرکی به جمع بندی لازم برای خروج نام دو بازیکن دیگر 
نیز خواهد رسید که یکی از هافبک های جوان تیم نیز احتمالا در این لیست خواهد بود.
با توجه به شروع فصل جدید که از هفته بعد استارت خواهد خورد، باشگاه پیکان با 
نظر کادرفنی اقدام به جذب چند بازیکن دیگر در کوران مسابقات خواهد کرد. آنها در 
حال حاضر در خط دروازه به یک گلر جوان چشم دوخته اند و در خط حمله نیز به دنبال 

تقویت تیم هستند.

مهاجمی که همه کار برای شهرخودرو می کند

مغضوب استقلال، گرت بیل یحیی!
شهرخودرو در این فصل بازیکنی را به خدمت گرفته که نشان از روزهای اوجش در 

فوتبال ایران دارد.
یحیی گل محمدی در فصل نقل و انتقالات پیش علاوه بر حفظ یونس شاکری، اقدام 
به جذب مهاجمی کرده است که نمایش خیره کننده قابلیت های بالای بازی او حداقل 
در چند دیدار تدارکاتی اخیر شهرخودرو، نامش را بیش از پیش سر زبان هواداران فوتبال 

خراسان انداخته است.
روح الله باقری که با شکل و شمایل و موهایی شبیه به گرت بیل، چیزی شبیه به 
درگیری ها و جنگندگی وینگر رئال را نیز در بازی اش به نمایش می گذارد، قدرت بالایی 
هم در زدن ضربات ایستگاهی دارد که یکی از بهترین های آن را در بازی تدارکاتی برابر 
بادران به یحیی نشان داد تا همه را نسبت به رشد کارآیی خط تهاجمی شهرخودرو در 

لیگ پیش رو امیدوارتر کند.
باقری که علیرغم جنگندگی به دلایلی نامعلوم ناگهان از ترکیب استقلال در فصل 
گذشته کنار رفت و نیمکت نشین و سکونشین شد، این روزها مرد با انگیزه تمرینات 
شهرخودرو خراسان است که در هر بازی ولو تدارکاتی موفق شده تمام خواسته های فنی 
را اجرایی کند و نمره قبولی از کادر فنی مشهدی ها کسب کند. گل اول دیدار تدارکاتی 
شهرخودرو برابر گل گهر با فرار دیدنی و خطایی که بر روی او در محوطه جریمه رخ داد 

به ثمر رسید.

ورزشگاه محک می خورند؛

تصمیم جدید سازمان لیگ برای شروع
سازمان لیگ فوتبال ایران قصد دارد تنها برنامه سه هفته نخست رقابت های لیگ برتر 

نوزدهم را مشخص کند.
برنامه زمان بندی رقابت های نیم فصل اول لیگ برتر معمولا هم زمان با قرعه کشی این 
مسابقات اعلام می شد. روندی که با توجه به تاخیر در زمان شروع رقابت های لیگ برتر 

به دلیل عدم تجهیز ورزشگاه ها برای فصل نوزدهم رعایت نشد.
با وجود اینکه حدود 10 روز از قرعه کشی رقابت ها می گذرد اما هنوز خبری از زمان 

بندی بازی های دور رفت این مسابقات نیست.
سازمان لیگ فوتبال ایران برنامه بازی های هفته اول تا سوم را مشخص کرده و قصد 
دارد آن را تا دو روز آینده اعلام کند. تایید نهایی ورزشگاه های میزبان باعث تاخیر در 

اعلام زمان برگزاری بازی ها شده است.
کمیته مسابقات سازمان لیگ فوتبال قصد دارد پس از بررسی شرایط میزبانی تیم ها در 

سه هفته آینده درباره زمان برگزاری بقیه بازی ها تصمیم گیری کند.

رئیس هیات اسکیت استان قم :

تیم داتیس قم قهرمان مسابقات رول بال
 بانوان کشور شد

رئیس هیات اسکیت استان قم گفت: تیم داتیس قم علاوه بر کسب عنوان قهرمان 
مسابقات دسته های آزاد رول بال بزرگ سالان بانوان کشور، عناوین خانم گل و فنی ترین 

بازیکن رقابت ها را نیز به خود اختصاص داد. 
حمید جلیلی افزود: در این رقابت ها بیش از 80 ورزشکار از سراسر کشور حضور 

داشتند.
وی بابیان اینکه این رقابت ها از تاریخ 17 مردادماه به مدت 2 روز در سالن شهدای 
بهزیستی قم برگزار شد، ادامه داد: تیم داتیس قم با اقتدار قهرمان شد و  تیم بانوی کویر 
یزد موفق به کسب مقام دوم شد و تیم سایمان الف تبریز نیز جایگاه سوم این رقابت ها را 

به خود اختصاص داد.
رئیس هیات اسکیت قم اظهار داشت: خانم نوریه عباسی از تیم داتیس قم با 12 گل 
زده عنوان خانم گل مسابقات و همچنین خانم ها سارا پورشادمان از تیم داتیس قم و 
فاطمه سیلانیان از تیم بانوی کویر یزد به عنوان فنی ترین بازیکنان این رقابت ها دست 

یافتند.

صالحی امیری:

قصد ورود به فوتبال را ندارم
با  رابطه  در  المپیک صحبت های مطرح  ملی  رئیس کمیته 
حضورش در انتخابات دوره آتی فدراسیون فوتبال را تکذیب و 

تاکید کرد که انگیزه ای برای ورود به این فدراسیون ندارد.
یکبه گزارش خبرنگار مهر، سید رضا صالحی امیری در واکنش 
در  با حضورش  رابطه  در  برخی صحبت های مطرح شده  به 
انتخابات دوره آتی فدراسیون فوتبال گفت: همینجا در کمیته 
ملی المپیک هستم و جایگاه مان را داریم. باید برنامه ای که 
تعریف کرده ایم را باید به نتیجه برسانیم. قطعا بنده هیچ گونه 

ورودی به هیچ فدراسیونی نخواهم داشت.
*انگیزه ای برای ورود به انتخابات فوتبال ندارم

وی ادامه داد: تلاش ما در کمیته ملی المپیک این استکه در 
کنار وزارت ورش از جامعه بزرگ ورزش حمایت کنیم. مشخصا 
هیچ  انتخابات  به  ورود  برای  ای  انگیزه  گونه  هیچ  اینجانب 

فدراسیونی نداریم از جمله فوتبال.
*استعفای مجیدی صحت ندارد

رئیس کمیته ملی المپیک که در برنامه سلام صبح بخیر سیما 
حضور پیدا کرده بود، در ر ابطه با تیم فوتبال امید، وضعیت فرهاد 
مجیدی در این تیم و برخی اختلاف نظرها که تا مرز استعفای 
وی هم پیش رفته است، تصریح کرد: این موضوع صحت ندارد. 
فرهاد مجیدی منتخب فدراسیون فوتبال است و رسالت ما هم 
حمایت از سرمربی منتخب است. مجیدی در کنار استیلی و 
دیگر اعضای کادر فنی کارشان را انجام می دهند. انتظارمان این 
است که بعد از بیش از چهار دهه، تیم فوتبال امید اینبار بتواند به 

المپیک راه یابد.
*تیم امید نیازمند حمایت است

دهد،  رخ  باید  اتفاق  چند  زمینه  این  در  اینک  بیان  با  وی 
خاطرنشان کرد: اول اینکه باشگاه ها باید حمایت و همکاری 
داشته باشند. نسل جدید نیازمند حمایت از سوی باشگاه ها 
هستند. دوم اینکه مجموعه جوانی که در اردو هستند بتوانند 

کسب تجربه کنند. 
*نشست با تاج و داورزنی در مورد تیم امید 

صالحی امیری خاطرنشان کرد: تیم امید بستر اصلی برای تیم 
ملی است و جوانان امروز بسیار خوب درخشیدند. حمایت های 
مالی و پشتیبانی در اردو نیز انجام شده است. اخیرا با آقایان تاج 
و داورزنی جلسه ای داشتیم و مشغول بحث و تلاش برای حمایت 

هستیم تا این تیم بدون کوچکترین مشکل راهی 2020 شود.
*اضافه شدن دستیار خارجی به تیم امید 

رئیس کمیته ملی المپیک درباره حضور دستیار خارجی در 
تیم امید و اینکه »آیا ممکن است به المپیک راه پیدا کند؟«، 
گفت: فرهاد مجیدی یک دستیار خارجی را پیشنهاد کرد، ما هم 
مشکلی نداریم و او اضافه می شود. ما در انتخاب مربی دخالت 
مستقیم نداریم، تلاشمان این است که آنها موفق باشند. ما در 
تلاشیم که مسئله تیم امید در چارچوب تیم ملی ما دیده شود. 
اکنون هم وزارت ورزش و هم کمیته المپیک و هم فدراسیون به 
صورت جدی پشتیبان تیم امید هستیم تا شاهد راه یابی آن به 

2020 باشیم.
*اختلافات ورزش کم نشده، از بین رفته است

وی درباره کاهش اختلاف در ورزش که سیاست اصلی کمیته 

ملی المپیک است، تصریح کرد: اختلافات دیگر نیست و از لفظ 
کم هم استفاده نکنید. همیشه حاشیه های ورزش فربه و متن 
آن لاغر بود اما در این دوره سیاست های ما بر این قرار گرفت که 
حاشیه ها که انرژی را کم می کنند کنار بگذاریم و به متن که ما را 
به قله می رساند بپردازیم. کنار گذاشتن حاشیه ها و داشتن برنامه 
برای رسیدن به وفاق مهم است. ما کسی را مقصر نمی دانیم و 
همه در کنار هم تلاش می کنیم. چالش ها و موانع هم مسئولیت 
دارد. ما همیشه دنبال مقصر می گردیم ولی در این دوره دنبال 
مقصر نمی گردیم و وظیفه ما وفاق برای آماده سازی تیم ها و 
رسیدن به قله ها و سکوها است و مسئولیت چالش ها را هم می 
پذیریم. چرا که مشکلات همواره از جایی شروع می شود که ما 

فرافکنی کنیم و تقصیر را دیگران بیندازیم.
*با وفاق وارد رویدادهای بین المللی می شویم

صالحی امیری یادآور شد: امروز کادر مدیریتی ورزش ایران 
همه و همه در یک شرایط واقعا انسجامی و وفاق به سر می برند 
چون اهداف بلندتری داریم و می خواهیم در عرصه های جهانی 
بدرخشیم. اگر والیبال و کشتی ما می درخشد محصول انسجام 
است و ما چند رویداد دیگر پیش رو داریم که باید با وفاق وارد آنها 

شویم.
*نظام تصمیم گیری فردی منسوخ شده است

مالی  حمایت  و  پشتیبانی  خصوص  در  امیری  صالحی 
فدراسیون ها و ورزشکاران نیز گفت: مجموعه ظرفیت نرم افزاری 
و سخت افزاری و منابع مالی ما در وزارت ورزش درگیر کسب 
سهیمه است. ما ستاد عملیاتی در کمیته المپیک به سرپرستی 
نصرالله سجادی ایجاد کردیم و ستاد عالی نیز به ریاست وزیر 
ورزش ایجاد شده و همه تصمیم گیر هستند. نظام تصمیم گیری 
فردی در دنیا هم منسوخ شده است. ما 17 کمیته داریم که 
شامل نخبه ها هستند و اتاق تصمیم گیری و فکر ما این کمیته ها 
هستند و در نهایت ما به تصمیم گیری می پردازیم. از نظر منطق 

مدیریتی فردگرایی مرده است.
*ورزش به منابع بیشتری نیاز دارد

وی ادامه داد: دولت با همین شرایط اقتصادی کمک می کند. 
ما حدود 80 درصد منابع سال قبل را تا مرداد ماه تخصیص داده 
ایم. البته ورزش ما نیاز بیشتری دارد اما به هر حال باید شرایط 
کشور را درک کرد. ظرفیت های ما همگی 24 ساعته در خدمت و 
تیم ها در داخل و خارج در اردو هستند. آن چیزی که در ظرفیت 
کشور و توان دولت است انجام شده و در این زمینه شفاف بوده 

ایم. همه دریافت ها و پرداخت های ما در سایت موجود است.
*برای المپیک توکیو بیشتر از دوره قبل کسب 

سهمیه می کنیم
رئیس کمیته المپیک میزان سهمیه ایران در المپیک سال آینده 
و مقام ایران را اینگونه پیش بینی کرد: منطق پیش بینی منطق 
خوبی نیست. اگر بپرسید برای کسب سهمیه چه می کنید، باید 
بگویم ما تصمیم گیر نیستیم و هرکسی کسب سهمیه کرد اعزام 
می شود. برخی رشته ها تا اردیبهشت ۹۹ برای کسب سهمیه 
فرصت دارند. پیش بینی ما این است که کسب سهمیه ما از دور 
قبل بیشتر باشد اساسا بحث مدال به سه عامل کسب سهمیه، 
وضعیت رقبا و آمادگی 206 کشور دیگر برمی گردد. آنجا عرصه 
ثانیه ها است و در دومیدانی صدم ثانیه هم ارزش دارد، امید ما 

این است که کاروان ما در 2020 بدرخشد.
*دعوت از اهالی ورزش برای اهدای یادبودهای شان به 

موزه ملی ورزش
تاریخ  و  ورزش  موزه  اندازی  راه  خصوص  در  امیری  صالحی 
شفاهی ورزش یادآور شد: همواره موزه ها نمایانگر غرور ملت ها 
هستند. همانطور که یک ایرانی در موزه ایران باستان احساس 
غرور می کند، برای موزه ورزش نیز احساس نیاز کردیم و در 
2۵00 متر فضا آن را راه اندازی کردیم تا کنون بیش از 200 مدال 
و کاپ اهدا شده و از همه پیشکسوتان، ورزشکاران، خبرنگاران و 

مردم می خواهیم آثار، اسناد، عکسها، لباس و... را به موزه قرض 
بدهند و ما به آنها سند می دهیم و محفوظ است.

*بیان تلخی ها و شیرینی های 100 ساله ورزش
 در تاریخ شفاهی ورزش

وی افزود: درباره تاریخ شفاهی ورزش ایران هم یک نکته خیلی 
مهم این است که این ملت پرخاطره است. از سال 1306 ورزش 
مدرن ایران آغاز شده و جام ارجان مربوط به 3200 سال قبل 
است و ۵ حلقه است که برخی معتقدند ۵ حلقه المپیک از آن 
گرفته شده و همه ورزشی است. این تاریخ نیازمند بازگویی و 
بازنویسی است. بنابراین یک تیم قوی شروع به کار کرده اند و ما 
در مجموع برای همه رشته های ورزشی و همه قهرمانان فایل باز 
کرده ایم و تاریخ شفاهی بیانگر تلخی ها و شیرینی های جامعه 

ورزش در یک صد سال گذشته است.
*تصمیم گرفتیم مناقشه زیادی در فوتبال نداشته باشیم

رئیس کمیته المپیک درباره زمان آغاز لیگ برتر فوتبال گفت: 
ما تصمیم گرفتیم در فوتبال خیلی مداخله نکنیم چون پرمناقشه 
است. پریروز جلساتی داشتیم که امروز هم ادامه دارد و لیگ 
همین روزها برگزار می شود. نسلی در جامعه منتظرند و نمی شود 
آنها را نادیده بگیریم. روزهای آینده تاریخ قطعی اعلام می شود و 

لیگ به عنوان بخشی از مطالبه مردم برگزار می شود.
وی درباره برگزاری بازی افتتاحیه لیگ در 31 مرداد گفت: لیگ 

همین روزها برگزار خواهد شد.
*سهراب مرادی بدون جراحی به المپیک می رسد

 صالحی امیری درباره دلیل کاهش سهمیه در وزنه برداری در 
المپیک نیز گفت: کمیته ملی المپیک قوانین سختی را وضع 
کرده و ما باید بدانیم دنیا به سمت ورزش پاک می رود. در گذشته 
سهمیه  دو   2020 برای  داشتیم.  دوپینگ  درباره  مشکلاتی 
بیشتر نداریم و باید دقت کنیم. همچنین برای سهراب مرادی 
قهرمانمان که اکنون در آلمان است طلب شفا دارم. روز شنبه با 
پزشک ایشان جلسه ای داشتم و از وضعیت سهراب خیلی راضی 

بود. ایشان قول داد سهراب را بدون جراحی به المپیک برساند.
*ورزش بدون قهرمان معنایی ندارد

صالحی امیری درباره راه اندازی گروه تلگرامی که در آن اکثر 
قهرمانان به نام ایران در آن حضور دارند، تصریح کرد: جامعه 
ورزش هویت خود را از قهرمانان می گیرد، از تختی انسان بزرگ 
و با معرفت و با فضیلت که پهلوان ما است تا سایر عزیزانی که 
در عرصه ها می درخشند. بنابراین نمی شود ورزش را بدون 
قهرمانان  احوال  که  داریم  ما گروهی  کرد.  توصیف  قهرمان 
و  ندارد  معنایی  قهرمان  بدون  ورزش  پرسیم.  می  را  ورزشی 
نمی شود از احسان حدادی بخواهید در 2020 سکو برود اما 
مسائل او را نبینید یا سهراب مرادی قهرمان طلایی شما باشد 

اما احوالش را نپرسید.
*ورزش ایران کام ملت را شیرین می کند

رئیس کمیته المپیک در پایان گفت: ورزش ایران کام ملت را 
شیرین خواهد کرد و انگیزه و اراده قوی دارد تا شرایطی ایجاد کند 
که ملت ایران در شرایط سخت اقتصادی کامشان شیرین شود. 
همانطور که والیبال کام مردم را شیرین کرد و باقی رشته ها هم 

سهمیه خواهند گرفت.

 رئیس هیات بدنسازی و پرورش اندام استان قم با اشاره به میزبانی این استان از 
مسابقات لیفت بالوازم قهرمانی باشگاه های کشور گفت: ورزشکاران قم با کسب 20 
مدال رنگارنگ، دو عنوان نائب قهرمانی و یک عنوان سومی تیمی در این رقابت ها 

خوش درخشیدند. 

سعید آمده افزود: این مسابقات با حضور بیش از ۵00 ورزشکار،مربی و سرپرست از 
سراسر کشور از 14 تا 18 مرداد به میزبانی قم برگزار شد.

وی ادامه داد: نتایج درخشان تیم استان قم در مسابقات لیفت بالوازم قهرمانی 
باشگاه های کشور حاکی از شروع روزهای خوب برای پاورلیفتینگ استان قم است.

وی افزود: در این مسابقات تیم قم بیش از 20 مدال رنگارنگ در رده های سنی 
مختلف کسب کرد و در سطح تیمی نیز استان قم توانست مقام نایب قهرمانی در 
رده سنی جوانان، نایب قهرمانی در رده سنی پیشکسوتان و مقام سوم تیمی رده 
سنی بزرگسالان را کسب نماید. آمده اظهار داشت: این دوره از مسابقات یکی از 
باکیفیت ترین مسابقات لیفت قهرمانی باشگاه های کشور که با همکاری خوب اداره 
کل ورزش و جوانان قم در شرایط بسیار مطلوب برگزار شد. رئیس هیات بدنسازی و 
پرورش اندام قم با تقدیر از نگاه باز و همکاری های بی دریغ اداره کل ورزش و جوانان 
در حمایت و پشتیبانی از این مسابقات، ادامه داد: این مسابقات مانند تمام مسابقات 
ملی و بین المللی در سالن همایش فرهنگسرای جوان برگزار و این امر موجب شد تا 
تمام ورزشکاران حاضر در این رقابت ها و مسئولان فدراسیون از سطح کیفیت بالای 
میزبانی رضایت داشته باشند. هم اکنون بیش از 4800 ورزشکار سازمان یافته ذیل 

هیات بدنسازی و پرورش اندام مشغول فعالیت حرفه ای هستند.

 رئیس هیئت کشتی استان قم اعلام کرد فرنگی کاران قمی در مسابقات بین المللی گرجستان 
2 مدال برنز کسب کردند. محسن وزیری اظهار داشت:رقابت های کشتی جایزه بزرگ گرجستان 
در حالی برگزار شد که تیم ملی کشتی فرنگی بزرگسالان با تیم کاملی از نفرات اردونشین راهی این 
مسابقات شده بود و حضور در این رقابت ها محکی برای فرنگی کاران ملی پوش به منظور به دست 
آوردن جایگاه اصلی در ترکیب تیم ملی نیز بود. وی افزود: در ترکیب تیم ملی، 3 کشتی گیر از قم 
حضور داشتند که در اوزان خود روی تشک رفتند و عملکرد خوبی نیز از خود به نمایش گذاشتند به 
طوری که 2 فرنگی کار جوان قمی در این رویداد روی سکو رفتند اما دست علی اکبر حیدری از مدال 
کوتاه ماند. رئیس هیئت کشتی استان قم گفت:  محمدجواد رضایی فرنگی کار قمی در دیدار شانس 
مجدد وزن 67 کیلوگرم 8 بر صفر حریف گرجستانی را شکست داد و  در دیدار رده بندی وزن 67 
کیلوگرم 7 بر صفر از سد نماینده آذربایجان گذشت و صاحب مدال برنز شد. وی بیان داشت:  علیرضا 
نجاتی دیگر فرنگی کار قمی بود که در وزن 60 کیلوگرم در دیدار رده بندی حریفی از گرجستان را 
از پیش رو برداشت و صاحب مدال برنز شد و بدین ترتیب هر دو کشتی گیر جوان ما توانستند در 
این مسابقات مدال کسب کنند. وزیری عنوان کرد: علی اکبر حیدری فرنگی کار قمی و حاضر در 
بازی های آسیایی جاکارتا سومین نماینده کشتی قم بود که در وزن ۹7 کیلوگرم در جدول شانس 

مجدد با شکست برابر حریفی از گرجستان از دور رقابت ها کنار رفت.

رئیس هیات بدنسازی و پرورش اندام استان قم  خبرداد
2۰مدال و سه عنوان تیمی سهم قم از مسابقات لیفت با لوازم  کشور

رئیس هیئت کشتی استان قم:
فرنگی کاران قمی در گرجستان

 2 مدال برنز کسب کردند

سادیو  بازگشت  از  لیورپول  سرمربی 
مانه به دیدار برابر چلسی در سوپر جام 
اروپا خبر داد. دو تیم انگلیسی لیورپول 
و چلسی باید در سوپرجام فوتبال اروپا 
برابر هم قرار گیرند. این دیدار در شهر 
استانبول برگزار می شود. یورگن کلوپ 
سرمربی لیورپول در نشست خبری خود 
قبل از این دیدار با تاکید بر حضور سادیو 
مانه در بازی گفت:  بعد از بازی با نوریچ 
حالا دیدار با چلسی را پیش رو داریم که در سوپر جام اروپاست. این دیدار با فینال لیگ 
قهرمانان متفاوت است و می خواهیم برنده آن شویم. مشکلی برای این دیدار نداریم و 
خبر خوب بازگشت سادیو مانه است که می تواند تیم را در این دیدار همراهی کند. او 
دوست دارد از ابتدا برای تیم به میدان برود و باید بررسی کنیم و تصمیم لازم را بگیریم. 
جمعه در لیگ بازی داشتیم و چهارشنبه باید برابر چلسی بازی کنیم. پنجشنبه به 
انگلیس باز خواهیم گشت و دو روز بعد روز شنبه در لیگ برتر برابر ساوتهمپتون بازی 
داشتیم و نباید آن دیدار را فراموش کنیم.  او در ادامه صحبت های خود گفت:  تازه 
در ابتدای فصل هستیم و ساق پای بازیکنان خسته نشده و همه دوست دارند بازی 
کنند. همان طور که گفتم شنبه در لیگ برتر بازی مهمی با ساوتهمپتون داریم که نباید 
آن را از یاد ببریم و تلاش می کنیم در این دیدار نیز با حضور بازیکنانی که داریم بهترین 
نتیجه ممکن را بگیریم. تلاش می کنیم تغییراتی در این دیدار داشته باشیم تا بتوانیم 

از بازیکنان آماده در هر دو دیدار استفاده کنیم.

یک  ژرمن  سن  پاری  برزیلی  ستاره 
گام دیگر به جدایی از این تیم نزدیک 
شد و به نظر می رسد که روزهای پایانی 

حضورش در این تیم را تجربه می کند.
به نظر می رسد که بعد از کش و قوس 
های زیاد پاری سن ژرمن با جدایی نیمار 
موافقت کرده و این بازیکن در روزهای 
باقیمانده از فصل نقل و انتقالات تیمش 

را ترک خواهد کرد.
نیمار در تابستان حاشیه های زیادی داشته و به صراحت اعلام کرده که دوست 
دارد پاری سن ژرمن را ترک کند و  همین هم باعث خشم هواداران تیم پاریسی شده 
است تا جایی که آنکه در دیدار نخست خود در فصل جدید لوشامپیونه شعارهای 

علیه این ستاره برزیلی دادند و خواستار جدایی او شدند.
شبکه "UOL Esporte" ویدئویی را از فروشگاه رسمی باشگاه پاری سن ژرمن 
منتشر کرد که در آن هیچ پیراهن و تصویری از نیمار دیده نمی شود و این به خوبی 
نشان می دهد که او یک گام دیگر به جدایی نزدیک شده و بسیار بعید است که با این 
شرایط برای فصل بعد هم در تیمش بماند. نیمار پیش از این تاکید کرده که دوست 
دارد که به بارسلونا برگردد این درحالی است که رئال مادرید هم مشتری او است و 
تصویری اخیرا از این بازیکن در کنار زیدان منتشر شد که گمانه زنی های زیادی را 
درباره احتمال حضور او در رئال هم به وجود آورد و بعید نیست که با توجه به هزینه 

زیادی بارسلونا در تابستان امسال این ستاره برزیلی راهی رئال شود.

سرمربی بایرن مونیخ به انتقادهای که بعد از 
جذب پرشیچ می شود واکنش نشان داد.

بایرن مونیخ با ایوان پرشیچ، هافبک کروات 
اینتر به توافق نهایی رسید و قرارداد یک ساله 
و به صورت قرضی امضا کرد. پیوستن پرشیچ 
به بایرن انتقادهایی را به دنبال داشته است. 
بعضی از رسانه های آلمانی نوشتند با توجه به 
اینکه این بازیکن 30 سال سن دارد نمی تواند 
خرید خوبی برای بایرن باشد. کواچ، سرمربی 

بایرن پاسخ این انتقاد را داد. او گفت: نمی دانم چرا این همه انتقاد می شود؟ آیا تنها به 
خاطر اینکه پرشیچ بالای 30 سال سن دارد؟ اشتفان افنبرگ وقتی به بایرن مونیخ آمد 
بالای 30 سال سن داشت اما توانست موفقیت های زیادی به دست آورد و جام های زیادی 

را با بایرن کسب کند.
او ادامه داد: به سن و سال یک بازیکن توجه نکنید بلکه به عملکرد او در میدان نگاه کنید. 
پرشیچ تست پزشکی بایرن را پشت سر گذاشته است و ما از این بازیکن رضایت داریم و به 

همین خاطر هم او را جذب کرده ایم.
ابتدا گزینه اصلی بایرن مونیخ بعد از خداحافظی آرین روبن و فرانک ریبری، لروی سانه 
بود اما این بازیکن رباط صلیبی پاره کرد و در نهایت مدیران بایرن مونیخ مجبور شدند که 

سراغ پرشیچ بروند و او را جذب کنند.
قرارداد این بازیکن به صورت قرضی و تا پایان فصل است البته بایرن با پرداخت 2۵ 

میلیون یورو می تواند  او را به صورت نهایی بخرد.

رضایت کواچ از جذب پرشیچنشانه جدید جدایی نیمار از PSGکلوپ: مانه به دیدار برابر چلسی می رسد
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عضو شورای عالی سیاستگذاری اصلاح طلبان با بیان اینکه جلسات هفتگی با مشاوران رهبری ادامه دارد، گفت: 
نقطه نظرات مطرح شده در جلسات توسط آقای ابوترابی فرد به دست رهبری می رسد. 

محسن رهامی درمورد جلسات هفتگی خود با مشاوران رهبری، گفت: تا زمانی که موضوعات مشترک مطرح 
شده جلو نرود کسی به جمع اضافه نمی شود و فعلا با افراد معتدل از هر دو جریان درباره نگرانی های مختلف کشور به 
گفت وگو می پردازیم. وی موضوعات مطرح شده در این جلسات را درباره مباحث فساد اداری، ارتقای علمی دانشگاه، 
بهبود کیفیت انتخابات و نگرانی های مردم و موضوعات کلان دیگر عنوان و با بیان اینکه ما با دعوت از مسئولان پیرامون 
مسائل مطرح شده بحث و بررسی انجام می دهیم، اظهار داشت: اگر این مباحث به مرحله اقناعی رسید، به مقام های 
بالاتر گزارش داده می شود. رهامی افزود: در عین حال، علی القاعده این موضوعات توسط آقای ابوترابی به رهبری 
انعکاس پیدا می کند و همچنین تلاش داریم یک گزارش مکتوب از مجموع دیدگاه های مطرح شده تهیه و به دست 
ایشان برسانیم. این نماینده سابق مجلس درباره راهکار ارائه شده برای حضور و مشارکت حداکثری مردم در انتخابات 
گفت: البته این شورا و جلسات آن مثل کمیسیون های مجلس نیست که منجر به یک مصوبه و یا سیر قانونی لازم الاجرا 
شود. رهامی در گفت وگو با ایلنا، ادامه داد: آنچه که در این جلسات مورد بحث و بررسی قرار می گیرد توسط افراد به 

جناح ها و جریان های سیاسی منتقل و نگرانی هایشان را آنجا مطرح می کنند و بخشی از آن که مربوط به رفع موانع 
برای انتخابات بوده بر این اساس مورد بحث قرار گرفته که نیروهای موثری که کمتر در صحنه بوده اند، اگر در انتخابات 
حضور بیابند می توانند عقبه خودشان را نیز به صحنه بیاورد؛ بنابراین تلاش بر این است که از نیروهای موثر و تاثیرگذار 
برای حضور و ثبت نام در انتخابات دعوت کنیم. وی در گفت وگو با ایلنا،  افزود: یکی دیگر از بحث های مطرح شده که 
خیلی روی آن تبادل نظر صورت گرفت، مباحث اقتصادی بود که البته پیش از آن در جلسات کمیته راهبردی اصلاحات 
نیز مطرح و راجع به آن در چند جلسه با حضور آقایان شریعتمداری، رحمانی و دژپسند بحث و بررسی صورت گرفت 
و همچنین نگرانی ها به این آقایان منتقل شد. رهامی با بیان اینکه نگرانی های اقتصادی، تورم و بیکاری مسئله بسیار 
پیچیده ای است، گفت: باید تلاش شود که گام های موثرتری برداشته شود چرا که مردم دغدغه هایشان به این مسائل 

بر می گردد.
 رئیس کمیته راهبرد شورای اصلاحات با بیان اینکه برخی از افرا حاضر در جلسات بعضا از نمایندگان مجلس 
هستند و برخی نیز به هرحال در مجموعه مشاوران رهبری هستند، درباره اینکه آیا گزارشان به صورت هفتگی و در پایان 
جلسات به رویت رهبری می رسد، تاکید کرد که این جمع، مجمعی مشورتی است و برای هم اندیشی تشکیل می شود و 

مسائل مطرح شده از طریق ابوترابی ممکن است  به رهبری منعکس شود و بناست بعد از جمع بندی گزارشی مکتوب 
خدمت ایشان نیز ارسال شود. رهامی در واکنش به سخنان منتجب نیا مبنی بر اینکه ملاقات با رهبری و نامه بعدی به 
ایشان فضایی ایجاد کرده که شرایط سخت حصر شکسته شود، افزود: به نظر من هم این موضوع بی تاثیر نبوده، اما حل 
مسائل کلان سیاسی تک عاملی نیست که بگوییم فقط همین یک عامل باعث شده که فضای حصر بازتر شده باشد. 
وی با بیان اینکه فاکتورهای مختلف در این موضوع موثر است، افزود: البته یکی از سرفصل ها و نقاط عطف در رفع حصر 
دیدار من و آقای منتجب نیا با مقام معظم رهبری بود که یکی از موضوعاتی که به طور رسمی مطرح شد همین رفع حصر 
بود. رهامی ادامه داد: بعد از جلسه، من و آقای منتجب نیا به شکل مکتوب مسائل را برای مقام معظم رهبری ارسال 

کردیم که البته این می تواند سرآغاز و نقطه عطفی برای رفع برخی محدودیت های حصر باشد.
عضو شورای عالی اصلاح طلبان با بیان اینکه ما با برخی از مراجع قم هم دیدار داشته ایم و یکی از موارد مورد بحث ما 

درخواست کمک برای رفع حصر بوده آنها وعده دادند که با رهبری تماس گرفته و درباره حصر با ایشان صحبت کنند.
وی بابیان اینکه مراجع عظام علاقه ندارند که اینگونه مسائل در رسانه ها مطرح شود، گفت: پیگری و تماس مراجع 

برای پیگیری مسائل کلان از جمله این قضایا بسیار مهم است.

محسن رهامی مطرح کرد؛ 

مشاوران رهبری موضوعات جلسات  را به ایشان اطلاع می دهند

وقتی مدعیان وحدت، عامل تفرقه اصولگرایان شدند

رویای ناکام حدادعادل برای ایفای نقش 
»ریش سفیدی« 

 فیلسوف دیروز و سیاست مرد امروز 
است؛  شده  جنجال آفرین  هم  باز 
عرصه  در  ناکامی  سبب  به  نه  بار  این 
رقابت های سیاسی همچون باخت به 
لاریجانی برای تصدی ریاست مجلس یا 
کناره گیری اجباری از انتخابات ریاست 
جمهوری، بلکه غلامعلی حداد عادل 
اظهاراتش  و  تکاپوها  ذیل  در  بار  این 
ریش  و  لیدری  نقش  ایفای  برای 
سفیدی اصولگرایان حاشیه ساز شده 
است، خاصه آنجا که از فرصت طلبی 
انتخاباتی و تفکیک نیروهای سیاسی به 
اسلام گرا و غیراسلام گرا سخن به میان 

آورده است.
*حداد فیلسوف پای درس نصر

غلامعلی حدادعادل سالهاست که رخت استادی فلسفه را آویخته و ردای سیاست ورزی 
بر تن کرده است، شاید از همین روست که»سیاستمدارِ فیلسوف« را باید در دو بافت 
متفاوت بررسی کرد؛ حداد متقدم و حداد متأخر. هر اندازه که حداد سال های اخیر در 
نیل به دستاوردهای سیاسی ناکام مانده و هربار به بن بست رسیده است، اما زمانی که پای 
حداد متقدم به میان آید، گویی با فردی از جهانی دیگر مواجه می شویم. حداد عادل که 
در دهه 40 از دانشجویان ممتاز رشته فیزیک بود به مانند بسیاری دیگر که در آن سال ها 
مدهوش علوم انسانی می شدند تصمیم گرفت تا بدین وادی گام بگذارد. آن طور که خودش 
می گوید:» در مهرماه 134۹ دانشجوی فوق لیسانس فلسفه دانشکده ادبیات دانشگاه 
تهران شدم و درس های دور دکتری را در پایان سال تحصیلی ۵3-۵4 به پایان رساندم. 
در این سال ها، دکتر نصر یکی از استادان ما در دور فوق لیسانس و دکتری فلسفه بود و من 
یکی از دانشجویان او.« اما رابطه استاد-شاگردی حداد و سید حسین نصر فراتر نیز رفت. 
حسین نصر در آن روزها چهره ای پرجاذبه برای علاقه مندان به فلسفه اسلامی و سیاسی 
بود. حداد نیز به همین سبب بود که دل درگرو نصر گذاشت. دانشجوی جوان فلسفه 
روابطش با نصر را این گونه توصیف می کند:» پس ازآنکه نصر به ریاست دانشگاه شریف نائل 
آمد، ایشان بنده و نصرالله پورجوادی را به عنوان مسئولین مرکز تعلیمات عمومی دانشگاه 
انتخاب کرد. « اما نصر هم زمان نیز به تأسیس انجمن فلسفه ایران مبادرت ورزید که به 
محفلی برای تبادل نظر و مباحثه بین نحله های فکری پیرو سنت و مدرنیته بدل شد و اغلب 
چهره های آن انجمن نیز خود را وامدار فلسفه ملاصدرا می دانستند. حداد اما اصرار می ورزد 
که در آن زمان با این محفل که »انجمن سلطنتی فلسفه« نام داشت همکاری نمی کرده و 

حتی رساله و مقاله و این قسم از نوشته ها را نیز در آن منتشر نکرد.
*نماینده در سایه مجلس ششم 

چشم اندازی که آن روزها پیش روی حداد قرار داشت تماماً علمی بود، جوانی که غرق 
در اندیشه های فلسفی بود و خود را متأثر از فلسفه امانوئل کانت، فیلسوف بزرگ آلمانی 
می دانست. پس از انقلاب اسلامی نیز او حرفه خود را در محیط علمی و دانشگاهی ادامه 
داد. محبوبیتی هم در بین طیف های سیاسی چپ و راست داشت و او را چهره شاخص 
حوزه ادبیات، فلسفه و فرهنگ به شمار می آوردند.  اما گویی حداد به دنبال مجالی فراخ تر 
از گذشته بود تا بتواند در عرصه سیاست نیز ظهور و بروز یابد. درنهایت نیز تصمیم گرفت تا 
در سال 78 با نامزدی برای کرسی نمایندگی مجلس، رخت سیاست ورزی بر تن کند. اما 
آغاز پیشه سیاسی حداد چندان خوش، جلوه نکرد چراکه مجلس ششم به حیاط خلوت 
حزب مشارکت بدل شده بود، به نحوی که 8۵ درصد از کرسی های بهارستان در اختیار »دوم 
خردادی ها« قرار گرفت. از سوی دیگر حداد تنها زمانی توانست وارد مجلس شود که شورای 
نگهبان آرای علیرضا رجایی را به دلیل تخلفات باطل و او را روانه بهارستان کرد. حداد که 
البته آن زمان اصولگرای معتدلی بود در عمل هیچ مجالی برای ظهور و بروز سیاسی پیدا 

نکرد و شاید بتوان حداد را » نماینده سایه« در این دوره لقب داد. 
*روزی که باهنر، حداد را بر کرسی ریاست مجلس نشاند

انگار که  حداد در تمامی آن سال ها در برابر جولان ها و قدرت نمایی مشارکتی ها سکوت 
کرد تا بتواند با عزمی جزم برای دوره آتی مجلس آماده شود. خیل عظیم نمایندگان 
اصلاح طلبی که از فیلتر نظارتی شورای نگهبان رد نشدند، موجب شد تا مجلسی در 
دور هفتم تشکیل شود که شخصی نظیر حداد دیگر در آن منزوی نبود. چندی بعد نیز 
مجلس یک دست اصولگرا ردای ریاست را بر تن او پوشاند؛ ردایی که البته با توجه به رویکرد 

منفعلانه حداد در دوران تصدی ریاست، برای او کمی گشاد به نظر می رسید. 
در آن روزها تقریبا هیچ تنشی بین مجلس و دولت احمدی نژاد ایجاد نشد، این آرامش 
البته نه از جنس همکاری سازنده و تعامل بلکه به دلیل سکوت محض حداد در برابر 
کژروی ها و قانون گریزی های دولت احمدی نژاد بود. اما پرسش اصلی آن است که چرا 
حداد رئیس آن مجلس شد؟ آن هم در دوره ای که چهره های شاخص تر اردوگاه اصولگرایان 
در مجلس حضور داشتند، افرادی نظیر محمدرضا باهنر، ابوترابی فرد، احمد توکلی، 
محمد خوش چهره، عماد افروغ و ... سوالی که پس از سال ها، باهنر به آن پاسخ داد. او 
در گفتگویی خود را رئیس بر حق مجلس هفتم دانسته که بنابر اقتضای شرایط سیاسی آن 
روزهای کشور تصمیم گرفته تا برخلاف موافقت 200 نماینده با ریاست او، به سود حداد 
کنار برود؛ اقدامی که خود باهنر آن را برخلاف چارچوب های متداول سیاسی توصیف 
می کند. باهنر که پیشینه نمایندگی او به هفت دوره مجلس می رسد تأکید می ورزد که 
حداد پس از ریاست بر مجلس در اغلب تصمیمات ابتدا با او مشورت می کرده است و حتی 
مدیریت جلسه های مجلس نیز بدون باهنر امری بس دشوار برای حداد بود. در مجالس 
هشتم و نهم نیز حداد که گویی هرچه پیش می رفت عطشش برای تثبیت جایگاه سیاسی 
خود افزون می شد بازهم  خود را در معرض آرا نمایندگان اصولگرا برای احیای ریاست خود 
گذاشت اما هر بار رقیب سرسختی در برابر او حضور داشت؛ علی لاریجانی.  آن طور که 
باهنر می گوید با آمدن لاریجانی دیگر میلی به تداوم ریاست حداد نبود. از دید باهنر، 
ریاست حداد به  سان شنا در خلاف جهت رودخانه بود. باهنر همچنین به گلایه ها حداد از 

وی به دلیل حمایت از لاریجانی اشاره می کند.
*چرخش به سوی تندروها

اما چند سالی که او چشم حسرت به کرسی علی لاریجانی دوخته بود گویی کم کم از 
سیاستمداری آرام و محافظه کار به سمت سیاستمداری همراه با طیف تندرو اصولگرا 
نزدیک تر شد. او نه فقط نواصولگرایانی چون ایثارگران، رهپویان و پایداری های مجلس 
نهم را در زمره رفقای سیاسی اش قرار داده بود که حتی وقتی صندلی پاستور را نشانه 
رفت و در قالب ائتلاف سه گانه با قالیباف و ولایتی وارد کارزار رقابت های ۹2 شد تا پایان بر 
عهد اِئتلافی که خود بنیانگذارش بود باقی نماند و زمانی که بنایش را بر انصراف گذاشت 
به نفع کاندیدای اصلح پایداری ها در آن انتخابات یعنی سعید جلیلی کنار رفت تا اینگونه 
خط قرمزی بین تفکر سیاسی خود با دیگر کاندیداهای اصولگرا از جمله ولایتی، قالیباف 
و رضایی بکشد. گویی سیاستمدار فیلسوفی که پایان نامه اش را به بررسی فلسفه مملو از 
تساهل کانت اختصاص داده بود، دیگر آمال سیاسی خود را در اصول رادیکال پایداریچی 

ها و دیگر اصولگرایان تندرو متجلی می دید.
رویای ریش سفیدی اصولگرایاناما رویای حدادعادل این روزهایِ سیاست دیگر نه کرسی 
ریاست مجلس است و نه شاید ریاست جمهوری. گویی او قرار است بخت خویش را در 
میدانی دیگر جستجو کند. شاید از همین روست که یک صندلی دیگر را هدف گرفته 
است صندلی »ریش سفیدی« اصولگرایان. آنهم در روزهایی که شکاف ها در جریان راست 
سیاست بیشتر و صداهای اختلاف بلندتر شده است. او حال تلاش دارد با پشتوانه تحول 
خواهان و طیف پایداری ها و دلواپس سیاست که خود را اصولگراتر از قدیمی ترهای این 
جریان می دانند نامش را در لیست رهبران کاریزماتیک اصولگرا به ثبت برساند. او دو سال 
پیش با برخی هم طیفان سیاسی اش چون زاکانی و فدایی پرچم جمنا را بالا برده و در 
نهایت دستاوری نصیب اصولگرایان نکردند، آنها اینبار هم پیشقراول شده و مدعی هستند 
می خواهند تفرقه بین اصولگرایان را با »شورای وحدت« حل و فصل کنند. تجویزی جدید 
برای حل بیماری چنددستگی در جریان راست سیاسی که نشانه ها حکایت ازاثربخش 
بودن آن نمی دهند. حدادعادل و هم طیفان سیاسی اش در این شورا که بیشتر همان 
گعده جمنا هستند، خودشان ساکن هر صندلی دور میز وحدت را انتخاب و گزینش می 
کنند و تلاش دارند در یک فضای بسته خبری کارهای انتخاباتی شان را پیش ببرد. شورایی 
که مدعی است قرار است وحدت گرا باشد اما بنا به گفته مصباحی مقدم هنوز حاضر 
نشده که به محوریت جامعه روحانیت بازگردد و البته حاضر هم نیست از اعتدالیون این 
جریان چون لاریجانی دعوت کند. شورایی که شاید نتیجه آن یک شکست دیگر در کارنامه 

سیاست ورزی حداد باشد.

رئیس فراکسیون امید مجلس شورای اسلامی گفت: مشی 
اصلاح طلبان نقدپذیری است و ما هر نقد و انتقادی را می پذیریم 
و  اطلاعات  باید  افراد  که  است  این  انتظارمان  حداقل  اما 
مستنداتی برای ادعاهایشان داشته باشند. جریان اصلاحات 
جریانی است که منش و خطش مشخص است و معتقد است در 

کنار خرد جمعی می توانیم به نتیجه مطلوب برسیم. 
چندماه بیشتر به یازدهمین انتخابات مجلس شورای اسلامی 
نمانده است، آنچه منتقدان مطرح می کنند این است که رفتار 
و عملکرد جناح های سیاسی در داخل کشور، جامعه را برای 
حضور در انتخابات این دوره  دلسرد کرده است و شاید جناح های 
سیاسی دیگر با اقبال مردم روبه رو نشوند. برای آسیب شناسی 
جریان اصلاحات و عملکرد فراکسیونی که وابسته به این جریان 
در مجلس حضور دارد با محمدرضا عارف نماینده مردم تهران، 
رئیس فراکسیون امید و شورای عالی سیاست گذاری به گفت وگو 

نشستیم که مشروح آن را در ذیل می خوانید:
محمدرضا عارف درباره اینکه سیدمحمدخاتمی در دیداری 
که با اهالی رسانه داشتند نکاتی را به عنوان انتقاد از مجلس و 
دولت به خاطر نپرداختن به موضوع جرم سیاسی مطرح کردند 
از سوی دیگر انتقاد رسانه های اصلاح طلب این است که شورای 
عالی سیاست گذاری و فراکسیون امید آن اطلاع رسانی لازم را که 
باید در مسائل ندارد، آیا چنین نقدهایی را می پذیرید و قرار نیست 
برطرف شود، گفت: مباحث و نقطه نظراتی که آقای خاتمی 

همیشه بیان کرده و می کنند منش اصلی اصلاح طلبان است.
*منتقدین بر اساس مستندات نقدهای خود را 

مطرح کنند
رئیس فراکسیون امید مجلس شورای اسلامی با تاکید بر اینکه، 
همیشه عنوان کرده ایم دوستان اگر نقدی دارند بیان کنند زیرا 
معتقد هستیم در کنار نقد و نقادی معضلات و مشکلات دیده 
و بر طرف می شود، عنوان کرد: انتظارمان از دوستان این است 
که با نقدهای جدی شان نسبت به عملکرد فراکسیون و شورای 
عالی سیاست گذاری اصلاح طلبان ما را یاری و کمک کنند، به 
همین جهت که شورای عالی سیاستگذاری طی  یک سال و نیم 
گذشته فتیله فعالیتش را پائین کشید زیرا قصدمان بر این است 
بر اساس نقدها و تحلیل های کارشناسی شده گام های خود را 

برای ورود به میدان برداریم.
نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه 
فراکسیون  و  سیاست گذاری  عالی  شورای  در  نقد  از  همیشه 
امید استقبال می کنیم، اظهار داشت: نکته مهم در بحث نقد و 
نقادی داشتن اطلاعات کافی برای این امر است. انتظارمان از 
همه افراد و اشخاصی که عملکرد فراکسیون امید و شورای عالی 
اصلاح طلبان را نقد می کنند  این است که بر اساس مستندات 
نقدهای خود را مطرح کنند. اگر دوستان عزیز ما شرایط مجلس 
دهم، جایگاه فراکسیون امید و رقبایی که شاید هم غیرسیاسی 
و به مفهوم جریانی هستند را در نظر بگیرند شاید این گونه نقد 

نخواهند کرد.
بزنم،  مثالی  بگذارید  داد:  ادامه  ایلنا،   با  گفت وگو  در  وی 
انتخابات شوراهای اسلامی شهر روستا را باتوجه به عملکرد 
فراکسیون امید  در نظر بگیرید. ما در مجلس شورای اسلامی 
یک اقلیت تاثیرگذار با دارای 100 رأی هستیم که گاهی کمتر 
و یا بیشتر می شود؛ با این تعداد رأی های ما در پاره ای از اوقات 
متغییر است اما توانستیم با تدبیر وکار منسجم اکثریت اعضا را در 

هیأت نظارت بر انتخابات شوراها را به دست بیاوریم.
*هیچ کس اقدام مهم ما برای انتخابات شوراها  را ندید

از  که  کاندیدایی   8 بین  افزود:  امید  فراکسیون  رئیس 
کمیسیون ها برای حضور در هیأت نظارت آمده بودند، 3 تن از 
آنان از فراکسیون ما و مابقی وابسته به جریان های دیگر بودند، 
با چنین رفتاری توانستیم اکثریت را به دست بیاوریم و جلوی 
ارزیابی های غیرحقیقی و حقوقی را بگیریم که نتیجه اش در 
انتخابات شوراهای اسلامی شهر و روستا نمایان شد اما هیچ 

کس چنین اقدام مهمی را ندید. 
*گاهی در شیوه اداره فراکسیون مطالبی بیان می شود 

که بوی دیکتاتوری از آن به مشام می رسد
عارف با تاکید بر اینکه ما نقد را محترم می دانیم اما برخی 
از انتقادات به دلیل عدم شناخت و اطلاعات صحیح صورت 
می گیرد، بیان کرد: گاهی در شیوه اداره فراکسیون مطالبی بیان 
می شود که بوی دیکتاتوری از آن به مشام می رسد. باید تاکید 
کنم اصلاحات جریان قائم به فرد نیست و ذاتمان برنمی تابد تا 
یک نفر دست به عمامه اش بزند همه چشم بگوید. در فراکسیون 
امید یک مکانیزم کارشناسی در سطح هیأت رئیسه، شورای 

مرکزی و مجمع وجود دارد که دوستان به آن  عمل می کنند.
و عقبه  از حقوق مساوی  نماینده  نفر  پذیریم که 2۹0  باید 
کارشناسی برخوردارند و صاحب نظر  هستند نمی شود سر هر 
موضوعی دستوری عمل کرد این کار در قاموس اصلاح طلبان 

نیست. 
وی خاطرنشان کرد: در بعضی مواقع هم مشاهده می شود 
برخی از نقدها رهبری فراکسیون امید را به چالش می کشند، 
باید بگویم بنا نیست جوابی بدهیم زیرا می خواهیم موثر واقع 
شویم و اعتقادم بر این است بسیاری از این جواب ها را جریان 
اصلاحطلبی  مشی  که  آن چه  طبق  است،  داده  اصلاحات 
است بر اساس خردجمعی عمل می کنیم و تصمیم می گیریم 
و همیشه این مهم را مد نظرمان داشته ایم که تصمیمات باید از 

سوی جمع گرفته شود، نه فرد.
زیستی  محیط  بازداشتی های  خانواده  با  جلسه  چندین 

گذاشتم
رئیس فراکسیون امید با بیان این که اگر می خواهید بدانید 
فراکسیون امید چه کارهای انجام داده است تعداد جلسات در 
هیأت رئیسه، مجمع و شورای مرکزی را نسبت به سایر فراکسیون 
و  لوایح  امیدی ها  مشابه مجالس مقایسه کنید، عنوان کرد: 
ارائه کرده اند، به طور مثال  را در خانه ملت  طرح های خوبی 
طرح عفو عمومی که رسانه ها به آن نپرداختند یکی از مهمترین 
طرح ها بود، ابتدا در صحبت سالانه ام آن اشاره کردم و سپس 
طرحش در فراکسیون آماده شد که متاسفانه در صحن فوریتش 

رأی کم آورد و در کمیسیون ماند.
وی ادامه داد: طرح دیگر مسئله جرم سیاسی بود که بسیار 
روی آن کار شد اما چه می شود کرد ما در کمیسیون قضایی تنها 
4 عضو داریم. لایحه بعدی تعیین تکلیف فرزندان زنان ایرانی که 
با مردان خارجی ازدواج کردند بود، مدت های زیادی این طرح 
به بلاتکلیف مانده بود که بحمدالله به جای خوبی رسید. طرح 
بعدی جلوگیری از ازدواج دختران نوجوان بود که با پیگیری 
محیط  بازداشتی های  بحث  در  رسید.  نتیجه  به  فراکسیون 
زیستی به شخصه چندین جلسه با خانواده آن ها گذاشتم که 

می توانید از آنها سوال کنید.
*بیش از حد نقد داشته باشم تلقی دیگری می شود

اول  گام  که  این  بر  مبنی  دیگر  سوالی  به  پاسخ  در  عارف 
ورود  سوم  و  دوم  گام  و  امید  و  تدبیر  دولت  اصلاح طلبان 
اصلاح طلبان ورود به مجلس و شورای شهر بود، اما به دلیل 
خوب  اتفاقات  دوم  و  اول  گام های  ضعیف  بعضا  عملکردی 
شوراهای اسلامی شهر و روستا دیده نمی شود، سوال اینجاست 
چرا برخی امروز به آن چه که خودشان انجام داده اند نقدهای 
را مطرح می کنند، گفت: نمی خواهم وارد بحث دولت شوم؛ 
اما معتقدم آنهایی که نقد جدی می کنند باید پاسخگوی این 
6 سالی که گذشته است باشند. من خرد جمعی را در سال 
۹2 پذیرفتم و اگر امروز بیش از حد نقد داشته باشم شاید تلقی 
دیگری شود.جالب است همان دوستانی که عامل تصمیم سال 
۹2 شدند، امروز مدعی و طلبکارند. با این حال ما از روند اصلاح 

طلبی در مجلس دفاع می کنیم.
*لازم باشد برخی موضوعات را باز خواهم کرد

وی با اشاره به شرایط بسته شدن لیست امید در سال ۹4 بیان 
کرد: همه می دانند لیست امید در چه شرایطی بسته شد و چه 
کسانی به این لیست تحمیل شدند همان های که امروز ما را در 
مجلس گرفتار کردند. جالب است این افراد امروز حضور ما را 
در انتخابات سالانه هیأت رئیسه را نقد می کنند! نمی گویند چه 
عاملی باعث شد که اینگونه در انتخابات سالانه ورود کردیم. آیا 
جز تحمیل افرادی به لیست بود؟ حضور این افراد را پذیرفتیم 
و تمکین کردیم اما حالا مشاهده می کنید که مدعی شده اند! 
همین جا این را هم تاکید کنم اگر ضرورت داشته باشد و برای 
ارتقاء جایگاه گفتمان اصلاحات احساس کنم برخی مطالب 

گفته شود حتما این موضوعات را باز خواهم کرد.
*امیدواریم هیأت های نظارت به مُر قانون عمل کنند

صلاحیت  رد  احتمال  درخصوص  همچنین  عارف 
اصلاح طلبان در انتخابات مجلس گفت: امیدواریم هیأت های 
نظارت به مُر قانون عمل کنند. در انتخابات مجلس دهم هم با 

نظارتی که داشتیم توفیقات نسبی به دست آوردیم.
*امیدوارم مسئله جدی به نام رد صلاحیت

 نداشته باشیم 
عارف درباره اینکه منتقدان فراکسیون امید مطرح می کنند 
چه اصراری وجود دارد هنگامی که شورای نگهبان کاندیدای 
اصلاح طلبان را تائید نمی کند، افراد به ظاهر اصلاح طلب در 
لیست قرار گیرند که وقتی وارد مجلس  می شوند آنچه را که تعهد 
کرده بودند از یاد می برند و به گونه  دیگری عمل می کنند، گفت: 
امیدوارم که هیأت های نظارت در وهله اول طبق قانون و مُر آن 

عمل کنند و مسئله جدی به نام رد صلاحیت نداشته باشیم. 
تعامل بسیاری با شورای نگهبان و هیأت های نظارت داشتیم

و  نگهبان  شورای  با  بسیاری  تعامل  کرد:  خاطرنشان  وی 
یک  که  شد  موجب  امر  همین  و  داشتیم  نظارت  هیأت های 
فراکسیون تاثیرگذار باشیم این روش را ادامه خواهیم داد زیرا 

می دانیم تعامل چه تاثیراتی دارد. 
*راهبرد ما در انتخابات پیش رو ارائه یک لیست کاملا 

اصلاح طلبانه است
نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی با تاکید بر اینکه 
راهبرد ما در انتخابات پیش رو ارائه یک لیست کاملا اصلاح طلبانه 
است، بیان کرد: جریان های سیاسی ائتلاف می کنند اما به یاد 
داشته باشید که این کار بعد از پیروزی در انتخابات است؛ قبل 
پیروزی چه ائتلافی می خواهیم داشته باشیم و وزن کشی کنیم؟ 
ما و جریان های دیگر برای انتخاب شدن به میدان می آییم پس 

از انتخابات و مشخص شدن نتایج ائتلاف ها صورت می گیرد.
ممکن است به سمتی برویم که اقلیت تاثیر گذار باشیم 

عارف گفت: دنبال لیست تاثیرگذار هستیم اما ممکن است 
باتوجه به شرایط به سمتی برویم که اقلیت تاثیر گذار باشیم ، زیرا 
معتقدم ضربه ای که از لیست امید خوردیم باید یک درس جدی 

برای جریان اصلاحات باشد.
وی در پاسخ به سوالی دیگر مبنی بر اینکه اگر برای انتخاب 30 
نفر به نتیجه نرسید تعداد افراد کمتری را در لیست قرار می دهید 
یا خیر، گفت: بله هیچ اشکالی ندارد از 30 نفر کمتر باشد گاهی 
یک اقلیت تاثیرگذار از یک جمع بیشتر کارایی دارد، باید بازهم 
تکرار کنم لیست ما اصلاح طلبانه خواهد بود با ویژگی و شرایطی 

که اعلام خواهیم کرد.
*تحت هیچ شرایطی هر شخصی را در لیست

 قرار نمی دهیم
رئیس فراکسیون امید با اشاره به انتشار آئین نامه شورای عالی 
سیاست گذاری اصلاح طلبان در خصوص شفاف سازی، گفت: 
اولین آئین نامه ای که شورای عالی سیاستگذاری منتشر کرد 
شفافیت بود. از این پس نیز تصمیمات شورای عالی را صریحاً 
اعلام می کنیم. حال این تصمیمات چیست؟ مکانیزیم بستن 
لیست و سازوکاری برای انتخاب افراد در نظر داریم. پیش فرض 
ما این است که در کل کشور لیست ما کامل خواهد بود اما 
اگر هم بنا به دلایلی کامل نشد، قطعا تحت هیچ شرایطی هر 

شخصی را در لیست قرار نمی دهیم. 
*به دنبال ایجاد چالش در کشور نیستیم

وی درباره اینکه گفته می شود چه بهتر است شورای عالی 

سیاست گذاری قبل از آنکه شورای نگهبان نظرش را اعلام کند، 
لیستی را ارائه کند و هرکسی را که شورای نگهبان تائید نکرد در 
لیست نگذارد، گفت: بله چنین پیشنهادهایی مطرح می شود 

اما به دنبال ایجاد چالش در کشور نیستیم.
*افرادی را معرفی خواهیم کرد که مشکلی برای تائید 

نداشته باشند
وی ادامه داد: گاهی پیشنهاد می شود 80 نفر را اعلام کنید و 
هرکه را شورای نگهبان تائید کرد در لیست قرار دهید، خیر چنین 
نیست ما با تعاملی که با هیأت های نظارت و شورای نگهبان داریم 
افرادی را معرفی خواهیم کرد که مشکلی برای تائید نداشته 
باشند و باید تاکید کنم که جریان اصلاحات افراد متخصص، 
اهل فن، متعهد و شناخته شده که برای حضور در مجلس مفید 

باشند، کم ندارد.
عارف در خصوص اینکه این روزها نقدی به جریان اصلاحات 
وارد است مبنی بر اینکه جوانگرایی و کادرسازی در این جریان 
جایی ندارد، و وقت آن رسیده است که جوانان درصد بیشتری 
را از لیست سهم ببرند در این دوره از انتخابات سهمیه و حضور 
سیکل  همان  اصلاح طلبان  آیا  بود،  خواهد  چگونه  جوانان 
همیشگی خود را خواهند داشت، عنوان کرد: سیکل همیشگی 
را در دقیقه ۹0 شکستیم و شعارمان در انتخابات مجلس دهم 
که 30 درصد زنان  و 30 درصد جوانان و در مجموع ۵0 درصد 
بود، عمل شد. در انتخابات شوراها هم همین گونه عمل کردیم.
*امیدواریم لیست مان تلفیقی از جوانگرایی، زنان، اقوام 

و نخبگان باشد
وی تاکید کرد: جوان گرایی را در مجلس همراه با تجربه ملزم 
می دانیم. یعنی مجلس جای افراد با تجربه، شاخص و برجسته 
است که ستون باشند، دقت داشته باشید نباید تجربه کار اجرایی 
و قانون گذاری را نادیده بگیریم و امیدواریم لیست مان تلفیقی از 

جوانگرایی، زنان، اقوام و نخبگان باشد.
رئیس فراکسیون امید تاکید کرد: درست است که در مجلس 
نیاز به انگیزه و نشاط جوانی داریم اما یادتان باشد در کنار این دو 
مولفه باید پختگی، ثبات فکر، نظر و تجربه هم وجود داشته باشد 
که ما در این دوره بیشتر به این موضوع خواهیم پرداخت و درصد 
بالایی از لیست ما را افراد کارکشته و با تجربه که 30 سال عقبه کار 

اجرایی داشته باشند، تشکیل خواهند داد. 
*راهبرد کلی فراکسیون به صورت اجماعی است

وی درباره اینکه مطرح می شود فراکسیون امید با وجود آن که 
می دانست ریاست مجلس را به دست نخواهد آورد اما به دلیل 
آنکه تمام تمرکزش را روی این مسئله گذاشت هیأت رئیسه و 
ریاست کمیسیون ها را از دست داد، آیا این انتقاد به عملکرد 
را  انتقاد  این  آن  رئیس  به عنوان  و شما  وارد است  فراکسیون 
می پذیرید، گفت: ساختار مجلس اینگونه است؛ نقش رئیس 
مجلس و کمیسیون ها قابل مقایسه با هیأت رئیسه کمیسیون ها 
نیست. بله ساز و کار مجلس به سمت ریاستی رفته است که 
باید اصلاح شود. راهبرد کلی فراکسیون به صورت  آئین نامه 
جریان  در  است،  همین  من  شخصی  نظر  و  است  اجماعی 

انتخابات ریاست مجلس این اتفاق افتاد.
ائتلاف  اهل  کردیم  مطرح  همیشه  کرد:  خاطرنشان  وی 
هستیم، اما وارد ائتلافی که از قبل خط و خطوط آن مشخص 
شده باشد، نمی شویم و از این اصل خود هم هیچ گاه کوتاه 
نخواهیم آمد. جالب که هر دو فراکسیون مجلس در انتخابات و 
ارائه طرح ها و لوایح ابراز همکاری و تمایل می کردند اما درست 
سر بزنگاه رو به روی ما قرار می گیرند! حتی فراکسیونی که با 

پشتوانه اصلاح طلبان تشکیل شده است.
*برخی رفتارها برایمان تجربه ای شد که اصلاح طلبان 

واقعی را در لیست قرار دهیم
نماینده مردم تهران با بیان اینکه ما  بسیار خوشحالیم در سال 
آخر این گونه رفتارها را شفاف سازی کردیم گفت: امسال کار ما 
به دلیل شفاف سازی راحت تر خواهد بود. به طور مثال افرادی 
داشتیم در منطقه اصلاح طلب بودند اما در مجلس رو در روی ما 
قرار می گرفتند. این دوستان بار دیگر نمی توانند این کار را انجام 
دهند. حال به دلیل آن چه که مشی و منش ماست، نمیگویم در 
صحن این عزیزان به چه لوایح و طرح هایی رأی دادند و ندادند 
زیرا قصد نداریم چالشی ایجاد کنیم اما همین قدر بدانید که 
که  شد  تجربه ای  برایمان  کردارهایی  و  رفتارها  چنین  دیدن 

اصلاح طلبان واقعی را در لیست قرار دهیم.
وی درباره اینکه برخی از انتقادها به فراکسیون امید این است 
که بهتر است وقت و هزینه را جایی دیگری سرمایه گذاری کند 
تا دستاوری داشته باشد، گفت: سرمایه گذاری های خوبی در 
فراکسیون امید صورت گرفت که برای ما نتایج بسیار خوبی به 
همراه داشت. یک نمونه ا ش جذب افرادی بود که در لیست 
امید حضور نداشتند و ما هم کاری هم برایشان نکرده بودیم اما 
در فراکسیون ما قرار گرفتند و در مقابل بودند اشخاصی که در 
لیست قرار گرفتند کلی کار هم برایشان انجام شد اما در نهایت 

جای دیگری رفتند.
وی خاطرنشان کرد: باید تاکید کنم انتخابات هیأت رئیسه 
فقط فراکسیونی نیست، تلاش فردی را هم باید در نظر بگیریم. 

در هیأت  برای حضور  فردی سال گذشته  مشاهده می کنید 
رئیسه چند رأی کم آورد اما امسال به دلیل تلاش هایی که در یک 

سال اخیر داشته است، به هیأت رئیسه می رسید.
*قرار است من هیچ طرح و تذکری را امضاء نکنم

رئیس فراکسیون امید درباره اینکه گفته می شود پس از دادگاه 
محمدرضا خاتمی خبری منتشر شد مبنی بر این که پیگیری 
پرونده وی از سوی فراکسیون و نماینده های مجلس صورت 
نگیرد، اظهار داشت: گله ای از رسانه های اصلاح طلب دارم، 
این است که یک خبر غلط و دروغ منتشر می شود و ما مشاهده 
که  هنگامی  اما  می شود  داده  آن  روی  مانور  چقدر  می کنیم 
فراکسیون امید با محمدرضا خاتمی دیدار می کند کمتر منعکس 

می شود. 
وی ادامه داد: ساز و کارها و تذکر ما در کمیسیون مشخص 
است، زمانی که تذکرها فراتر از فراکسیون است افرادی را داریم 
که ابتدا متن را تفاهم می کنند بعد ما امضا می کنیم و باید بگویم 
قرار است من هیچ طرح و تذکری را امضاء نکنم شاید در این 
مدت کلا شاید 7 یا 8 طرحی که سیاسی و امنیتی بوده است 
امضاء کرده ام. در این موضوع هم مطلبی عنوان شد من هم 
جواب ندادم و همه بر اساس یک خبر دروغ و جعلی واکنش 

نشان دادند.
*تحت هر شرایطی باید حضور جدی در انتخابات 

داشته باشیم
نماینده مردم تهران درباره اینکه مطرح می شود عملکرد لیست 
امید و اصلاح طلبان به گونه ای بوده که نتواسته بدنه اجتماعی 
خودش را راضی کند، بنابراین این احتمال وجود دارد که مردم 
و اصولگرا رأی  به اصلاح طلب  و  باشند  نداشته  لیستی  رفتار 
مطرح  خودمان  را  فرض ها  پیش  این  چرا  کرد:  بیان  ندهند، 
می کنیم، گفتمان اصلاحات گفتمان امید، نگاه به آینده، ادای 
که تحت هر  است  این  بر  اعتقادمان  است.  تکلیف  و  وظیفه 

شرایطی باید حضور جدی داشته باشیم.
*به شرط پیروزی در انتخابات به میدان نمی آییم

وی تاکید کرد: ما که به شرط پیروزی در انتخابات به میدان 
ما  دوش  بر  اجتماعی  بدنه  که  وظیفه ای  اساس  بر  نمی آییم 
امروز  پیش فرض هایی که  اما  ورود می کنیم.  گذاشته است، 
همه جا هست و این آیه یاس خواندن ها خودش عامل شکست 
می شود! امروز هستند عده ای که با حمله به فرد،گ فتمان و 
عملکردها ذهنیت مردم را تغییر می دهند رسانه ها باید این موارد 

را روشنگری و اصلاح کند.
رئیس فراکسیون امید درباره منش و مشی فراکسیون امید 
در مقابله با فساد مطرح کرد: مهمترین مسئله ما در فراکسیون 
امید فسادستیزی است، بارها هم اعلام کردیم اگر مستنداتی 
برای فساد افراد وجود دارد به ما ارائه شود، در دیدار با وزرا هم 
این موضوع بیان شده است که اگر سندی دارید مبنی بر اینکه 

شخصی در حال باج خواهی و فساد است به ما بگوئید.
*مسئله پاک دستی امروز به جد زیر سوال رفته است

وی خاطرنشان کرد: درست است که اعتقاد من چه در شورای 
عالی سیاست گذاری و چه فراکسیون بر خردجمعی است و 
برای این رفتار هم متهم شدم اما هنگامی که مسئله فسادی 
مطرح شود قطعا به شخصه وارد خواهم شد و رأی و نظر را وتو 
خواهم کرد. مطمئن باشید در بستن لیست این دوره از انتخابات 
مشاهده کنم شخصی آلوده به فساد ولو به میزان اندک است، 
اعتقاد  پاک دستی  به  همیشه  کرد.  خواهم  وتو  را  حضورش 
داشته ایم و معتقدم امروز این مسئله به جد زیر سوال رفته است و 

باید فکری برای این معضل کرد.
نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی، خاطرنشان 
کرد: خط قرمز ما در دولت اصلاحات فساد ستیزی بود و افتخار 
ما این است کمترین فساد را در میان دولت ها را داشته است، 
امروز هم خط قرمز ما فساد است و اگر کوچکترین شبهه را در 
در  بگویم جایش  رودربایستی  بی  کنیم  فردی مشاهده  مورد 

لیست نیست.
*در بستن لیست جدید  رفاقت، دوستی و رودربایستی 

جایی ندارد
وی درباره ساز و کار بستن لیست در انتخابات سال ۹8 گفت: 
قرار است لیست بر اساس خردجمعی باشد اما همان طور که 
گفتم اگر کوچگترین فساد را مشاهده کنم حتما از حق وتو 
استفاده می کنم و نمی گذارم کار از دستمان در برود. امروز تجربه 
دور قبل را داریم و نمی خواهیم به سمت آن ساز و کار برویم، 
زیرا حیثیت گفتمان مطرح است و از همین جا اعلام می کنم 
در بستن لیست جدید  به هیچ عنوان بحث رفاقت، دوستی و 

رودربایستی جایی ندارد.
وی درباره این که استقبال مردم از صندوق های رأی در اسفند 
پای  به  مردم  هستیم  امیدوار  گفت:  بود،  خواهد  چگونه   ۹8
صندوق های رأی بیایند به شرط آن که دل مردم خالی نشود، 
سیاه نمایی نکنیم و ذره بین به دست نگیریم و به تضعیف افراد 
بپردازیم البته باید مشکلات مردم بخصوص در زمینه مسایل 

رفاهی و معیشتی حل شود.
حسینی تا به اینجا اقدامات خوبی را در وزارت آموزش و پروش  
انجام داده که حکایت از تسلط وی و اشرافش بر آموزش و پروش 
دارد، بسیار موافق هستیم که وی برای تصدی وزارت آموزش و 

پروش معرفی شود.
عارف درباره گزینه نهایی آموزش و پروش گفت: آقای حسینی 
در این مدت کارهای خوبی انجام داده است و روی ایشان اتفاق 

نظر وجود دارد.
وی درباره این که عده ای مطرح می کنند امروز زمان رسیده 
و پروش معرفی شود،  آموزش  برای تصدی  است که وزیر زن 
عنوان کرد: هر کسی در این شرایط وزیر شود دو سال پیش 
رویش سخت خواهد بود زیرا یک سالش به آخر مجلس و سال 
دیگرش به انتهای دولت می رسد. از سوی دیگر نگرانی هم وجود 
دارد اگر خانمی معرفی شد و موفق نشود همین امر چماقی بر 
گفته  اینکه  درباره  تهران  مردم  نماینده  شود.  فراکسیون  سر 
می شود از نماینده ای برای وزرات آموزش و پروش معرفی خواهد 
شد، بیان کرد: معتقدیم آقای حسینی عملکرد خوبی داشته 
است. ارزیابی ما این است که اقدامات ایشان در خراسان خوب 
بوده است هنگامی که از وی در کمیسیون دعوت کردیم تسلطی 
که بر کارشان داشتند نشان از پختگی، اشراف و تسلطش بر 

آموزش و پروش داشت.
وی درباره اینکه گمانه زنی هایی مطرح می شود مبنی بر اینکه 
از مجلس به رئیس جمهور گفته می شود، حسینی رأی ندارد، 
اظهار داشت: در فراکسیون امید تاکنون موضوع ایشان را مطرح 
نکردیم در کمیسیون آموزش و تحقیقات که دعوت شدند ما از 
لحاظ تخصصی وی را مورد ارزیابی قرار دادیم و دوستان ما که با 
ایشان جلسه داشتند به این نتیجه رسیدند که توانایی لازم را برای 

وزارت آموزش و پروش دارد .  

محمدرضا عارف :

عاملان تصمیم سال ۹2، امروز مدعی و طلبکارند
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*تحت هر شرایطی باید حضور جدی در انتخابات داشته باشیم
*امیدوارم مسئله جدی به نام رد صلاحیت نداشته باشیم

*حضور اشخاص آلوده به فساد را وتو خواهم کرد 
*هر شخصی را در لیست قرار نمی دهیم



پلیس راهوراستان قم – فرهنگ ترافیک

استاندار قم گفت: برای رونق صنعت چوب و مبلمان 
و  استفاده شده  قانونی  ظرفیت های  حداکثر  از  باید 

مساعدت های لازم با فعالان این صنعت صورت بگیرد. 
بهرام سرمست روز سه شنبه در هجدهمین جلسه ستاد 

تسهیل و رفع موانع تولید در دفتر سرپرستی شهرک صنعتی 
ثامن الائمه)ع( قم، افزود: این شهرک می تواند به قطب 

اصلی صنعت چوب در سطح کشور تبدیل شود.
وی در ادامه تصریح کرد: هدف از تشکیل جلسات ستاد 

تسهیل در واحدهای تولیدی حل مشکلات آن ها به صورت 
میدانی و عملیاتی است. وی خاطرنشان کرد: دی ماه سال 
گذشته برخی مصوبات در رابطه با حل مشکلات شهرک 
ثامن الائمه به تصویب مسئولان اقتصادی استان رسیده 
به مرحله  آن ها  از  برخی  باید مشخص شود چرا  که  بود 
اجرا نرسیده است. وی تصریح کرد: مسئولان استان باید 
از دادن وعده هایی که امکان اجرا ندارد خودداری کنند، 
امکان اجرایی شدن مصوبات مساله مهمی بوده که باید 
با حل مشکلات آن را موردتوجه قرار  مسئولان در رابطه 
مشکلات  از  بخشی  کرد:  خاطرنشان  سرمست  دهند. 
توسط شرکت  باید  الائمه  ثامن  زیرساخت های شهرک  و 

شهرک های صنعتی، رفع و تامین شود.
استاندار قم خاطرنشان کرد: همچنین سرمایه گذاران 
نیز باید نسبت به اصول و مقررات شهرک های صنعتی و 
اصل سرمایه گذاری در استان پایبند بوده و در زمان بندی 
برسانند.  اجرا  مرحله  به  را  واگذارشده  اراضی  مشخص 
و  مبلمان  و  چوب  تولید  واحد  سه  از  دیروز  قم  استاندار 
زیرساخت های شهرک صنعتی ثامن الائمه بازدید به عمل 
آورد و بعدازآن در هجدهمین جلسه ستاد تسهیل و رفع 

موانع تولید شرکت کرد.

سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری

eimannews@yahoo.comwww.emandaily.ir)347 بحارالانوار،ج78،ص(

امام رضا علیه السلام:

صاحب امتیاز و مدیرمسئول: حیدر ضیغمی
قائم مقام مدیرمسئول و سردبیر: حسین عبداللهی

عضو انجمن مدیران روزنامه های غیر دولتی، آئین نامه اخلاق حرفه ای، قابل مشاهده در سایت
تلفن: 32903209 - 32906160 صندوق پستی: 37185/4495 

نشانی: قم، میدان مفید، بلوار شهید کریمی، نبش کوچه 4، ساختمان شهاب، طبقه سوم، واحد 3

اذان صبح: 4/54 طلوع آفتاب: 6/25 اذان ظهر:13/11 اذان مغرب: 20/16

ان
یح

:  ر
اپ

چ
02

1 -
 65

60
79

17
تر

گس
شر 

ع:  ن
وزی

ت

به دیدن یكدیگر روید تا یكدیگر را 
دوست داشته باشید و دست یكدیگر را 

بفشارید و به هم خشم نگیرید.

چهار شنبه - بیست وسوم مردادماه 1398 - سال بیست ودوم- شماره 4862

معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم گفت: با توجه به حجم آمدوشدهایی که 
در محور قم- جعفریه صورت می گیرد، ورودی این محور باید تا پایان سال و قبل از آغاز 

مسافرت های نوروزی اصلاح شود. 
محسن بهشتی روز سه شنبه در جلسه کمیسیون ایمنی حمل ونقل قم، افزود: پیمانکار 
مربوطه باید با رعایت زمان بندی طرح، اصلاحات لازم را انجام دهد و برای سرعت در روند کار 

جلسه های کارشناسی برگزار شود.
وی اضافه کرد: مسئولان راهداری و پلیس راه باید در روند اجرای طرح حضور داشته باشند 

و با برگزاری جلسه های مشترک، مشکلات حین اجرای طرح را حل نمایند.
وی تاکید کرد: ایمنی لازم در این محور از سوی پیمانکار رعایت شود و مسیر هر چه سریع تر 

زیر بار ترافیکی برود.
به گفته بهشتی، محور قم- جعفریه یکی از نقاط حادثه خیز استان قم بود که از سال ۹۵ 

تاکنون شاهد کاهش تصادف در این محور هستیم.
وی تاکید کرد: این مساله نشان دهنده این است که اصلاحات و ارتقاء جاده ها به آزادراه ها 

می تواند نقش موثری در سهولت دسترسی به استان و کاهش تصادف ها داشته باشد.
وی گفت: محور کهک- سه راهی لنگرود نیز به دلیل افزایش آمدوشد باید هر چه سریع تر 

ایمن سازی شود و در این راستا می توان از ظرفیت وزارت راه و شهرسازی بهره گرفت.
معاون استاندار قم افزود: با توجه به حساسیت و شرایط جغرافیایی استان قم، از امکانات 
باوجود  و  ایمن اصلاح گردد  غیر  تا مسیرهای  استفاده می شود  احسن  نحو  به  موجود 

محدودیت منابع، بتوانیم طرح هایی را اجرایی نماییم که منجر به ایمنی راه ها و کاهش 
تصادف های جاده ای شود.

حسن صبوری مدیرکل راه و شهرسازی قم نیز گفت: محور قدیم قم- تهران سه سال است 
که با کاهش یا عدم تخصیص اعتبار مواجه می باشد و برای نصب نیوجرسی این محور با 

کمبود اعتبار مواجه هستیم.
معاون دفتر ایمنی و ترافیک سازمان راهداری کشور نیز گفت: از سال 73 تا سال 8۵، روند 
تلفات براثر حوادث جاده ای، افزایشی بوده است و از سال 8۵ تا ۹6 این روند کاهشی بوده 
است. مهدی مخبر افزود: این روند از سال ۹6 تاکنون افزایشی شده و آخرین آمار تلفات در 

سال ۹7، 17 هزار و 183 تَن می باشد.
وی ادامه داد: در استان قم برخلاف روند کشور در سال های ۹2، ۹۵ و ۹7 تلفات افزایش 

داشته و نیاز است تحلیل و آسیب شناسی بیشتری در این خصوص انجام شود.
وی بابیان این که واژگونی بیشترین علت تصادف ها در قم است، ادامه داد: بیشترین حادثه 
واژگونی در آزادراه های قم- تهران، قم- سلفچگان و قم- گرمسار رخ داده و بیشترین حادثه 
برخورد رخ به رخ نیز در محورهای قدیم قم- تهران، قم- ساوه، قم- جعفریه و قم- کهک اتفاق 

افتاده است.
سید داود حاج حسینی بخشدار بخش مرکزی قم نیز گفت: روستای لنگرود بیش از 2 هزار 
و ۵00 ساکن دارد و هیچ ورودی و خروجی ایمنی برای روستا در نظر گرفته نشده است و این 

مشکل حادثه ساز است.

 معاون هماهنگی امور زائرین استانداری قم بابیان این که حرکت کاروان عید غدیر خم 
یکی از بهترین اقدام های فرهنگی در جهت شور و نشاط در جامعه است، بر برگزاری 

باشکوه این آیین در استان تاکید کرد.  
یونس عالی پور روز سه شنبه در جلسه ستاد تسهیلات زائرین قم در سالن جلسه های 
ساختمان اداری مسجد جمکران اظهار داشت: از همه دستگاه های اجرایی، صداوسیما 

و رسانه ها انتظار می رود بیشترین تلاش را در جهت تقویت این راهپیمایی داشته باشند.
وی ادامه داد: برگزاری راهپیمایی عید غدیر مانند پیاده روی نیمه شعبان و اربعین 
حسینی یک حرکت فرهنگی است، به همین خاطر همه ما به عنوان شخصیت حقیقی 
و حقوقی باید در هر چه بهتر و باشکوه تر برگزار شدن این آیین اهتمام زیادی را از خود 
نشان دهیم. وی بابیان اینکه همه دستگاه های استان باید بر اساس ابلاغیه وزارت 
کشور و استانداری جلسه های ویژه ای را در رابطه با این راهپیمایی تشکیل دهند، افزود: 
همان گونه که ما در برگزاری آیین های عزاداری و سوگواری عملکرد خوبی داریم، در 
مناسبت های جشن و سرور اهل بیت به ویژه عید غدیر نیز حرکت های بدیع و جدیدی را 
انجام دهیم. معاون استاندار قم با تاکید بر اینکه از مسئولان این استان برای حضور پررنگ 
در برپایی کاروان غدیر انتظارها و توقع های ویژه ای وجود دارد، گفت: پیام قم پیام محبت 
و دوستی اهل بیت به اقصی نقاط کشور و جهان است و همه دستگاه ها باید در رساندن 

این پیام از آمادگی کافی برخوردار باشند.
عالی پور، توجه به مسائل امنیتی و ترافیکی را از تاکیدهای ویژه استاندار قم برای 
برگزاری این آیین عنوان کرد و گفت: خدمت به زائران حضرت معصومه )س( بزرگ ترین 
افتخار مسئولان قم می باشد، و هر چه حضور ما در صحنه خدمت رسانی پررنگ تر و 

چشمگیرتر باشد، مشکل های کمتری را شاهد خواهیم بود.
وی همچنین پیش بینی ها و تدابیر لازم برای تامین وسایل حمل ونقل شهروندان و 
زائران را مورد تاکید قرار داد و افزود: همه شرکت کنندگان در راهپیمایی عید غدیر باید از 
متصدیان این آیین رفتار و برخورد علوی و فاطمی را ببینند و هیچ زائری نباید به هنگام 

خروج از قم از خدمات ارائه شده ناراضی باشد.
با تاکید بر توسعه بیش ازپیش ایستگاه های صلواتی گفت: اصناف  وی همچنین 
استان و همچنین بخشداری های قم باید با محوریت منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان 

ایستگاه هایی را برای پذیرایی از زائران در مبادی ورودی استان مستقر کنند.
معاون استاندار قم بابیان اینکه در جریان حرکت کاروان شادی غدیر باید صفا و صمیمت 
خودجوشی را از سوی مردم مشاهده کنیم، افزود: برنامه هایی مانند تئاتر خیابانی که برای 
مسیر حرکت این راهپیمایی پیش بینی شده باید نشاط حلال و پاک را به همراه داشته 

باشد. 

 معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم:

ورودی محور جعفریه به قم تا پایان سال اصلاح شود

معاون هماهنگی امور زائرین استانداری قم تاکید کرد

برگزاری باشکوه راهپیمایی کاروان غدیر درقم 

مدیرکل تعاون ،کار و رفاه اجتماعی استان قم گفت:  
در حال حاضر به درصد بالایی از پرونده های مسکن مهر 
رسیدگی و مشکلات آنها شناسایی، ارجاع و مرتفع شده 

است.
مهندس مصطفی کاویانی در دیدار صمیمانه با هیات 
تحریریه روزنامه سراسری ایمان افزود: هم اکنون تعداد 
انگشت شماری از این پرونده ها باقی مانده است که تا 
پایان سال به تمامی پرونده های مسکن مهر رسیدگی 

خواهد شد. 
وی ادامه داد: این در حالی است که بدون ارجاع هیچ 
پرونده ای به دادسرا موفق به حل مشکلات پرونده های 

مسکن مهر شدیم. 
کاویانی در بخش دیگری از سخنان خود به کاهش نرخ 
بیکاری در استان قم اشاره کرد و گفت: سال گذشته 
چهار هزار و 200 میلیارد تومان در حوزه صنعت و خدمات  

دراستان قم سرمایه گذاری شده است. 
وی تصریح کرد: این حجم از سرمایه گذاری منجر به به 
اشتغال 13 تا 14 هزار اشتغال در استان قم ایجاد شد و 

در واقع تثبیت اشتغال در قم صورت گرفت . 
اقتصادی و  به وجود مشکلات  با اشاره  ادامه  وی در 
تحریم افزود: مشکلاتی در کشور وجود دارد اما در بیان 
آنها نیاید اغراق و سیاه نمایی کرد بلکه باید واقعیت گرا بود 

و در داشته و نداشته ها نباید اغراق کرد.
این مقام مسئول اضافه کرد: با سیاه نمایی نباید مردم را 
ناامید ساخت چراکه باید هموراه مردم را به آینده  امیدوار 

ساخت. کاویانی تاکید کرد: برای موفقیت باید فعالیت 
های  اطلاع رسانی ،فرهنگسازی و آموزشی را در اولویت 

قرار داد. 
وی در ادامه سخنان خود با تاکید برنقش مهم رسانه ها 
در  شفافسازی افزود: شفافیت یک ممیزی رایگان است 
تا ایرادات و اشتباهات در بخش های مختلف مشخص 

شود. 

وی بیان کرد: شفافیت موجب اصلاح مستمر امور می 
شود و نگفتن موجب ارتقا و رشد نخواهد شد. مدیرکل 
گفت  درپایان  قم  استان  اجتماعی  رفاه  و  ،کار  تعاون 
:هرچه قدر ارتباط  مدیران با رسانه ها بیشتر باشدبطور 
قطع در پیشبرد اهداف سازمانی و رضایت مردم موفق تر 
خواهند بود و باید بیش از این ز ظرفیت ها آنها استفاده 

شود.

مدیرکل تعاون ،کار و رفاه اجتماعی استان قم اعلام کرد

رسیدگی به پرونده های مشکل دار مسکن مهر 

قائم مقام شهردار قم در امور سرمایه گذاری :

هتل ۵ ستاره با سرمایه گذاری 22۵ 
میلیاردی در قم احداث می شود

قائم مقام شهردار قم در امور سرمایه گذاری گفت: قرارداد احداث مجتمع 
تجاري اقامتي)هتل ۵ ستاره( با حجم سرمایه گذاری 2 هزار و 2۵0 میلیارد 
ریال در بلوار پیامبر اعظم)ص( منعقد شده و پروژه در حال حاضر در مرحله 

صدور پروانه ساختمانی است.
محمدرضا معرفت با اشاره به انعقاد قرارداد مشارکت در احداث مجتمع 
تجاری اقامتی)هتل ۵ ستاره( در بلوار پیامبر اعظم)ص(، اظهار کرد: انعقاد 
قرارداد احداث این پروژه در یکی از بلوک های بلوار پیامبر اعظم)ص( در تاریخ 

18 آذرماه ۹۵ صورت گرفته است.
حجم  اینکه  بر  تاکید  با  سرمایه گذاری  امور  در  قم  شهردار  قائم مقام 
ریال است، تصریح کرد:  میلیارد  و 2۵0  پروژه 2 هزار  این  سرمایه گذاری 

زیربنای تقریبی پیش بینی شده برای این پروژه 80 هزار مترمربع است.
معرفت با بیان اینکه سهم شهرداری از این پروژه 67 درصد است، اظهار 
کرد: سهم شهرداری از این پروژه از مجموعه تجاری و سهم سرمایه گذار 33 
درصد از تجاری به اضافه مجموعه هتل است. وی با اشاره به آخرین وضعیت 
احداث و تکمیل این پروژه، خاطرنشان کرد: هم اکنون نقشه های معماری 
پروژه نهایی شده و در مرحله صدور پروانه ساختمانی است. قائم مقام شهردار 
قم در امور سرمایه گذاری گفت: کارگاه عمرانی پروژه در حال حاضر فعال بوده 

و در عمق 2۵ متری خاکبرداری شده و پروژه فعال است.
 

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم خبرداد

اجرای ۳۰۰ هزار مترمربع درختکاری 
در حاشیه بلوار آیت الله بروجردی

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم از اجرای 300 هزار 
مترمربع درختکاری حاشیه بلوار آیت الله بروجردی خبر داد.

پیام جوادیان به درختکاری حاشیه و رفیوژ های بلوار آیت الله بروجردی اشاره 
کرد و گفت: مساحت این پروژه 300 هزار مترمربع است که در سال ۹7 انجام 

شده و 14 میلیارد و ۵00 میلیون ریال نیز برای آن هزینه شده است.
مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم با اشاره به احتمال 
تغییر کاربری زمین های حاشیه بلوار آیت الله بروجردی، خاطرنشان کرد: به 
همین خاطر به سرعت دو طرف بلوار آیت الله بروجردی به فاصله 200 متر 
کاشت درخت صورت گرفته است. جوادیان با بیان اینکه ۹0 درصد کاشت 
حاشیه بلوار آیت الله بروجردی انجام شده است، اظهار کرد: کاشت حدود 
10 درصد از حاشیه بلوار باقی مانده که این کار هم به زودی تکمیل می شود.

وی با تاکید بر اینکه شرایط کار در حاشیه این بلوار بسیار مشکل بود، تصریح 
کرد: خاک و منابع آبی حاشیه بلوار به هیچ وجه شرایط مطلوب کاشت را 

نداشت که در این زمینه تدابیر لازم اندیشیده شد و کاشت صورت گرفت.
مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم تصریح کرد: در این 
محدوده توتستان، انگورستان، زیتونستان و عنابستان نیز احداث شده تا 

بتوانیم بستری مطلوب و مثمر هم داشته باشیم.
 

شهردار منطقه پنج قم  خبرداد

واگذاری خدمات حوزه شهرسازی به 
دفاتر پیشخوان دولت

شهردار منطقه پنج قم گفت: این منطقه به عنوان پایلوت در راستای توسعه 
خدمات الکترونیکی شهرداری به شهروندان پیش قدم گردیده و خدمات 

حوزه شهرسازی منطقه به دفاتر پیشخوان دولت واگذاری گردیده است.
علیرضا اقبالیان با اشاره به اینکه حوزه شهرسازی در هر منطقه یکی از حوزه 
های پر رفت و آمد برای شهروندان است، بیان داشت: شهرداری منطقه پنج به 
عنوان پایلوت در راستای توسعه خدمات الکترونیکی شهرداری به شهروندان 
پیش قدم گردیده و خدمات حوزه شهرسازی این منطقه به دفاتر پیشخوان 
دولت واگذار شد. وی با اشاره به اینکه برون سپاری خدمات در راستای تسریع 
امور در حوزه های مختلف مورد بررسی قرار گرفته و بخشی از آن به مرحله 
اجرا رسیده است، افزود: انجام برخی از این امور به دفاتر پیشخوان دولت 
واگذار شده است. شهردار منطقه پنج قم تصریح کرد: یکی از مأموریتهای 
شهرداری ایجاد رفاه اجتماعی است که با برون سپاری خدمات قابل ارائه 
شهرداری از طریق دفاتر پیشخوان دولت با هدف تسهیل، تکریم، کاهش 
مراجعات حضوری و رضایت مندی بیشتر شهروندان در شهرداری منطقه 
اجرا گردیده است که از این پس شهروندان منطقه پنج می توانند از طریق 
دفاتر پیشخوان در سطح منطقه بدون نیاز به حضور در شهرداری و یا از طریق 
درگاه اینترنتی شهرداری قم امور مربوطه را انجام دهند. اقبالیان اظهار کرد: 
در مرحله اول برخی از خدمات مربوطه از طریق این دفاتر صورت می گیرد و 
پس از آن نیز خدمات برون سپاری شده شهرداری افزایش می یابد که امیدوارم 
کلیه خدمات حوزه شهرسازی، معماری و املاک از طریق دفاتر پیشخوان و یا 

درگاه اینترنتی انجام گردد.
 

رئیس کمیسیون فرهنگی شورای اسلامی شهر قم  تاکید کرد

ضرورت حمایت از خیرین برای توسعه 
امکانات آموزشی و فرهنگی 

رئیس کمیسیون فرهنگی شورای اسلامی شهر قم بر ضرورت حمایت از 
خیرین برای توسعه امکانات آموزشی و فرهنگی شهر قم تاکید کرد.

حسن مالکی نژاد با بیان اینکه در چند ساله اخیر مشکلاتی در حوزه ساخت 
و ساز برای خیرین مدرسه ساز ایجاد شده است، اظهار کرد: توقع یک خیر در 
این زمینه حمایت و انجام امور خارج از بروکراسی در جهت تسهیل در فرآیند 

ساخت و ساز و تشویق این خیرین است.
رئیس کمیسیون فرهنگی شورای اسلامی شهر قم با تاکید بر اینکه عدم 
توجه به این مهم موجب شده است که بسیاری از خیرین در این دایره قرار 
نگرفته و از استان قم خارج شوند، خاطرنشان کرد: این مهم نیز باید مورد 
توجه قرار گیرد که یک خیر مدرسه ساز، صرفا در ساخت مدرسه مشارکت 
ندارد و با پیوست مسجد ساخت سایر مراکز را نیز انجام می دهد. مالکی نژاد 
با تاکید بر ضرورت حمایت از خیرین برای توسعه امکانات آموزشی و فرهنگی 
شهر قم، تصریح کرد: شهرداری نیز باید با تسهیل در صدور پروانه زمینه ساز 
این مهم باشد تا مشوقی باشد برای این خیرین که به دور از هرگونه توقعی در 

جهت توسعه فضای آموزشی در کشور قدمی برمی دارند.
 

شهردار منطقه دو قم  خبرداد

آسفالت ۱2۳ هزار متر مربع از 
معابر و شوارع

شهردار منطقه دو قم از انجام عملیات روکش آسفالت معابر و شوارع این 
منطقه به میزان 123 هزار مترمربع خبر داد.

رضا رحیمی با اشاره به اقدامات صورت گرفته در زمینه آسفالت شوارع و 
معابر سطح منطقه، اظهار کرد: آسفالت مسیر رفت و برگشت بلوار بنی فضل 
حدفاصل یادگار امام تا جوادالائمه)ع( به میزان 2۹ هزار و 8۵0 متر مربع، 
آسفالت کوی 8 سواران به میزان 4200 متر مربع و آسفالت کوی 26 سواران 

3 هزار متر مربع از جمله اقدامات صورت گرفته در این زمینه است.
شهردار منطقه دو قم از انجام عملیات روکش آسفالت حریم اتوبان امام 
علی)ع( انتهای خیابان یاران به میزان 3300 متر مربع خبر داد و گفت: 
از دیگر اقدامات صورت گرفته طی ماه های اخیر انجام عملیات آسفالت 
مدارس نجمه، امام حسن مجتبی)ع(، خاتم الانبیا)ص(، فاتحی و توانا به 

میزان ۵6۵0 متر مربع بوده است.
رحیمی از انجام عملیات آسفالت مسیر بیمارستان امام رضا)ع( به میزان 
۵۵0 متر مربع یاد کرد و ادامه داد: انجام عملیات روکش آسفالت در بلوار 
شاهد ، ابتدای باهنر به میزان 3۵00 متر مربع، زیر پل ۹ دی در بلوار امام 
رضا)ع( به میزان 2 هزار متر مربع، شوارع فرعی خیابان شهید علی دوست 
به میزان ۹400 متر مربع و حریم اتوبان امام علی)ع( ۵۹00 متر مربع از دیگر 

اقدامات در حوزه بهسازی شوارع و معابر بوده است.
وی با اشاره به انجام روکش آسفالت حریم ریل راه آهن در خیابان رسول 
دادخواه به میزان 3700 متر مربع، یادآور شد: در این بخش روکش آسفالت 
شوارع فرعی انتهای خیابان قمر بنی هاشم به میزان 2 هزار متر مربع و لکه 

گیری شوارع سطح منطقه به میزان 7600 متر مربع انجام شده است.
شهردار منطقه دو قم در خصوص عملیات آسفالت بلوار امام رضا)ع( نیز 
اظهار کرد: در این بلوار نیز نسبت به انجام عملیات روکش آسفالت به میزان 

14 هزار و 600 مترمربع اقدام شده است.

استاندار قم:

حداکثر ظرفیت قانونی برای رونق صنعت چوب قم به کار گرفته شود

 

کرباسچی: جریان اصلاحات رهبر تشکیلاتی ندارد
دبیرکل حزب کارگزاران سازندگی با اشاره به برداشت های نادرست از مصاحبه اش با ارگان 
مطبوعاتی این حزب، گفت: اینکه می گویم اشکالات اصلاحات باید برطرف شود به معنای خروج 
از اصلاحات نیست؛ این را کسانی به »خروج« تعبیر کردند که آن معایب را دارند و نمی خواهند 
اصلاح شود توصیه می کنم اگر فردی شبهه ای دارد دوباره مصاحبه را بخواند. کرباسچی درباره 
بخشی از سخانش مبنی بر اینکه "رئیس دولت اصلاحات هیچ وقت رهبر جریان اصلاحات نبوده 
است"، یادآور شد: در مصاحبه گفتم خاتمی رهبر تشکیلاتی اصلاحات نبوده است ولی بارها وی را 
»رهبر نمادین اصلاحات« که تاثیرگذار هم است، قلمداد کردم. در بازنگری جدید )بازسازی جبهه 
اصلاحات( اگر وی بخواهد و اراده کند می تواند مدیریت تشکیلاتی را در دست بگیرد.  دبیرکل 
حزب کارگزاران سازندگی اظهار داشت: نظر حزب چیزی جز بحثی که کردم نیست.  اینکه به شکل 
مبهم دائما حرف از اصلاحات بزنیم به چه معناست؟ هر شخص یا حزبی نمی تواند خود را اصلاح 
طلب یا رهبر اصلاحات معرفی کند. ابتدا باید تعریف روشنی از اصلاحات ارائه کرد و هر گروهی که 
این تعریف را قبول دارد را اصلاح طلب دانست و بعد مشخص شود که روش و عملکرد اصلاحات در 

جامعه چیست. آیا از طریق انتخابات است یا راه های دیگری دارد.  

چرا مدارس طبیعت تعطیل شدند ؟
عیسی کلانتری، رئیس سازمان محیط زیست در پاسخ به این سوال که چرا مدارس طبیعت 
تعطیل شدند گفت: مدارس طبیعت سه مشکل داشتند مشکل اول اینکه غیر قانونی بودند و مجوز 
رسمی نداشتند و اگر بچه های آسیبی می دیدند باید رئیس سازمان دیه می داد یا زندان می رفت.
وی درباره مشکل دوم گفت:این مدارس طبق فتوای مراجع غیر شرعی بودند و مراجع تشخیص 
دادند این مدارس ایدئولوژی غیر دینی داشتند، چون سگ و گربه در این مدارس خواهر و برادر 
می شدند و بر اساس این حکم اگر قانونی هم بود باید تعطیل می شدند. مشکل سوم اینکه دو نفر 
از کسانی که این مدارس را تشکیل دادند و مجوز دادند جز اعضای حزب توده بودند و صلاحیت 
این کار را نداشتن یکی از این افراد صبح تا شب در تلویزیون است و دیگری در مشهد به سر می برد.

لاریجانی در هر گروهی که پایداری  ها باشند حاضر نمی شود 
ناصر ایمانی، فعال سیاسی اصولگرا  درباره نقش علی لاریجانی در انتخابات آینده گفت: »در 
اینکه آقای لاریجانی تمایل دارد که همچنان در سازوکار اصولگرایی تعریف شود، تردیدی نیست 
اما او دارای چاچوب های خاصی است؛ به خصوص آنکه خط قرمز او حضور پایداری ها در وحدت 
اصولگرایان دارد؛ به این معنی که به نظر می رسد در صورتی که پایداری ها با هر گروه ائتلافی به 
نتیجه برسند، آقای لاریجانی در آن جمع حاضر نخواهد بود. از سوی دیگر بعید می دانم او در این 
دوره بخواهد همکاری یا هم سویی با اصلاح طلبان داشته باشد و یا با سازوکار اصولگرایی به میدان 
می آید یا آنکه به صورت مستقل اما نزدیک به اصولگرایان در انتخابات حاضر می شود؛ یعنی ممکن 

است با اصولگرایان همکاری داشته باشد اما الزاما در سازوکار اصولگرایی نباشد«.

  دستگیری باند کارچاق کنی در دستگاه قضایی البرز 
دادستان کرج از دستگیری اعضای باند کلاهبرداری و کارچاق کنی در دستگاه قضایی استان 
خبر داد.حاجی رضا شاکرمی در این باره اظهار کرد: اخیرا اعضای باند کلاهبرداری و کارچاق کنی 
در دستگاه قضایی تهران و البرز دستگیر و بازداشت شده اند.وی ادامه داد: این افراد از طریق 
غصب عناوین حقوقی و ادعای اعمال نفوذ در مراجع قضایی اقدام به اغفال و کلاهبرداری از افراد 

می کردند.
دادستان کرج توضیح داد: برای شناسایی شکات و مالباختگان احتمالی، دستور لازم برای 
انتشار تصاویر این افراد در رسانه ها صادر شده است.وی گفت: کسانی که مورد اغفال این افراد 
فرار گرفته اند، برای طرح شکایت می توانند به بخش امور جنایی و جرایم خاص دادسرای عمومی 

و انقلاب کرج مراجعه کنند.

علت تعویق سفر روحانی به روسیه چیست؟
پروزیر اسماعیلی معاون ارتباطات و اطلاع رسانی دفتر رئیس جمهور گفت: اجلاس سران ایران، 
روسیه و جمهوری آذربایجان در زمان مناسب تری برگزار خواهد شد.وی با اعلام این خبر، افزود: 
اجلاس سه جانبه سران ایران، روسیه و آذربایجان که قرار بود چهارشنبه 23 مرداد ماه در بندر 
سوچی روسیه برگزار شود، به دلایل فنی و با توافق سه کشور به تعویق افتاد.گفت وگو درباره توسعه 
همکاری های مشترک سه کشور در حوزه های مختلف اقتصادی و همچنین ارتباطات منطقه ای از 

جمله اهداف این نشست های سه جانبه است.

ظریف هفته آینده به ۳ کشور اروپایی سفر می کند 
سخنگوی وزارت امور خارجه با اعلام اینکه ظریف هفته آینده به 3 کشور اروپایی سفر می کند، 
گفت که سفر به چند کشور حوزه خلیج فارس نیز در برنامه کاری وزیر خارجه قرار دارد.سید عباس 
موسوی سخنگوی در گفت وگویی به سفر های که وزیر امور خارجه در آینده نزدیک به منطقه و 
اروپا در دستورکار قرار دارد، اشاره کرد و گفت: وزیر خارجه در یکی دو سفر نیز رئیس جمهور را 
همراهی می کند و این سفر ها در راستای دیپلماسی فعال و متوازنی است که ایران پیگیری می کند.
سخنگوی وزارت خارجه عنوان کرد که ظریف به چند کشور حوزه خلیج فارس در فواصلی سفر 
خواهد داشت و مجددا مواضع جمهوری اسلامی ایران را در خصوص همکاری های منطقه ای و 
لزوم همگرایی کشور های منطقه برای تأمین امنیت این منطقه حساس به ویژه خلیج فارس و تنگه 

هرمز بیان خواهد کرد.

انتقاد سعید جلیلی از »فرهنگ توئیتی« 
سعید جلیلی عضو شورایعالی امنیت ملی با انتقاد از »فرهنگ توئیتی« اظهار داشت: با یک کلمه 
یا یک جمله نمیتوان راجع به مسائل کشور تحلیل بدست آورد. با »فرهنگ توئیتی« بی حوصلگی 
و اخذ تحلیل یک جمله ای از افراد مختلف، نمیتوان عملیات تعریف کرد؛ این عرصه کار جدی و 

تامل دقیق میطلبد. 

 طرح: فیروزه مظفری

فرمول کسب رتبه برتر در کنکور لو رفت! کاریکاتـور

فراخوان همکاری در 
سازمان نظام مهندسی 

ساختمان استان قم 
 سازمان نظام مهندسی ساختمان 
استان قم در نظر دارد ، در راستای 

اجرای نظام نامه گروه کنترل نقشه رشته 
عمران از طریق فراخوان عمومی نسبت 

به تکمیل کادر تخصصی گروه کنترل 
نقشه رشته عمران اقدام نماید.

اعضای علاقمند جهت کسب اطلاعات 
تکمیلی با مراجعه به سایت سازمان به 

نشانی www.nezamqom.ir  نسبت به 
تحویل مدارک و مستندات خود تا تاریخ 

پنجشنبه 2/6/98 اقدام فرمایند.
روابط عمومی سازمان نظام مهندسی ساختمان استان قم

بخشی از سلامت ما در سفر در گروی سلامت 
خودروی ماست. با معاینۀ فنی معتبر 

سلامت سفر کنیم. 

پیام آموزشی

تحقیقات نشان می دهد که نفرات برتر کنکور از مدارس خاص و غیردولتی  
هستند و جای دانش آموزان مدارس دولتی در میان نفرات برتر خالی است...


